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KOMENTIRAMO 

Poletni škandali 

Piše: 
UERKA BIZlU 

Slovensko poletje tudi 
letos ni dolgočasno; že tako 
vroče in soparno ga še do-
datno ogrevajo najrazlič-
nejše zgodbe in politični, še 
bolj pa osebni spori, sovra-
štva, nagajanja... Ko se je 
zdelo, da se Janševi premi-
ki umirjajo, se je razplam-
tela zgodba člana Predsed-
stva Slovenije Cirila Zlob-
ca in postala še bolj vroča, 
ko so se V petek na Pred-
sedstvu dogovorili, da se 
naj oba akterja vzdržita 
javnih izjav. Toda javna 
zgodba se je začela že prej, 
takoj ko je Janša v svoji 
knjigi zapisal, da je bil Ci-
ril Zlobec med vojno precej 

prestrašen in da je eden iz-
med »najpogumnejših« slo-
venskih politikov pravza-
prav tujcem in tako tudi J A 
izdal državno skrivnost, 
kdaj se bo Slovenija osa-
mosvojila. Predsedstvo se 
je javno zavzelo za Zlobca, 
vsa zadeva pa je začela do-
bivati mednarodne razsež-
nosti, saj porajajoča se 
vprašanja, če ni morda Slo-
venija prisluškovala tujim 
veleposlaništvom, s kateri-
mi se je Zlobec pogovarjal 
po telefonu, za državo niso 
nič kaj prijetna. Zdi pa se, 
da Predsedstvo Slovenije 
vedno bolj prevzema vlogo 
arbitra, pomirjevalca do 
skrajnosti skreganih poli-
tikov. 

Zelo neprijetna za drža-
vo pa je tudi ugotovitev re-
publiškega poslanca, četu-
di najbolj glasnega, Vito-
mirja Grosa, da se v parla-
mentu vedno bolj laže. Za-
gotovo pa drži, da je v par-
lamentu izjemno učinkovi-
to podtikanje takšnih in 
drugačnih misli, zlasti ko 
gre za kakšne kadrovske 
zadeve, kar najpogosteje 
poteka v bifeju in v predd-
verju. Dovolj je, če se na-
migne, da je nekemu kan-

didatu naklonjen Kučan, 
ali Peterle m polovica že 
glasuje proti njemu. Precej 
razburjenja je povzročila 
tudi igra z namigi, da bo 
dr. Drnovšek poleg trgo-
vinskega ministra Jožeta 
Jeraja, zamenjal še cestne-
ga Krajnca in industrijske-
ga Šešoka... Včasih se zdi, 
da igram podleže celo pre-
vidni in nezaupljivi Janez 
Drnovšek, ali zato še bolj. 
Predvsem pa ob Janševih 
Premikih najbolj odmeva 
drža zelenih in socialdemo-
kratov, ki se ne morejo od-
ločiti ali naj bodo na obla-
sti ali v opoziciji. Na zad-
njem zasedanju skupščine 
je bilo tako vroče, da je ze-
lene prišel mirit sam pred-
sednik dr. Plut, njih in svo-
je pa je moral prepričevati 
tudi dr. Pučnik, da je du-
ševno zdrav in mu nihče 
nič ne more podtakniti, kot 
so namigovali nekateri po-
slanci. Med strankami 
vladne koalicije se šepeta, 
da bosta »črni Vane« kot 
Velenjčana Vaneta Gošni-
ka imenujejo strankarski 
kolegi, in dr. Hubert Požar-
nik počasi prestopila v eno 
izmed Demosovih strank. 

Vroče je tudi že v neka-
terih ministrstvih, za kate-
re je služba družbenega 
knjigovodstva ugotovila, 
da delujejo »diletantsko«, 
da je pri njih vrsta nepra-
vilnosti, zaslediti je mogo-
če celo naknadno poprav-
ljanje pogodb, za razne in-
vesticije sploh ni na tečajev, 
sklenjene pogodbe so po-
manjkljive ... Bo to pov-
zročilo nove zamenjave, 
morda staro novih mini-
strov? 

Sicer je pa najbolj za-
skrbljujoča ugotovitev ted-
na tista, ki jo je izrekel 
podpredsednik vlade Her-
man Rigelnik: »dva velika 
projekta sta: prvi je bil 
osamosvojitev Slovenije. 
Če ne bo izpeljan tudi eko-
nomski projekt, je bil prvi 
zaman.« Tega pa seveda 
Slovenci sprtim politikom 
ne bomo smeli dovoliti. 

Noč dolgih nožev 
Poslanci izglasovali zaupnico predseilnllfu IS Rudliu Pelanu 
- Župan Jože Baraga predal drugo tožbo proti Petanu 

Zadnje zasedanje konjiške 
skupščine se je zavleklo pozno 
v noč in ko se je četrtek že 
prevesil v petek, so poslanci 
s tajnim glasovanjem izrekli 
zaupnico predsedniku Izvrš-
nega sveta Rudiju Petanu, na-
kar je župan Jože Baraga za-
pustil zasedanje. 

Uvod je bil buren, saj je 
skupščina morala imenovati 
ravnatelje osnovnih šol, nalo-
go pa so jim s svojo prisotnost-
jo »otežili« posamezni kandi-
dati in predstaviki svetov os-
novnih šol. Tako so se »zaradi 
bojazni pred morebitnim šika-
niranjem« odločili za tajno 
glasovanje, kar je po svoje po-
menilo nezadovoljstvo z delom 
skupščinske komisije za voli-

tve in imenovanja, ki se je jav-
no opredelila do posameznih 
predlogov. 

Vse je bilo še bolj očitno, ko 
so bili znani izidi glasovanja: 

poslanci so potrdili sedem 
predlogov svetov osnovnih šol 
(štirim je skupščinska komisi-
ja nasprotovala), v začetni po-
stopek pa je bila vrnjena le 
kandidatura Antona Plaznika 
za ravnatelja osnovne šole Lo-
če, ki sta jo podprla tako ko-
misija kot svet. 

V vse bolj napetem ozračju 
pa je potekala razprava o po-
ročilu komsije za preverjanje 
predloga župana Barage za 
nezaupnico predsedniku ob-
činske vlade Petanu. Vodilna 
konjiška politika sta nizala 
dodatne argumente, bolj pre-
pričljiv pa je bil Petan, saj je 
njegova vlada dobila zaupni-
co, ki je pomenila odhod Jože-
ta Barage. 

Ž.Z. 

Baraga o odstopu ne razmi-
šlja: »Skupščino sem zapustil, 
moj odstop pa bo moral nekdo 
predlagati in ga argumentirati 
pred poslanci, ki bodo o tem 
odločali.« Primer s ponaraje-
nim zapisnikom seje IS je zdaj 
na tožilstvu, kjer so je včeraj 
dobili še drugi primer Petan, 
ki proti Baragi sploh ni sprožil 
kazenske ovadbe, kot ja zapi-
sal v svojem pismu, ki je bilo 
objavljeno v zadnji številki NT 
in zaradi tega se je Baraga od-
ločil za novo tožbo. 

Ne smemo ostati na prepihu 
v proielftu '»Pokrajina s Celiem kot središčem^ morajo biti 
izraženi tudi interesi drugih občin 

člani celjskega izvršnega 
sveta so soglasno sprejeli po-
nudbo strokovnjakov Razvoj-
nega centra-Planiranje za iz-
delavo projektne naloge »Po-
krajina s Celjem kot središ-
čem«. Sprva so — tudi na pripo-
ročila minulih skupščinskih 
zasedanj — v Razvojnem centru 
nameravali projekt zastaviti 
kot »Celje-regijsko središče.« 

Osrednja naloga projekta je 
poiskati vsebinske skupne toč-
ke in povezovalne interese ob-
čin, ki so na nek način zaradi 
regijskih ustanov že zdaj veza-
ne na Celje. Tudi reforma lo-
kalne samouprave, ki je v Slo-
veniji še v pripravi, predvide-
va povezovanje novih občin 
v pokrajine. Na celjskem ob-
močju bi se s pripravo projek-
ta - izdelava prve faze bo ob-
činski proračim stala nekaj 
več kot 26 tisoč DEM - lahko 
tudi bolje pripravili za zasto-
panje regionalnih interesov do 
republike. 

Kot gosta sta se seje celjske-
ga izvršnega sveta udeležila 
tudi Franjo Bartolac iz Vele-

nja in Alfred Božič iz Mozirja, 
izvršniki ostalih petih občin 
pa so se opravičili. Prav Barto-
lac je v razpravi opozarjal, da 
mora biti projekt zastavljen 
širše, tako da se bodo v njem 
našle vse sosednje občine. 
Dognane strokovne rešitve 
lahko sprožijo in okrepijo tudi 

politično voljo za združevanje 
v celjskem prostoru. V Mozirju 
o bodoči lokalni in regionalni 
organiziranosti po Božičevih 
besedah sicer še niso veliko 
govorili, a splošno vzdušje ob-
čanov je vendarle naklonjeno 
Celju kot središču bodoče po-
krajine. Pri tem pa na j bi bilo 

v Sloveniji le osem ali devet 
pokrajin, sicer od predvidene-
ga regionalnega razvoja spet 
ne bo nič. 

Celje mora skupaj s sosed-
njimi občinami pohiteti, najt i 
skupne interese in jih kot 
takšne v pogovorih z državo 
tudi zagovarjati - sicer si na 
našem koncu ne gre obetati 
drugačnih časov kot takšnih, 
ki jih na prepihu med Ljublja-
no in Mariborom živimo zdaj, 
je bilo še slišati v razpravi. Pri 
tem pa velja upoštevati tudi 
pripravljenost gospodarstva 
za skupno reševanje proble-
mov in za skupen nastop v od-
nosih do republike. Po bese-
dah direktorja celjske Gospo-
darske zbornice Franca Kna-
felca so se namreč gospodar-
stveniki s ko l e^ iz velenjske 
območne zbornice že dogovo-
rili za sodelovanje vseh osmih 
občin. 

L STAMEJČIČ 

V razpravi so se dogovorili, da 
bodo v projektni svet, ki bo 
spremljal izdelavo naloge »Po-
krajina s Celjem kot središ-
čem« vključeni tudi predstav-
niki vseh osmih občin celjske-
ga območja. Po izdelavi prve 
faze bodo v Celju tudi odločili, 
ali naj v Razvojnem centru-
Planiranje izdelajo tudi drugo 
fazo, ki je vredna nekaj manj 
kot 18 tisoč DEM. 

Do Icdaj kratek 
stik? 

Pred več kot mesecem 
dni je bil v Ljubljani zadnji 
usklajevalni pogovor med 
Izvršnim svetom občine 
Laško in Ministrstvom za 
obrambo Republike Slove-
nije zaradi prevzema in od-
prt ja zdravilišča v Rimskih 
Toplicah. Objekt je zaprt 
že leto dni, še zdaj pa ni 
znano, kdaj ga bodo odprli 
in čigav bo. Laščani so pri-
pravili projekt, zataknilo 
pa se je predvsem pri de-
narju. 

V torek zjutraj nam je 
predsednik Izvršnega sveta 
občine Laško Roman Ma-
tek povedal, da od zadnje-
ga pogovora v Ljubljani ni-
so dobili nobenega obvce-
stila. Zgradba sredi lepega 
parka je tako zaprta, kra j 
pa zastonj čaka na prve 
obiskovalce, ki bi vrnili 
življenje in začeli prinašati 
denar. 

Roman Matek misli, da 
v Ljubljani iščejo druge va-
riante, tako da zdravilišča 
ne bi dobili v roke Laščani. 
Kakor koli že, pogovori so 
na mrtvi točki, in sezona je 
povsem izgubljena. Tokrat 
se nekdo ne obnaša kot do-
ber gospodar. Če bomo 
s prstom pokazali proti 
Ljubljani, se ne bomo veli-
ko zmotili. 

TONE VRABL 

Gasilci vozijo 
vodo 

Dolgo vroče poletje je naj-
bolj prizadelo odmaknjene 
kmetije po robovih celjske ob-
čine. Na številnih mestih pri-
manjkuje pitne vode, kar je še 
posebej problematično zaradi 
kmetov, ki se ukvarjajo z živi-
norejo. Tako so prostovoljni 
gasilci v stalni akciji za prevoz 
pitne vode. Letos so jo prepe-
ljali že več kot 432 kubikov. To 
je opravilo 119 gasilcev v 527 
urah in s 47 vozili. Prevozili so 
1559 km. Najprizadevnejši so 
gasilci Dobrne, Nove cerkve, 
Frankolovega, Vojnika, Lju-
bečne in Prožinske vasi, torej 
društev, na katerih območjih 
je tudi največje pomanjkanje 
vode. Kmetje si vodo oziroma 
prevoze plačujejo sami. 

TV 

Srečanje izseljencev v Rogatcu 
v soboto je bilo v Rogatcu srečanje 

izseljencev iz Švice in Švedske, udeležUi 
so se ga predstavniki društev Lipa, Soča 
in Planika. 

Srečanje, ki so ga morali minulo leto 
zaradi vojne prestaviti, so pričeU z mašo 
v cerkvi sv. Jerneja. Po maši je bil kultiir-
ni program v Šmidovem domu, kjer so 
izseljencem predstavili Slovenijo v ma-
lem. Popoldan so imeli okroglo mizo, ki 
so jo omejili na občini Šmarje pri Jelšah 
in Slovenj Gradec, predstavnikov vlade 
namreč ni bilo. Pogovarjali so se o mož-
nosti pridobitve dvojnega državljanstva 
s sklenitvijo zveze med delavcem v tujini 
in Slovence^n oz. Hrvatom, o volilni pra-
vici, da bi lahko ljudje volili v tujini 
pisno oz. v klubskih prostorih pod nad-
zorstvom ljudi iz konzulata in o nedelo-
vanju parlamenta. 

Mesto Frauenfelt je Rogatcu, Rogaški 
Slatini in Šmarju pri Jelšah podarilo 
svojo zastavo. »V nekaterih predelih 
v tujini so ljudje zelo dobro obveščeni, 
kaj se dogaja v domovini, ponekod pa 
nimajo nobenih informacij. Prav zato se 
izredno čudim ministru za Slovence po 
svetu, da ni prišel,« je dejal Ervin Želez-
nik, predstavnik društva Lipa. 

V nedeljo je bilo v Rogaški Slatini prvo 
srečanje slovensko-švicarske konfedera-
cije, znane pod imenom Slovica. To je 
zveza prijateljevanja in sodelovanja, je 
zveza pripadnikov in prijateljev Sloveni-
je in Švice. Njen namen je razvijati prija-
teljstvo in sodelovanje med ljudmi in in-
stitucijami obeh dežel na p o b o č j u druž-
benega, kulturnega, gospodarskega in 
političnega življenja. Slovica naj bi bila 
most povezovanja ljudi različnih dežel. 
Na prvem srečanju so poročali o aktivno-

stih, ocenili dosedanje delo in pri tem 
ugotovUi, da so prehodili pomembno ob-
dobje osamosvajanja Slovenije. Tako si 
je v tem obdobju Slovica prizadevala za 
naše priznanje pri švicarskih oblasteh, 
sedaj pa si prizadeva za odpravo vizu-
mov za državljane Slovenije, prizadevajo 
pa si tudi, da bi Švicarji bolje spoznali 
našo deželo in razumeli naše težnje po 
samostojnosti in neodvisnosti. Na obisku 
v Švici so bile že delegacije občine Šmar-
je pri Jelšah, Žalec, Ljubljana, Rogaška 
Slatina, Rogatec, na obisku v Sloveniji 
pa je bila delegacija švicarskih učiteljev. 

Posebno pozornost so na sestanku v Ro-
gaški Slatini namenili problematiki be-
guncev. V Švici tečejo številne aktivnosti 
za pomoč beguncem, Švica na j bi spreje-
la del beguncev ter pomagala Sloveniji 
pri zagotavljanju njihove oskrbe in na-
stanitve. V Švici tečejo na njihovo pobu-
do tudi različne akcije kot Švicarski 
otroci begunskim otrokom. Švicarske 
občine našim, in podobno. 

Predstavnika občin Šmerje pri Jelšah 
in Slovenj Gradec sta obljubila, da bosta 
predloge in sklepe posredovala vladi. 

SIMONA BRGLEZ 
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Zeleni ex predsednik toži 
Poročali smo že, da so neza-

dovoljni člani iz\TŠnega odbo-
ra stranke Zelenih Celja od-
stavili predsednika stranke 
Jožefa Jarha in ga do jeseni 
zamenjali s Pavlom Kavškom. 
V ponedeljek je v našo redak-
cijo samoiniciativno prišel Jo-
žef Jarh, da bi v javnosti obe-
lodanil svoje videnje odstopa. 

Jožef Jarh je 21. julija oddal 
na Temeljnem javnem tožil-
stvu v Celju in pri Službi druž-
benega knjigovodstva Celje 
ovadbo zoper Pavla Kavška, 
Draga Černiča, Harolda Flisa 
in Rudolfa Kerša. V njej je za-
pisal, da so vsi omenjeni sode-
lovali pri zamenjavi ključav-
nic v delovnih prostorih Kra-
jevne skupnosti Dolgo polje, 
v prostorih Zelenih Celja, ter 
da so se samovoljno oklicali za 
člane izvršnega odbora te 
stranke. 

Jarh v ovadbi pojasnjuje, da 
so bili konec januarja 1990 za 
člane izvršnega odbora izvo-
ljeni Jožef Jarh kot predsed-
nik, Stanislav Pimat , pod-
predsednik, ter Robert Host-
nik, Nataša Jan, Milan Kova-
čič in Mario Vrenko za člane. 
Zaradi nelegitimnega ravna-
nja Kavška, Čemiča, Flisa in 
Kerša naj, kot meni Jarh, 
ukrepajo sodni organi. 

Obenem Jarh nove, po nje-
govem samooklicane člane iz-
vršnega odbora obtožuje tudi 
nezakonitega ravnanja z de-
narjem stranke Zelenih Celja. 
Zato Službi družbenega knji-
govodstva daje pobudo, naj 
preveri finančno poslovanje 
stranke. Harija Plisa in Draga 
Čemiča namreč obtožuje, da 
sta nameravala denar, name-

njen stranki, uporabiti za ure-
ditev studia za lokalno televi-
zijo, ki naj bi zaživel nekje na 
Lavi, prostori so bojda že kup-
ljeni. Ker naj se Jarh ne bi 
strinjal s takšno razporeditvi-
jo sredstev, je bojda prišlo tudi 
do njegove zamenjave. Obe-
nem obtožuje Kavška in Ker-
ša, da zato, ker sta brezposel-
na, iščeta v strankinih sred-
stvih možnost za preživetje. 
Dejal je, da je od leta 1990, 

odkar sam opravlja predsedni-
ško funkcijo, dobil strankinih 
sredstev le za morda dva me-
seca dela, nekateri drugi pa 
naj bi zahtevali 50 nemških 
mark za uro dela v stranki, 
s čimer se Jarh kot predsednik 
ni strinjal. 

V telefonskem pogovoru 
s Pavlom Kavškom, ki stranko 
začasno vodi, potekal je v pe-
tek popoldne, pa smo izvedeli. 

da so se v stranki odločili za 
zamenjavo v vodstvu iz že mi-
nuli teden javno zapisanih ra-
zlogov. Na daljši pogovor ni 
pristal, češ da so se v stranki 
odločili, da bodo javno sprego-
vorili šele jeseni, na skupščini, 
ki jo pripravljajo. Od besed 
naj bi namreč prešli k deja-
njem, je dejal Pavel Kavšek. 
Zato se do septembra ne želijo 
medijsko izpostavljati. 

NATAŠA GERKEŠ 

Zeleno, ki te ne razumem zeleno 
stranka Zelenih v Celju 

že od ustanovitve pogosto 
nastopa v lokalnih medijih. 
Najbolj izpostavljeni član 
je bil prav gotovo Jožef 
Jarh, njen sedaj bivši pred-
sednik, ki je sicer ves čas 
trkal na ekološko zavest 
Celjanov, v praksi pa so be-
sede obrodile piškave plo-
dove. 

Ob nedavnih zapletih 
v stranki je mogoče zapisa-
ti le, da Zelenih Celja tako 
ali tako nihče več ne jemlje 
resno. Za to so si krivi sami 
in veliko bodo morali stori-
ti, da si bodo ugled vrnili, 
ali bolje, sploh ustvarili. 

S članstvom stranke Ze-
lenih Celja bi imel gotovo 
veliko veselja kdo, ki se po-
klicno ukvarja s proučeva-
njem človeške psihe in 
osebnosti. 

O nenavadnih karakter-
nih potezah njenega ex 

predsednika Jožefa Jarha, 
na primer, priča dejstvo, da 
je še pred nedavnim bljuval 
ogenj in žveplo na avtorico 
teh vrstic, v ponedeljek pa 
ji je prišel potožit o svojih 
težavah. Čeprav je bil po-
gosto medijska tarča po-
smeha zaradi svojih nena-
vadnih izjav, Jožef Jarh 
zna odpuščati, kar je doka-
zal s prijaznimi romanji 
v našo hišo, ko je z never-
jetno trdo kožo vedno sto-
ično prenesel vse vanj 
uperjene puščice. 

Zanimivo bi bilo preučiti 
tudi Pavla Kavška, kije bil 
v stranki dolgo časa znan 
kot oproda svojega šefa Jo-
žefa, delala sta z roko v ro-
ki, sedaj pa je Pavel odkril 
v Jožefu grešnega kozla in 
ga spodil iz stranke. 

Še največ veselja bi imel 
zgoraj omenjeni strokov-
njak z Dragom Černičem, 

ki je zeleno strankarsko 
aktiven šele nekaj časa, 
vendar pa mu tudi ekologi-
ja ne zbije iz glave sanj 
o lokalni televiziji, da o ka-
belsko-televizijski mučka-
lici, o. kateri smo že dosti 
pisali, niti ne govorimo. 
Tako je na okroglo mizo na 
to temo, pred nekaj meseci, 
samovoljno povabil Jarha 
in Kavška, ki sta dajala ne-
kaj ekološko-kabelsko-te-
levizijsko-OMV-petrolov-
sko obarvanih misli. Če tu-
di vi ne veste, kaj imajo 
skupnega, se ne jezite, saj 
niste edini. In če je Jožef 
Jarh takrat sodeloval na 
omenjeni okrogli mizi in 
tam razpredal misli o lo-
kalnem TV studiu v prvi 
osebi, potem verjetno tudi 
sam ni povsem zelen pri za-
mislih o TV studiu na Lavi. 
Sicer pa, kaj bi se jezili. 
V Novem tedniku, v rubriki 
Pisma bralcev, pričakujte 
prihodnji teden nadalje-
vanko z naslovom Zeleno, 
ki te ne razumem zeleno. 

NATAŠA GERKEŠ 

Pšenica v silosih 
v celjskem Klasju ocenjuje-

jo, da so spravili pod streho 
večino letošnje pšenice. Z ju-
trišnjim dnem ne bo več po-
poldanskih dežurstev v silosu, 
prav tako pšenice ne bodo več 
prevzemali ob sobotah in ne-
deljah. 

Do zaključka redakcije so 
na Celjskem prevzeli skupno 
2503 tone pšenice, od tega iz 
družbenega sektorja 1725 ton 
in iz zasebnega sektorja 778 
ton. S kvaliteto so zadovoljni, 

glede na letošnje cenovne 
zdrahe pri prevzemu ni bilo 
večjih težav. Zasebni kmeto-
valci iz zadruge Hmezad 
Šmarje so zvozili v silose 36 
ton pšenice, iz celjske zadruge 
55 ton, v bivši kmetijski za-
drugi Savinjska dolina pa 74 
ton. Med dn:žbenimi posestvi 
so v žalskem Kmetijstvu odda-
li 745 ton, v konjiškem Zlatem 
griču 139 ton ter v Meji Šent-
jur 124 ton pšenice. 

m 

Veleposlanik v Celju 
Na informativno-delovnem obisku v Celju se je minuli 

petek mudil nemški veleposlanik v Sloveniji Giinther 
Seibert, ki namerava v mesecih do konca leta kar najbolje 
spoznati Slovenijo in težave, s katerimi se srečujejo 
v posameznih občinah. Svoj ponovni obisk v Celju je 
napovedal že za september. 

V p>etkovem delovnem razgovoru so ga predstavniki 
celjske občine seznanili z zgodovinskim pomenom mesta 
ob Savinji in trenutnimi razmerami v občini, gost pa se je 
najbolj zanimal za položaj celjskega gospodarstva. Tako 
ga je zanimalo, koliko je celjsko gospodarstvo prizadeto 
z izgubo trgov v bivših jugoslovanskih republikah, kako 
poteka prestrukturiranje gospodarstva in kako je z brez-
poselnostjo v občini. Ob tem se je pozanimal še za najbolj 
pereča ekološka vprašanja ter povprašal, kakšna je vloga 
Celja z okolico v slovenskem zdraviliškem turizmu. 

Veleposlanik Gunther Seibert je v petek obiskal še 
celjski Emo in Železarno Štore. ^^ 

Prodaja Mestnega gradu 
Celjski izvTŠni svet je na zadnji seji ocenil, da poskus razpisa, 

s katerim bi v časovni zakup oddali prostore Kulturnega stolpa 
v Mestnem gradu, ni bil uspešen. Strokovne službe za stano-
vanjsko gospodarstvo OSUPVO so zato zadolžili, da pripravijo 
vse potrebno za prodajo teh prostorov. 

Na licitaciji naj bi prodali 414 kvadratnih metrov poslovnih 
prostorov v pritličju in prvem nadstropju Kulturnega stolpa. 
Z izkupičkom od prodaje bi zagotovili denar, potreben za 
nadaljnjo prenovo Mestnega gradu. Ocenjena vrednost poslov-
nih prostorov, ki bo veljala tudi za izklicno ceno na licitaciji, pa 
je za pritličje 138 tisoč 600 SIT in za prvo nadstropje 118 tisoč 
850 SIT po kvadratnem metru. 

IS 

V Vrliovem se 
je premaicnilo 

Dela na objektu hidroele-
krame Vrhovo pri Radečah se 
nadaljujejo! Izvajalcem je 
uspelo zbrati 20 milijonov 
mark in sicer s pomočjo krat-
koročnih komercialnih kredi-
tov od bank ter nekaterih po-
djetij, zdaj pa potekajo razgo-
vori s podpredsednikom slo-
venske vlade Hermanom Ri-
gelnikom in ministrom za 
energetiko Francem Avber-
škom o zagotovitvi še nadalj-
njih 18 milijonov mark, kar bi 
približno zadostovalo za zgo-
tovitev prvih del do obratova-
nja HE Vrhovo. 

Trenutno je na gradbišču 
Vrhovo več kot sto delavcev 
treh podjetij, ki opravljajo 
predvsem gradbena dela. Gra-
diš niža obrambni zid gradbe-
ne jame in dela na fazi, ki gre 
skozi prelivna polja (tu kasni-
jo šest do sedem tednov zaradi 
nizkega vodostaja Save), celj-
ski Nivo in novomeški VGP pa 
utr jujeta brežine na obeh stra-
neh Save. 

Vodja gradnje je Alojz Nu-
čič iz ljubljanskega Smelta: 
»Upam, da bo skupščina potr-
dila sklep o tem, da se v na-
slednjih mesecih zagotovi še 
okoli 18 milijonov mark. Če bi 
imeli denar, bi že ta teden lah-
ko šli z opremo na testiranje. 

V omenjenih osemnajstih mili-
jonih mark je tudi šest milijo-
nov, ki jih dolgujemo tistim, ki 
so že delali na objektu pa jih 
nismo uspeli plačati. Tako smo 
samo Rade Končarju dolžni 
okoli 300 milijonov tolarjev in 
ga zato trenutno tudi ni na 
gradbišču. Zdaj moramo iti do 
konca in ne smemo odnehati. 
Oprema ne more čakati in jo je 
treba ustrezno zaščiti. 

Možnosti za zagotovitev po-
trebnega denarja so v tujini, 
kjer kažejo za sodelovanje do-
ločen interes. Dolg bi lahko 
vračali s tokom. Težje bo de-
nar najti doma. 

TONE VRABL 

Nevama lahkost 
prepiranja 

Odnosi med Slovenijo in 
Hrvaško gredo v zelo ne-
varne vode. Od zanemarlji-
vih in otročjih zamer, med 
skromnim račkom Kuča-
nom in napihnjenim peteli-
nom Tudmanom (naslovni-
ca Mladine) do zelo kom-
pliciranih problemov in 
prepirov, ki se v skrajni po-
sledici, ob medijski »logi-
stični podpori« in prenape-
ti politiki lahko sprevrže 
tudi v sovraštvo z nepred-
vidljivimi posledicami. 

»Dejstvo je, da so Slo-
venci in Hrvati narod, ki se 
nima preveč rad, vendar pa 
se tudi ne sovraži, prihod-
nost njunih odnosov pa ne 
temelji na emocijah, mar-
več na interesih,« je pred 
časom v intervjuju za naš 
časopis izjavil bivši Tu-
dmanov svetovalec dr. Sla-
ven Letica. Da ima še kako 
prav, se je mogoče prepri-
čati na najbolj banalen na-
čin: dovolj je prisluhniti 
govoricam ljudi, ki za Hr-
vate najraje rečejo, da so 
»hinavci« in za katere so 
tudi mnogi v času osamo-
svajanja govorili, da se 
z njimi ni dobro preveč 
zbliževati, po drugi strani 
pa seveda Slovencev to 
prav nič ne moti, da ne bi 
masovno kupovali špeceri-
jo onkraj Sotle in Kolpe 
v hrvaških »Debelih Ber-
tah« in se lepo oblačili 
v kakovostnih zagrebških 
butikih. Ker je poceni. 
Pragmatizem. 

Hladna bližina: Zgodo-
vina slovensko-hrvaškega 
razhajanja se ne začenja od 
slovenske vojne, kot mnogi 
mislijo, ampak dosti prej, 
ko je bilo treba resnično 
uresničevati zamisli o osa-
mosvajanju in dosledno 
stati za konfederalnimi in 
potem »državotvornimi« 
predlogi. Dejstvo je, da je 
Slovenija zelo točno vede-
la, kaj hoče in kaj ji preti, 
medtem ko so sosedi nasto-
pali mnogo bolj »zihera-
ško« (kar je po svoje tudi 
razumljivo zaradi srbske 
enklave), obenem je hrva-
ško vodstvo sklepalo zelo 
gnile kompromise na račun 
Bosne in Hercegovine (Tu-
dman-Miloševič v Karad-
ordevu), pa tudi zelo naiv-
no (razorožitev Teritorial-
ne obrambe, »kninska 
vstaja«, poskus državnega 
udara, dolgotrajno razkri-
vanje »tamponske« vloge 
Jugoslovanske armade). 
Seveda pa je res, da je bila 
pika na i tem nesoglasjem 
hrvaška pasivnost ob slo-
venski vojni. 

Seveda je zdaj mogoče 
špekulirati, da bi lahko bi-
lo vse drugače tako za Slo-
venijo kot za Hrvaško in za 
Bosno in Hercegovino, če 
bi se Hrvati takoj priklju-
čili. Morda bi se v takem 
primeru armada prej no-
tranje in moralno razkroji-
la in bi se lahko izognili 
tako številnim žrtvam in 
škodi. Vendar pa je to malo 
verjetno. Prej bi vzdržala 
teza, da je Jugoslovanska 
armada hotela prav to, saj 
bi ji širše operiranje ob pri-
stanku Jamesa Bakerja za 
»mehko discipliniranje«, 
bilo lažje prikazati kot bit-
ko za ohranjanje Jugosla-
vije. Armada si s tem ne bi 
izbrala »omejenih ciljev« 
(mejni prehodi), ampak bi 
takoj začela s totalno vojno 
tudi v Sloveniji. Tudi moti-
vacija njenih najbolj skraj-
nih pripadnikov bi bila bi-

stveno večja, kar kažejo tu-
di razkrit ja nekaterih ge-
neralov (na primer Vasili-
jeviča v Ninu o velikem ra-
zočaranju mladih srbskih 
častnikov, ki so nezado-
voljni zaradi poraza v Slo-
veniji hoteli izvesti državni 
udar proti Kadijeviču). 
Slovenija bi bila ob takem 
scenariju morda še sedaj 
v vojni in seveda z mnogo 
večjimi posledicami. Zana-
šanje na mednarodno 
skupnost je namreč zelo 
problematično: OZN te si-
cer prizna, ampak ne stori 
nič odločnega, da bi pre-
prečila eksodus skoraj že 
dveh milijonov Muslima-
nov. Tudi Kiro Gligorov je 
že začel verjeti, da te nihče 
ne prizna, če nimaš vojne, 
seveda pod pogojem da jo 
dobiš (Slovenija) ali pa da 
si vsaj enakopraven (Hrva-
ška). Zato si ne gre delati 
utvar: če bi armadi uspelo, 
da bi po češkoslovaškem 
vzorcu zadušila vstajo, bi 
mednarodna skupnost si-
cer vse skupaj obsodila, 
ampak zamižala na eno 
oko, kajti zelo očitno je, da 
nerada priznava nove dr-
žave in da se nerada, še zla-
sti če ne gre za neposredne 
interese velesil, zapleta 
v notranje vojne. 

Model normalizacije: po 
dolgotrajnem izmikanju, 
manevriranju in izsiljeva-
nju, so naši sosedi vendarle 
povedali, kaj želijo v zame-
no za stvari, ki so zelo bi-
stvene za Slovenijo. S tem 
vzpostavljajo osnove za 
najbolj modeme in očitno 
tudi najboljše in najbolj 
prijateljske o<teose: za pri-
jateljstvo na interesih. Hr-
vati za sporazum o meji, ri-
bolovu in gospodarsko-fi-
nančnem sodelovanju želi-
jo', da v Sloveniji zgradimo 
Phyrinsko avtocesto od 
Šentilja do Zagreba. Kot 
vse kaže, bo Slovenija na to 
pristala. Kakor koli se bo 
to razpletlo, pa je dejstvo, 
da bi se tudi Slovenija mo-
rala tako pogovarjati. Hr-
vaške zahteve in želje teh-
tati s svojimi interesi. 
S simpatijami in antipati-
jami kot kategorijami, je 
treba čimprej pospraviti 
— kot z nekdanjo Jugosla-
vijo. 

Končno bo tudi za ljudi 
iz ene in druge strani meje 
Slovenija in Hrvaška zani-
miva toliko, kolikor bodo 
lahko mejo svobodno pre-
hajali, za tolarje in hrvaške 
dinarje kupovali, kolikor 
bo gospodarstvo lahko pro-
dajalo in kupovalo po 
evropskih navadah trgova-
nja in nič drugega. Majhne 
zamere, skrite misli, pred-
sodki in stereotipi pa bodo 
nepomembni. Bila bi na-
mreč velika neumnost, da 
bi zdaj slovenski mediji 
zganjali antihrvaško kam-
panijo, če so že hrvaški 
preveč zaletavi in bojeviti 
zaradi ene Ruplove izjave, 
ki je bila morda nekoliko 
pretirana. 

Piše: Robert Gorjanc 
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Na strani vlade 
Gospodarstveniki o zadnjih ukrepih vlade 

Predstavniki slovenske vla-
de so konec minulega tedna 
predstavili celo\'it projekt 
z naslovom Prestrukturiranje 
in privatizacija slovenskega 
gospodarstva. Vsebuje pet 
med seboj tesno povezanih 
projektov, to so prestrukturi-
ranje bank, prestrukturiranje 
in privatizacija podjetij, fi-
nančna sanacija in lastninje-
nje, prenova podjetij, socialni 
programi ter vključevanje Slo-
venije v e\Topske integracije. 
Za konkretno podporo projek-
tom je vlada napovedala in 
pripra\'ila sveženj ukrepov 
ekonomske politike, ki so v ve-
čini že poslani v skupščinsko 
proceduro. Kako pa delo vlade 
ocenjujejo gospodarstveniki? 

Direktor šent jurskega Alpo-
sa Mirjan Bevc meni, da se je 
vlada pravi lno lotila reševanja 
težav v gospodarstvu, ukrep i 
pa so zastavl jeni tako, da bi 
v na jk ra j šem času lahko zau-
stavili negat ivne gospodarske 
t rende. V Alposu pr ičakujejo , 
da se bo z reševanjem sistem-
skih problemov začelo resnič-
no zdravl jenje gospodarstva in 
da se bodo uredile razmere na 
tržišču. Šent jursk i kolektiv še 
zdaleč ne sodi na seznam po-
djet i j , ki bodo potrebovala sa-
nacijo, toda če se bodo uredile 
razmere v celotnem gospodar-
stvu, bodo tudi sami lahko po-
slovali in živeli bolje. 

Bivši podpredsednik sloven-
ske vlade in sedanj i vTŠilec 
dolžnosti d i rektor ja sloven-
skih železarn dr. Andrej 
Ocvirk je ob petkovem obisku 
v štorski železarni menil, da 
sta kl jučni vprašan j i sanaci ja 
bank ter i zda jan je obveznic za 
pokr ivanje javnega dolga, s či-

mer n a j bi stabil izirali gospo-
darstvo. Ne razume pa blokad 
v par lamentu . V zvezi s p lača-
mi je Ocvirk dejal, da vse bre-
me stabil izacije nosi samo go-
spodarstvo, zato je bremena 
t reba enakomerno porazdel i t i 
še na pleča negospodarstva. 

Franc Ban, d i rektor Merxa 
in predsednik upravnega od-
bora območne gospodarske 
zbornice Celje, ocenjuje, da je 
pr is top nove vlade dober in da 
je v k ra tkem času ponudi la ne-

ka tere zelo opera t ivne ukrepe 
na področju san i ran ja razmer 
v gospodarstvu, sa j so ka t a -
strofalne. Zelo energično se je 
z Agencijo za p res t ruk tu r i r a -
n je in sanaci jo b a n k lotila sa-
naci je gospodarstva z vidika 
sanaci je bank, pr ipravi la kon-
kre tne ukrepe za izvoznike in 
hoče naredi t i red v proračunu. 
Tudi na socialnem področju 
skupa j s s indikat i in zbornico 
prav t ako skuša doseči p remi-
ke, da bi bili us tvar jeni pogoji 
za hi t re jšo sanacijo. Po drugi 

strani, t rdi Ban, se čas odmika, 
prevečkrat je bilo povedano, 
ka j pr ipravl ja in ka j namerava 
vlada, konkre tno izva janje pa 
je prepočasno. Avgusta bo m r -
tvilo, septembra bo mars ika te -
ra f i rma tudi na našem območ-
ju v bistveno težjem položaju, 
ob š t ra jk ih in pri t iskih pa je še 
težje reševati probleme. Kl jub 
vsemu je optimist , da bomo 
spravili v življenje vse, kar je 
vlada doslej ponudila . 

IRENA BAŠA 

iVIaliini, dinamični in prodorni 
Firma Pluton dokazuje, da je v gradbeništvu dela dovolj 

V časih, ko je vedo manj de-
narja za naložbe, so v nič kaj 
za\idljivem položaju tudi 
mnoge gradbene firme. Dela ni 
dovolj, mnoge firme pa že za-
radi tega, da bi pridobile dela, 
postavljajo nižje cene od svo-
jih konkurentov. Da pa ven-
darle ni vse tako črno kot iz-
gleda na prvi pogled, dokazuje 
zasebna firma Zvoneta Petka 
Pluton iz Svetega Lo\Tenca, ki 
se je že dodobra uveljavila 
v celjski regiji. 

Zvone Petek pravi, da je t re -
ba imeti predvsem tr i vodila, 
s ka ter imi se je možno pr i laga-
jat i na sicer neusmil jenem t r -
žišču. Predvsem je t reba zago-
toviti kakovost opravl jenih 
del. Za izpolnitev tega pogoja 
so v Plutonu zaposUli visoko-
kakovostne in usposobljene 
kadre . Pomembna je cena. Ra-
zumljivo je, da lahko dosegajo 
nižje kalkulat ivne osnove, ker 
v f i rmi niso obremenjeni s pre-

sežkom delavcev. En vodstve-
ni delavec, na pr imer, opravl ja 
vsa dela in naloge, kot jih m a r -
sikje drugod po tr i je ali š t i r je 
zaposleni. Takšne zasebne f i r -
me tudi niso preveč obreme-
njene z adminis t ra t ivnim de-
lom. F i rma Pluton v teh dneh 
zakl jučuje s tanovanjsko po-
slovni objekt v s ta rem Velenju, 
v ka te rem bo š t i r inajs t s tano-
vanj , v pr i t l ičnem delu pa več 
lokalov. V bistvu gre sicer za 
s tar objekt , ki so ga lani podr -
li, na to pa zgradil i novega, pod 
s t rokovnim vodstvom Zavoda 
za urbanizem ter Zavoda za 
varstvo ku l tu rne in na ravne 
dediščine. Objekt ima sedaj 
v bistvu takšno podobo, kot jo 
je imel že nekda j in to z vsemi 
okraski. P lu ton pa je pr isoten 
še na mnogih drugih gradbiš-
čih. Izvaja dela za celjsko Cin-
karno, Elektrodis t r ibuci jo in 
Terme Topolšica. 

V naši državi se je zadnje 
čase zgodilo precej sprememb. 
Pri P lu tonu pravijo, da pome-
nijo te spremembe za podje t ja 
hkra t i ugodnost i in tudi teža-
ve. Ugodnosti je t reba videti 
predvsem tem, da je v Sloveni-
ji l ahko prišlo do zakonske os-
nove za obstoj zasebnih podje -
tij . Velik problem preds tav l ja -
jo dumpinška nas topan ja ne-
kater ih velikih državnih po-
djet i j , ki se p rav tako bor i jo za 
delo in obstoj. Precej nereda je 
še pri zakonodaj i . V nobenem 
pr imeru pa uspešnega poslo-
vanja ni brez znanja , inovacij, 
razvoja. Materiali , s kakršnimi 
delajo naše f i rme, zaos ta ja jo 

za zahodnoevropskimi. V Plu-
tonu zato s t imul i ra jo vse do-
bre ideje zapopslenih. Razvili 
in dopolnili so tehnologijo ter 
recepturo materialov za izved-
bo adaptac i j zahtevnih s tare j -
ših hiš, sistem polaganja in ob-
delave grani tn ih kock, v sode-
lovanju s f i rmo Termel pa tudi 
izdelavo toplotne izolacije. 
Z zavodom za raziskavo mate -
riala in konst rukci j v L jub l j a -
ni pa tečejo tudi pogovori 
o možnost ih izdelave tako 
imenovanih Litia estrihov, ki 
so na tu jem že dodobra uve-
ljavljeni. 

JANEZ VEDENIK 

Za mielco po starem 
Odkupna cena mleka bo za 

mesec avgust ostala enaka kot 
v juli ju, in sicer 23 tolarjev. 
Takšno ceno je k l jub močnemu 
protes tu rejcev sprejel odbor 
za mleko na predlog kmet i j -
skega minis t rs tva ter mlekarn. 

GOSPODARSKI 
BAROMETER 

Od maja stečaj 
Topra 

Pred neka j tedni so se v To-
pni končno dogovorili, da se 
začne s tečajni postopek. Za 
začetek s tečaja je določen 24. 
m a j 1992, s tečajni upravi te l j 

pa bo Zvone Novak, pred leti 
s tečajni upravi te l j Lik Sa-
vinja . 

Izvoz Cinifame 
Celjska Cinkarna je v letoš-

n jem prvem pollet ju izvozUa 
za preko 17 miUjonov dolarjev 

izdelkov. Zastavl jeni načr t so 
presegli za tri odstotke, v pr i -
mer javi z enakim lanskim ob-
dobjem pa so vrednost izvoza 
povečali za 61 odstotkov. 

Petrol bo gradil sam 
v središču Celja n a j bi Pe-

trol skupa j z avt r i j sk im p a r t -
ner jem OMV zgradi l sodoben 
bencinski servis. Ker je pa r t -
nerstvo med to f i rmo in Pe t ro -
lom razpadlo, bo servis v Celju 
postavil Petrol sam. Dela n a j 
bi se začela jeseni, naložba bo 
vredna 60 mil i jonov tolar jev. 

Pomoč Gorenja 
Servis 

v velenjskem pod je t ju Go-
renje Servis so pr ipravi l i za 
družine 40 svojih delavcev 
v Sara jevu pake te z 20 kilo-
grami živil. V Sara jevo so jih 
poslali s posredovanjem slo-
venske Kar i tas . V pošil jki je 
tudi paket z zdravili . 

Le dve naložbi 
Po podatk ih službe družbe-

nega knj igovodstva je letos 
v žalski občini skora j povsem 
zamrla investicijska de jav- . 
nost. V prvem pollet ju so se 
investi tori j i na žalskem o t -
močju lotili le dveh gospodar-
skih naložb v vrednosti 9 mi t i - ' 
jonov 300 tisoč tolarjev. Obe 
naložbi sta namenjen i e lektro-
gospodarstvu. 

Manj denarja tudi 
v Šentjurju 

Podobno kot v drugih obči-
nah celjskega območja tudi 
v šentjurski ugotavl ja jo 
zmanjševanje investici jske ak -
tivnosti. Obseg plačil za inve-
sticije v osnovna sredstva se je 
letos v pr imer javi z enak im 
lanskim obdobjem več kot 
prepolovil, investicije v gospo-
darstvo pa preds tav l ja jo le do-
brih 19 odstotkov obsega 
v lanskem letu. 

IB 

PONUDBA IN POVPRAŠEVANJE 
Ponudba: 

- Pod je t j e Krasholding Ex-
por t Impor t iz Sežane nudi 
večje količine surovine polisti-
ren P S 678 E. Informaci je : tel. 
067/72-171 (Zdenka J\u-lan). 

- Pod je t j e Vestex d. o. o. 
Mednarodna trgovina iz Kra -
n ja nudi športni p rogram do-
mače proizvodnje, t ržno pr iz-
nan: badminton , solo tenis. In-
formaci je : tel. 064/214-270 
(Vesna Zidar). 

- Pod je t j e Rosil iz L jub l ja -
ne nudi plast ične podložke 
s pokrovčkom, ki se uporab -
l ja jo za p r i t r j evan je strešnih in 
fasadnih kr i t in iz različnih 
vrst materi jalov. Pokrovček 
ščiti vi jak pred r javenjem, iz-
delek pa ohran ja nespreme-
njene lastnosti in je odporen 
na spremembe tempera tu re ter 
vlage in na ultravijoUčne žar-
ke (A-test). Informaci je : tel. 
061/59-207 (Anita Škof). 

- Pod je t j e Programator j i 
d. o. o. iz Slovenske Bistrice 
nudi proste kapaci te te za izde-
lavo kabelskih setov za vgrad-
n jo v gospodinjske aparate , 
možno pa jih je uporabl ja t i tu -
di v drugi industr i j i . In forma-
cije: tel. 062/812-079 (Jasna 
Lovec). 

- P o d j e t j e D J P r o d u c t d . o . o . 

iz Ljubl jane nudi pomoč pri 
t rženju na področju L jub l jane 
in širše okolice. Ukvar j a jo se 
predvsem s prometom živil in 
delikatesnega blaga. Poiščejo 
vam odjemalce in jih d i rektno 
napot i jo na vaše kapaci te te ali 
pa organizirajo prodajo v va-
šem imenu. Informacije: tel. 
061/447-055, 266-660 (Rasim 
Baj rami vič). 

- Podje t je EMO Hišna ener-
getika nudi proste kapaci tee 
na st iskalnicah 50, 300 ali 400 
ton. Informacije: tel. 32-122 
(Žarko Litera). 

- Podje t je TAM Gospodar-
ska vozila d. o. o. iz Maribora 
nudi s področja prostih kapa -
citet usluge razreza in obliko-
vanja pločevine, razreza na 
petosnem laserskem robotu, 
spa jan ja pločevine v sklope, 
razreza, upogibanja in obliko-
vanja šivnih in brezšivruh cevi 
fi 6 do 110 mm ter nj ihovo se-
stavo v sklope, površinske zaš-
čite s postopkom cinkanja , t r -
dega k romanja in fosfat , povr-
šinske zaščite po postopku 
anaforeze in klasično - dvo-
komponentni sistem. In forma-
cije: tel. 062/411-321 (Stojan 
Bohinc). 

Povpraševanje: 
- Podje t je Barex Import 

Expor t d. o. o. iz Murske Sobo-
te povprašuje po žaganem 
smrekovem lesu. Informacije: 
tel. 069/32-345 (Boris Barač). 

- Podje t j e Kovinska Galan-
teri ja iz Komende kupu je plo-
čevino (novo srebro - alpaka), 
s t andard DIN 1780, sestav 
mater i ja la : Cu Ni 18 Zn ,20, 
t rdota 180-190 HB, dimenzija 
0,5 m m X 15 nrmi. Informaci je : 
tel. 064/421-741 (Ivan Fujan) . 

- Podje t je Imago p. o. iz 
Smlednika išče zas topnika za 
p roda jo d idakt ičnih igrač in 
problemskih ter d ružabn ih 
iger doma in v tuj ini . Igre so 
avtor izirane in preds tavl ja jo 
novost na tržišču. Informacije: 
tel. 061/627-052. 

PO ČEM SO DEVIZE? 
Tečaji deviznih valut na dan 29. 7. 1992 
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Hmeljarska družina v Žalcu 
Kongresa se bo uaeležUo prek sto gosio¥ iz tujline 

Od ponedeljka do petka bo Žalec gostil 
okoli 200 udeležencev hmeljarskega kon-
gresa. Organizacija tega srečanja hme-
ljarjev z vsega sveta je v rokah Hmeljar-
ske družbe Slovenije oziroma predsedni-
ka organizacijskega odbora Jožeta Brez-
nika. 

; Kakšna je vloga Slovenije v medna-
rodni hmeljarski organizaciji? 

Slovenija je najmlajša članica svetov-
ne hmeljarske družine, v mednarodno 
hmeljarsko zvezo je bila kot samostojna 
država sprejeta marca letos. V preteklo-
sti smo bili v mednarodno hmeljarsko 
organizacijo vključeni skupaj z jugoslo-
vanskimi hmeljarji , in sicer od leta 1953. 
V Sloveniji bo letos že tretj i kongres in 
prvi v samostojni državi. Hmeljarj i so se 
na podobnih srečanjih doslej zbrali 
v Ljubljani in na Dobrni. 

Udeleženci hmeljarskega kongresa bodo 
nameščeni v hotelu v Žalcu ter Evropi 
v Celju, nekaj gostov bo na lastno željo 
prebivalo na Dobrni. Gostom bodo v ča-
su kongresa pokazali Spodnjo in Zgornjo 
Sa\injsko dolino, obiskali bodo Maribor, 
Gornjo Radgono in \'inske gorice, pred 
kongresom in po njem pa bodo organizi-
rali še izlete na Gorenjsko, Kras in Šta-
jersko. Kongresnike bodo popeljali tudi 
po hmeljiščih Savinjske doline ter v Ptuj, 
tako da bodo tokrat resnično lahko spoz-
nali Slovenijo. 

Čeprav je Slovenija samostojna člani-
ca v mednarodni hmeljarski organizaciji 
šele nekaj mesecev, pa je imela \Tsto lju-
di, ki so vseskozi delovali v vrhovih te 
mednarodne organizacije. 

Bila so obdobja, ko je prihajalo do 
precejšnjih nasprotij med jugoslovanski-
mi in zlasti nemškimi hmeljarji . Vendar 
so se razmere uredile in takra t so sloven-
skim hmeljarjem zaupali vrsto pomemb-
nih nalog. Slovenski hmeljarj i so bili že 
štirikrat predsedniki svetovne organiza-
cije, sekretarsko mesto pa je v rokah Slo-
venca praktično že 20 let. Prvi slovenski 
sekretar mednarodne hmeljarske organi-
zacije je bil dr. Peter Pavlič, danes je 
sekretar prof. dr. Alojz Četina. 

Kako se pripravljate na letošnji kon-
gres? 

Priprave so praktično končane, ureja 
se mesto in pripravljajo se še vzporedne 
dejavnosti. V Žalcu bosta v času kongre-
sa dve razstavi. V Savinovem salonu bo-
do svoja dela razstavljali savinjski likov-
ni umetniki, v knjižnici pa bo razstava 
na temo Žalec in savinjsko hmeljarstvo. 
Prav tako se na to srečanje pripravljajo 
v krajevni skupnosti ter po podjetjih, 
predvsem z urejanjem okolice in izložb, 
tako da bo kra j resnično živel s tem kon-
gresom. 

Kako ocenjujete udeležbo na jubilej-
nem 40. kongresu hmeljarjev? Imate kaj 
težav zaradi vojnih razmer na ozemlju 
bivše Jugoslavije? 

Vojne razmere gotovo negativno vpli-
vajo na udeležbo. Na kongres se je pri ja-
vilo okoli 110 tujcev iz evropskih držav, 
Ukrajine, ZDA in Avstralije. Iz Slovenije 
pričakujemo še kakšnih 80 udeležencev. 

Včasih ste zelo dobro sodelovali z voj-
vodinskimi hmeljarji. Jih letos pričaku-
jete v Žalcu? 

Februarja smo vojvodinske hmeljarje 
povabili na kongres, takrat so obljubili, 
da bodo prišli, vendar njihovih prijav še 
nimamo. 

Hmeljarji pričakujejo letos povprečno 
hmeljsko letino. Vreme doslej ni bilo pre-
več ugodno, veliko je bilo sušnih obdobij, 
temperature so visoke, ponekod pa je 
pridelek poškodovala toča. 

In o čem se boste hmeljarji pogovarjali 
na tokratnem srečanju? 

Na kongresu bomo razpravljali 
o hmeljskih površinah in proizvodnji 
hmelja, stroških, potem prodajnih pogo-
jih, tehnoloških dosežkih v posameznih 
državah in tehnologiji. Skratka, takšna 
srečanja pomenijo izmenjavo strokovnih 
in ekonomskih mnenj. Poleg zasedanj 
komisij, predsedstva in skupščine je po-
membna zlasti izmenjava informacij 
v neformalnih razgovorih med udeležen-
ci, kjer se včasih dobi več pomembnejših 
informacij, kot jih predstavniki posa-
meznih držav povedo na uradnih sejah. 
Hmeljarj i sveta smo v bistvu konkurenti, 
kl jub temu nas družijo skupni problemi 
in tudi skupni cilji. Tisto, kar nas druži, 
je skupen nastop do vlad posameznih 
držav in zakonodajnih organov, da bi 
uskladili skupne zahteve. Predvsem velja 
to za zaščito hmelja pred boleznimi in 
škodljivci, razen tega pa dobimo infor-
macije o cenah hmelja in razmerah na 
tržišču s hmeljem. 

Kaj po vaši oceni pomeni ta kongres za 
Savinjsko dolino in celotno Slovenijo? 

Prav gotovo je to priložnost, da se 
predstavimo svetu. Zato se mi zdi zelo 
pomembno, da storimo vse za njihovo 
dobro počutje v tej dolini, da se bodo še 
kda j vračali v našo državo. 

IB 

Politična aritmetika in geometrija •, • 
Jože Zupančič le svol odstop preklical - Glavni vzrok v zainteresiranosti vladajoče 
koalIcUe, tla še naprej ostane pretlsetlnlk 

Nova slovenska politična 
aferica, ki jo je z nepreklicnim 
odstopom (in nato preklicom 
tega dejanja) ob nesprejemu 
Zakona o volitvah v državni 
zbor v zboru'združenega dela 
republiške skupščine sprožil 
predsednik zbora prof. Jože 
Zupančič, ima širše razsež-
nosti. 

Zupančič je razloge za svoj 
odstop pojasnil v intervjuju 
v prejšnji številki Novega ted-
nika. Minulo sredo je na pobu-
do neodvisnega poslanca 
Zdravka Zabukovca to dejanje 
preklical. Za njegovo odloči-
tev je od 50 prisotnih poslan-
cev glasovalo 35 članov ZZD, 
devet jih je bilo proti, ostali pa 

so se vzdržali. Ob tem je sku-
pina poslancev (Marjan Stare, 
Vilijem Mak in Andrej Muren) 
poudarjala, da je »Zupančič 
doslej že večkrat odstopil in da 
je zdaj čas, da to uresniči,« Va-
lentin Prelovec pe je z istim 
namenom zabrenkal na strune 
njegove časti, češ »da je njego-
vo veliko dejanje sad premi-
šljene notranje odločitve, zato 
si Zupančič zagotovo ne bo 
premislil in od tega odstopil.« 
Na vprašanje, zakaj je odstop 
vendarle preklical, pa Zupan-
čič odgovarja: »Osnovni razlog 
za preklic odstopa sta politič-
na aritmetika in geometrija!« 

Že z dokaj skromnim pozna-
vanjem razmer v slovenskem 
parlamentu, merjenjem moči 
med opozicijo in pozicijo — pri 
čemer je opozicija veliko bolj 
enotna in odločna - se zdi takš-
na izjava kar logična. Sploh pa 

še ob namigu, da je za Zupan-
čiča na predsedniškem mestu 
močno zainteresirana vladajo-
ča koalicija. 

Del s t rank samoukinjenega 
Demosa, ki v tej združbi neka-
ko še vedno deluje, je po padcu 
Peterletove vlade še vedno 
ohranil ključne funkcije v slo-
venskem parlamentu. Prešte-
vanje teh funkci j - če vzamemo 
zgolj skupščinsko vodstvo — bi 
se z Zupančičevim (neodvisni) 
odstopom premaknilo močno 
v korist opozicije. Analitiki 
slovenske s trankarske politike 
o enotnosti zelenih in social-
demokratskih poslancev 
v podporo zdajšnji LDS-ovski 
vladajoči navezi niso najbolj 
prepričani, o preostalih dveh 
predsednikih skupščinskih 
zborov pa se natančno ve, da 
sta na strani opozicije. Od 
predsednika zbora občin Iva-

na Bizjaka kot krščanskega 
demokrata in predsednika 
DPZ dr. Ludvika Toplaka kot 
člana Ljudske stranke, kaj 
drugega tudi ne bi smeli priča-
kovati . . . 

O tem, da je dr. France Bu-
čar kot predsednik slovenske-
ga parlamenta in .predsednik 
komisije za ustavna vprašanja 
(tudi sestavljalca volilne zako-
nodaje) že dolgo na udaru Li-
beralne stranke in s tem bolj 
kot ne večjega dela opozicij-
skih poslancev, ne gre izgub-
ljati besed . . . Jože Zupančič 
pa je v slovenskem parlamentu 
trenutno dovolj kontroverzna 
osebnost, da se na njem lahko 
še nekaj časa lomijo kopja 
- vsaj dotlej, da se sprejmeta za 
Slovenijo najbolj ključna pa-
keta volilne in lastninske za-
konodaje . . . 

IVANA STAMEJCIČ 

Višje 
najemnine 

Skladno s politiko obli-
kovanja najemnin za ne-
profitna stanovanja, ki jo 
je junija sprejela vlada Re-
publike Slovenije, se na-
jemnine za stanovanja, ki 
so v lasti celjske občine, 
s 1. avgustom zvišajo za 7,7 
odstotka. 

Letos so se v Celju na-
jemnine zvišale dvakrat , 
s 1. aprilom za četrtino in 
s 1. julijem za 35 odstotkov. 
Da bi do konca leta dose-
gale stopnjo 2,9 odstotka 
revalorizirane vrednosti 
stanovanj, bi se morale me-
sečno višati za 7,7 odstot-
ka. V izvršnem svetu so po-
višanje za avgust sprejeli, 
o nadaljnj ih podražitvah 
pa bodo odločali sproti. IS 

Zasebna lekarna v Celju 
Občani Celja zadnjih deset 

let, po ukinit\i lekarne na 
Tomšičevem trgu v središču 
mesta, negodujejo, ker so osta-
li brez dodatnih prostorov za 
nakup zdravil ter drugih le-
karniških potrebščin. Večkrat 
je bilo slišati tudi zahteve, naj 
se v mestu zagotovijo nado-
mestni prostori za lekarniško 
dejavnost. 

Kaže, da bodo njihove želje 
prav kmalu uresničene, saj 
Zakon o lekarniški dejavnosti 
dopušča tudi možnost podelje-
vanja koncesij za opravljanje 

lekarniške dejavnosti zasebni-
kom. V prostorih na Šlandro-
vem trgu 4, v neposredni bliži-
ni zdravstvenega kompleksa 
v Celju, želi diplomirani inže-
nir farmacije Dušan Hus čim-
prej odpreti sodobno lekarno. 
Doslej je že pridobil pozitivno 
mnenje Združenja lekarn Slo-
venije (bodoče lekarniške 
zbornice), s podelitvijo konce-
sije, ki ne bo v ničemer dodat-
no obremenjevala občinskega 
proračuna, pa načelno sogla-
šajo tudi v izvršnem svetu. 

Za investicijo bo v celoti po-

skrbel Dušan Hus, ki se z last-
nikom prostorov v pritličju 
stavbe na Šlandrovem trgu 
4 v skladu s svojo dejavnostjo 
že dogovarja o adaptaciji pro-
storov. Urediti namreč želi so-
dobno, v skladu z zakonom 
o lekarniški dejavnosti oprem-
ljeno lekarno. V vlogi za pode-
litev koncesije pa je tudi zapi-
sal, da bo v celoti spoštoval 
kadrovske, prostorske in 
opremne normative, zagotovil 
pa bo tudi ustrezne vrste in 
zalogo zdravil. 

IS 

NA SONČNI STRANI ALP 

PRELOŽEN DOPUST 
- Ves teden je trajal lov na 
delegate slovenske skupšči-
ne. V sredo je namreč moralo 
biti v skupščini najmanj 190 
poslancev, če naj bi - na-
sprotovanju nekaterih na-
vkljub - sprejeli volilno za-
konodajo (trikrat po 54 gla-
sov v treh zborih je dvetret-
jinska večina, potrebna za 
sprejem volilne zakonodaje). 
Voda nam zdaj sicer še ne 
teče v grlo, saj bi volilno za-
konodajo lahko sprejeli tudi 
na prvi septembrski skupš-
činski seji. Toda, železo je 
treba kovati, dokler je vroče, 
večina strank je pripravljena 
na kompromis, ki naj bi pri-
peljal do izglasovanja volilne 
zakonodaje. Za štiri sporna 
dopolnila, vključno s tistim, 
da državljani Slovenije lah-
ko volijo v tujini ali po pošti, 
je na levi in desni in v sredini 
doseženo in podpisano so-
glasje. 

Zaradi glasovanja so mno-
gi poslanci morali preložiti 
dopust, ali pa so dobili brzo-
javke, naj ga prekinejo vsaj 
za dan, dva. S to »žrtvijo« se 
bodo mnogi lahko vsaj delno 
odkupili za vse tiste dolgo-
časne in prepirljive igre, ki 
so jih uprizarjali v skupščin-
skih klopeh. 

NARODNJAKI NE OD-
NEHAJO - Edini, ki se še 
upirajo volilni zakonodaji, so 
narodni demokrati dr.Rajka 
Pirnata (štirje glasovi libe-
ralcev Vitomirja Grosa 
v skupščini so v tem primeru 
kaplja v morje). Ponovno po-
zivajo, naj zakonodajalec 
prisluhne »volji volilcev« in 
»razpiše referendum«. Na-
rodnjaki navajajo, da je »za-
kon o volitvah v državni zbor 
težko razumljiv za povpreč-
nega volilca«. Pravni stro-
kovnjaki, ki pravijo, da za 
tak referendum sploh ni 
ustavne podlage, pa menijo, 
da ljudje na referendumu, ki 
ga predlagajo narodnjaki, 
prav tako ne bi vedeli, za kaj 
glasujejo. Ker narodnjaki ni-
majo praktične možnosti, da 
bi preprečili sprejem volilne 
zakonodaje - preprečijo jo 
lahko samo njeni zagovorni-
ki sami s premajhno udelež-
bo na seji ali z glasovanjem 
proti dogovoru v poslanskih 
klubih - bodo sprožili ustav-
ni spor, ko bo volilna zako-
nodaja sprejeta. Torej bo še 
zabavno do jeseni, ko naj bi 
bile volitve. Očitno si narod-
njaki na vse kriplje prizade-
vajo, da volitev še ne bi bilo, 
saj po vseh anketah med bo-
dočimi volilci nimajo za zdaj 
niti najmanjše možnosti, da 
bi prišli v prvi pravi sloven-
ski parlament. 

Sicer pa narodnjaki delu-
jejo v duhu svojih prednikov 
na začetku tega stoletja, saj 
je, na primer, dr.Rajko Pir-
nat protestiral, ker »sloven-
ski radio v tujem jeziku 
predvaja program za begun-
ce«. To, da se slovenski radio 
nekajkrat na dan oglaša v tu-
jem jeziku (angleščini, nemš-
čini in italijanščini), ga očit-
no ne moti. Ali pa je za na-
rodnjake tuj jezik samo srbo-
hrvaščina ... 

DEVETINDVAJSET ZA-
POVEDI - Drnovškova vlada 
je pripravila kar 29 ukrepov 
za izvajanje gospodarske po-
litike (kristjani imajo samo 
deset božjih zapovedi). Na 
spisku so znižanje carine, 
ministrstva bodo imela samo 
en žiro račun, državljani naj 
bi dobili izplačane zamrznje-
ne devizne vloge (ali obvez-
nice) - temu se je uprla opo-
zicija na čelu z liberalci — ce-
ne naj bi se umirile, plače pri 
mnogih pa naj bi bile zamrz-
njene in še in še. Ukrepi so, 
pravijo strokovnjaki, dobro 

zastavljeni, le preveč poslan-
cev ni tega mnenja. Zato bo 
še buren dvoboj med vlado in 
parlamentom, saj vlada ne 
more popustiti, če hoče izva-
jati gospodarski program, 
sprejet v skupščini, opozicija 
pa si prizadeva, da do volitev 
ne bi sprejeli nobenega po-
membnega zakona. Prenovi-
telji zato, recimo, očitajo 
opoziciji, da se obnaša ruši-
teljsko namesto graditeljsko. 
Res pa je delno kriva za blo-
kade v skupščini tudi ne-
enotnost v strankah, ki pod-
pirajo vlado, saj predvsem 
nekateri poslanci Zelenih in 
socialdemokratov (navzlic 
temu da imajo v vladi za 
podpredsednika svojega 
predsednika dr. Jožeta Puč-
nika), glasujejo v nasprotju 
z dogovori. Mar je še mogoče 
dvomiti o tem, da bo vroče 
tudi politično poletje, ne sa-
mo pravo? 

SLOVENIJA POSTALA 
BABILON - Zadnji popis 
prebivalstva v Sloveniji je 
pokazal, da v državi živi 
1,727.018 Slovencev, pripad-
nikov drugih narodov, ki jih 
je kar 23, pa je 238.968. To je 
nekaj več kot 12 odstotkov 
oziroma še nismo blizu meje 
v odstotkih, po katerih ne bi 
bili več enonacionalna dr-
žava. 

Med drugimi narodi je 
v Sloveniji največ Hrvatov 
- 54.212, potem Srbov 
- 47.911, Muslimanov 
26.842, Madžarov - 8.503, 
Italijanov - 3.064, imamo pa 
tudi 199 Avstrijcev in 546 
Nemcev. 

Največ Hrvatov živi v Ma-
riboru - 5.282, Srbov pa 
v ljubljanski občini Moste-
Polje - 5.899 in drugih ljub-
ljanskih občinah. 

BOJ PROTI MAMILOM 
- Sedem republiških poslan-
cev Demokratske stranke, na 
čelu s Spomenko Hribar in 
Tonetom Peršakom, je vloži-
lo v skupščini pobudo, da bi 
čimprej sprejeli državni pro-
gram za preprečevanje zlora-
be mamil v Sloveniji. Stro-
kovnjaki ugotavljajo, da je, 
žal, vse več mladih zasvoje-
nih z mamili, vsak zasvoje-
nec pa ustvari štiri do šest 
novih. Če se bo jemanje ma-
mil še naprej tako širilo, po-
tem bo za zdravljenje mladih 
potrebnega nekajkrat več 
denarja, kot bi ga dali za 
preventivo. Seveda pa bo 
med glavnimi nalogami tudi 
raziskava tržišča mamil 
v Sloveniji. Križišče poti 
med Vzhodom in Zahodom je 
očitno zelo privlačno za 
mednarodno mafijo, ki trgu-
je z mamili. 

GLAJENJE SPORA - Da 
odnosi s Hrvati le niso tako 
črni, dokazuje najnovejši 
sporazum med državama 
o urejanju medsebojnih raz-
merij na meji. Z njim so po-
enostavili postopke na meji 
med turistično sezono, celo 
v mejnih rekah, kot je, reci-
mo, Kolpa, pa bodo lahko 
Slovenci plavali sem ter tja. 
Samo »vrniti se bodo morali 
na ozemlje države, kjer so se 
pričeli kopati«. Bolje nekaj 
kot nič.. 
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130 let laških pihalcev 
... ali o tem, kaka bi morali pisati tovrstne monogratlje! 

Za Laško se zadnja leta zdi, 
kakor da bi hotelo kot mesto 
ujeti za rep veličastno slavo 
knežjega mesta Celja in se mu 
maščevati za zaton po konča-
nem vplivu Babenberžanov, ki 
so jih nadomestili Habsburža-
ni in pozneje Celjani - oboji pa 
so Laško res pustili na slepem 
tiru. Vse do tako rekoč včeraj, 
ko se je pojavila Pivovarna kot 
spiritus agens in dokončala 
grad Tabor ter ga spremenila 
v hišo kakovosti in sploh te-
meljito spremenila podobo 
mesta. 

Pivovarna, ki je po tehnolo-
giji in urejenost i v samem 
evropskem vrhu in ki ima lep-
še delovne prostore, kot so hiše 
in s tanovanja njenih zaposle-
nih, je pokazala, kako se dela 
ugled in kako se ga tudi ohra -
nja . Kra j , v ka terem deluje, je 
k r a j n jene zgodovine, n jen ih 
l judi. Vrednot torej, ki j ih ne 
gre zanemar ja t i ali se jih celo 
sramovat i , ampak jih obuja t i 
in osmišljat i za današn j i čas. 
Od tu da l je sem imel v mislih 
Laško, ki se muza današn j i 
celjski soseščini v n jeni nerod-
nosti in neiznajdlj ivosti . Celje, 
razen da se sklicuje na celjske 
kneze, n ima niti poštenega tu-
rističnega prospekta , mono-
graf i ja je zastarela, še mestne-

ga grba in zastave ne morete 
kupi t i v knežjem mestu. A pu-
stimo to. Vrnimo se k bistvu. 
K 130-letnici godbe na pihala. 

Marsikdo bo rekel, da pač ni 
t reba zganja t i takega hrupa , 
sa j Laško ni edino, ki ima god-
bo na pihala . In ko bo videl 
spominsko monograf i jo ob tej 
obletnici, ga bo zelena sloven-
ska zavist dokončno str la. In 
bo pribi la: pa sa j to je predo-
bro za navadno p l e h m u s k o . . . 
Saj , še avtor besedila Jure 
Krašovec, ki je v svoji doseda-
nj i novinarski in publicist ični 
praksi porabil še na tisoče ki-
lometrov pisalnega t raku, mi 
je zaupal , da doslej, pa tudi 
poslej, ne bo imel nobenega 
besedila izdanega v tako nobel 
o b l e k i . . . 

V tem je bistvo: 130 let god-
be na p iha la je 130 let zgodo-
vine k ra j a in njegovih l judi. 
Pivovarna se je kot pa t ron te 

godbe lotila projekta obletnice 
tako, kot se loteva vsega: po-
vabila je najbol jše sodelavce 
in dobila je odličen izdelek, 
proizvod, del imidža, s ka te-
rim bo tržila svoj ugled do na -
slednje pomembne obletnice. 

Ker so godbe na pihala t iste 
godbe, ki razen na koncert ih 
igrajo tudi na paradah , p raz-
nikih in pogrebih, so kot fasci-
kel, v katerega čas zapiše ne le 
glasbene kronike, temveč tudi 
prenekatero dragocenost za 
zgodovinsko in sociološko 
analizo k ra ja in časa. In to 
vsebino, to sporočilo arhivskih 
listin, orumenel ih fo tograf i j in 
pričevanj , je sti lno in izpoved-
no mojs t rsko izluščil in pred 
nas postavil Jure Krašovec. 

Predgovor je prispeval 
predsednik godbe Jože Sadar. 
Verjamem, da je bil p reneka-
teri godbenik rahlo razočaran, 
ko je na naslovnici monograf i -

je uzrl dečka s piščaljo (zdra-
viliška s tavba v Rečici), toda 
oblikovalčeva zamisel (Miljen-
ko Licul) je s tem motivom po-
udari la , da je godba na pihala 
glasba in ne le zvočna kulisa 
za parade, proslave in pogre-
be. Potem pa sicer sledijo na 
no t ran j ih s t raneh fotograf i je 
godbenikov. Kdor ni man jka l 
pri fo tograf i ran ju , je v knjigi. 

DRAGO MEDVED 

Monografijo je založilo KUD 
Svoboda Laško in Godba na 
pihala, uredil jo je Stanislav 
Kužnik, fotografije so prispe-
vali Edi Masnec, Janez Pukšič, 
Fanika VViegele, Stanislav 
Kužnik in Viktor Škorc, reali-
zacija pa je bila v rokah An-
dreja Jenka. Tiskala jo je ti-
skarna Ljudske pravice 
v Ljubljani. Škoda je le, ker 
v impresumu ni letnice izida. 

REKLI SO 
Ivan Stojan, predsednik Ga-

silskega društva Prožinska 
vas: 

»Uspelo n a m je pr ipravi t i 
5. t ekmovanje za pokal Pro-
žinske vasi, k j e r je nastopi lo 
enajs t gasilskih desetin. Zma-
gala je ekipa GD Škof j a vas 
pred Vuhredom in Štorami. 
Zal si je pr i redi tev ogledalo 
bolj malo domačinov, hvaležni 
pa smo vsem, ki so prispevali 
za izvedbo srečolova,katerega 
izkupiček bomo porabi l i za 
druš tveno dejavnost . Naša de-
set ina je nastopi la na t radici-
onalnem tekmovanju na Pla-
nini, k je r je že t re t j ič zapored 
zmagala in tako osvojila pokal 
v t r a jno last. V ekipi so nas to-
pili Valter Popovič, Franc Ma-
joranc. Roman Goleš, Ivan 
Stojan, J anko Kores, Mar j an 
Žmaher , Mart in Divjak, Ivan 
Glavač in Roman Pušnik. 
V soboto bo ekipa nastopi la na 
t ekmovan ju v Lokar j ih , od 
Občinske gasilske zveze Celje 
pa smo že dobili p rogram ak-
tivnosti za mesec požarne var -
nosti , ki bo oktobra . Ob tem se 
s k a r osmimi deset inami tudi 
p r ip rav l j amo za občinsko p r -
venstvo, ki bo jeseni.« x v 

Celjska sekcija razstavlja 
v Likovnem salonu v Celju 

so v soboto odprl i razstavo 
celjske sekcije Društva sloven-
skih l ikovnih umetnikov. Raz-
s tava bo odpr ta do 19. septem-
bra , na n je j pa se preds tavl ja 

ka r osermiajst ustvar jalcev. 
Polnih šest let je minilo od 

zadn je skupne predstavitve, 
na kater i je sodelovalo enajs t 
umetnikov, večinoma starejše 
in srednje generacije, danes pa 

se srečujemo s ka r neka j novi-
mi, ki jih je življenje in delo 
povezalo s Celjem in našo regi-
jo. Razstava ne pomeni le gole 
informacije , temveč omogoča 
kri t ično spogledovanje zno t ra j 
las tne umetniške produkci je 
in odkri tosrčnega dialoga med 
ustvar ja lc i na eni s t rani ter 
odmevnost jo nj ihovih pr izade-
van j v konteks tu širšega druž-
benega interesa na drugi s t ra -
ni. Umetniki so vpeti v različ-
ne nazore in sti lne usmeri tve 
ter tvori jo splet individualnih 
imaginaci j in osebnih mito-
logij. S .B. 

Tanja Čretnik prva v Dobju 
Na jubilejni, 20. priredit\'i Pokaži kaj znaš v Dobju pri Pla-

nini, je letos nastopilo 28 skupin in posameznikov, velik uspeh 
pa je dosegla še ne enajst let stara Tanja Čretnik s Frankolo-
vega, ki je zmagala s frajtonarico in za nagrado dobila veliko 
torto. 

Igranja ha rmonike se je začela učiti lani septembra . Zda j se 
enkra t do dvak ra t tedensko vozi v Oplotnico, k je r jo poučuje 
eden najbol jš ih slovenskih ha rmonikar jev Tine Lesjak. 

»Zdaj znam že sedem, osem skladb, na Dobju pa sem zaigrala 
Na Golici in Snežni valček. Vadim vsak dan, ob tem sem v šoli 
odl ičnjakinja , rada tudi plešem. Letos sem nastopi la na izbir-
nem tekmovanju za Ljubečno v Zrečah, zda j me čaka polf inale 
v Rogaški Slat ini . V Dobju sta me spremljala Jože Zlaus in 
Dušan Polšak iz ansambla Robija Zupana , s ka ter im tudi sicer 
precej nas topam po različnih kraj ih . Rada igram predvsem 
domače viže, pojem pa ne. Moja želja je uvrst i tev v f inale za 
Zlato harmoniko.« T. VRABL 

90 let GD Latkova vas 
v soboto popoldan je GD Latkova vas proslavilo 90 let uspešnega delovanja. Pripravil i so 

gasilsko parado in podelili več deset p r i znan j zaslužnim gasilcem, ob jubileju pa so gasilci tudi 
obnovili svoj dom. 

Klf of mu mu 
štirinajstega maja sta Jim 

Cautv in Bili Drummond, bolj 
znana pod imenom The Justi-
fied Ancients of Mu Mu ali kar 
The Klf objavila manifest, 
s katerim sta napovedala svoj 
konec. Spisan v veličastnem 
epigramskem slogu Billa 
Drummnonda se je glasil tako-
le: »Zadnjih pet let sva stopala 
po divji in razriti, mračni in 
veličastni, zasvinjani in ven-
dar bleščeči poti, zadnji dve 
leti sta naju pripeljali do ko-
mercialnega vrhunca. Sedaj 
sva na točki, ko se pot s teh 
sončnih višav spušča v pekel 
neznanega. V prihodnosti ne 
predvidevava nadaljnjih izdaj 
plošč Justified Ancients Of Mu 
Mu. The Klf ali katerega koli 
bivšega, sedanjega ali prihod-
njega imena, povezanega z na-
jinim delovanjem. In vse naji-
ne dosedanje izdaje in posnet-
ki bodo od tega trenutka dalje 
izbrisani in uničeni...« 

Osemintridesetletni Drum-
mond se je vkrcal v letalo za 
Mexico City, kjer je po nekaj 
tednih neutrudnega zapravlja-
nja več kot zasluženega denar-
ja dal nekaj blitz intervjujev, 
v katerih svojim fanom sporo-
ča, da mu ni bilo nikoli žal 
tistega, kar je počel, da pa vsaj 
še nekaj let ne želi slišati prav 
nobene plesne glasbe. In če-
prav se dejanski razpad prav-
zaprav sploh ni zgodil štirinaj-
stega maja, temveč vsaj tri me-
sece prej, še danes nihče prav 
ne verjame, da se je ta ned-
vomno največji mastodont 
svetovne glasbene industrije 
dobesedno sesul. Fanta ne le, 
da sta najavila svoj odhod, 
ampak sta iz prodaje umakni-
la več kot pet milijonov angle-
ških funtov ter manifestativno 
zažgala ali kako drugače uni-
čila vse sound tracke. 

Prvo pravo znamenje spre-
memb, ki ga je zaznala večina 
ožjih sodelavcev Billa Drum-
monda in Jima Cautyja, je bil 
njun nastop na podelitvi Brit 
Awards (nagrade za glasbene 
dosežke v preteklem letu, ena-
kovredne ameriškim grammy-
jem) 12. februarja letos. Pode-

litev smo lahko neposredno 
gledali in poslušali na MTV. 
Prijateljica, ki je Drummonda 
poznala še iz časov, ko je sku-
paj s Peteom Wattermanom 
promoviral Kylie Minoque in 
Jasona Donovana, je — ne da bi 
se tega sploh zavedala - apolo-
getsko najavila njun odhod, 
čemur smo se seveda vsi pri-
sotni potihoma namuzali: »Pa 
ja, saj v bistvu sploh še nista 
nič zaslužila!« Bili Drummond 
in Jim Cauty sta namreč na-
meravala na podelitvi Brit 
Awards razkosati mrtvo ovco, 
koščke pa zmetati med prisot-
ne izbrance; in to pred vklju-
čenimi TV kamerami in poten-
cialno devetmilijonskim avdi-
torijem. Namesto tega pa sta 
na prošnjo spremljevalnega 
ansambla Extreme Noise Ter-
ror, ki se hvali z vegetarijan-
skim »svetovnim nazorom«, le 
sredi komada America, What 
Time is Love?, mimogrede po-
vedala, da tokrat zadnjič na-
stopata kot The Klf. Seveda 
smo v žaru poslušanja odlične-
ga štiklca vsi po vrsti to presli-
šali, le prej omenjena prijate-
ljica, ki se ji je že sam njun 
koncert zdel malce čudaški, je 
to pripombo svojega london-
skega prijatelja razločno sliša-
la. In razumela. The Klf so ta-
krat res zadnjič javno nasto-
pali. 

Pravzaprav sploh ni štos 
v tem, da fanta ne bosta več 
nastopala, ampak v percepciji 
tega sporočila, ki ga niti njuni 
najožji sodelavci vse do danes 
niso znali pravilno dešifrirati. 
Ključ je bil namreč skrit v nju-
ni neskončni preutrujenosti in 
naveličanosti, ki jo je na ti-
stem zadnjem koncertu edina 
med nami in redka med vsemi 
MTV-jevimi gledalci pravilno 
slutila ta naša prijateljica: 
»Brez veze, saj se jima sploh ne 
ljubi nastopati.« 

Piše Tadej Čater 

SKUPŠČINA OBČINE CELJE 
Izvršni svet 

objavlja 

JAVNI RAZPIS 
za dodelitev koncesije upravljanja javnih parkirišč, 
parkirnih mest ob ulicah, odvoza nepravilno parkiranih 
avtomobilov, kontrole dovoza na mestno tržnico in 
upravljanja z avtoportom, v skupno izvajanje 

pod naslednjimi pogoji: 

- na javnem razpisu lahko sodelujejo ponudniki, ki so registrirani za takšno dejavnost, 
- koncesija se daje za dobo pet let, 
- izbrani upravljalec mora usposobiti javna parkirišča in parkirna mesta, skladno z ustreznim 
elaboratom na svoje stroške s tem, da ot)čina daje upravljalcu tri mesece moratorija na plačilo 
odškodnin, 
- minimalna mesečna odškodnina znaša 2.0 mio SIT za razpisani obseg parkirnih mest ter 
2/3 iztržka parkirnine za zasedenost vseh parkirnih mest nad 50%. 
- cene parkiranja in storitev potrjuje Izvršni svet občine, 
- predviden začetek prevzema upravljanja je 1. 10. 1992 in 
- občina in upravljalec bosta o navedeni oddaji upravljanja sklenila posebno pogodbo. 

Zainteresirani ponudniki pridobijo dokumentacijo ter ostale informacije v Strokovni službi za 
komunalno gospodarstvo OSUPVO, Trg V. kongresa 7/11. 
Ponudbe z dokazili se dostavijo na naslov: Občina Celje, OSUPVO Strokovna služba za 
komunalno gospodarstvo, Trg V. kongresa 7/11., najkasneje v petnajstih dneh po objavi. 
O izidu javnega razpisa bodo ponudniki pisno obveščeni najkasneje v tridesetih dneh po 
končanem zbiranju ponudb. 
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Kdo ho koga voiil? 
CeUani nad povezovanjem s Koroško niso najbolj navdušeni - Kaj imajo LaščanI 
skupnega z Novim mestom ter kaj KonjičanI in Šmarčani z Mariborom? 

o tem, kako predvideva Zakon o volitvah v državni zbor (po 
zagotavljanju strankarskih prvakov in vodij poslanskih klubov 
naj bi ga republiška skupščina vendarle sprejela včeraj) obliko-
vanje volilnega sistema, smo obširno pisali nekaj številk nazaj. 
Štiri dopolnila, za katera so se stranke dogovorile minuli teden, 
naj bi vendarle omogočila sprejem zakona po hitrem postopku. 
V zakon so z večinskim sporazumom naknadno u\Tstili nasled-
nje novosti: kandidat posamezne stranke se bo lahko za glasove 
potegoval v dveh volilnih enotah, volili bodo lahko tudi držav-
ljani v bolnišnicah in tujini, del ostankov glasov bo razdeljen po 
nacionalnih listah in pogoji za podporo listi kandidatov s strani 
poslancev bodo nižji. 

Ogromnopomislekovmedob-
čani - tudi na Celjskem - pa je 
sprožil predlog za izdajo zako-
na o določitvi volilnih enot za 
volitve poslancev v državni 
zbor. Predlog je bil sredi julija 
objavljen v skupščinskem Po-
ročevalcu, v tem času pa ga je 
poobjavilo tudi dnevno časo-
pisje. 

V istem Poročevalcu je ob-
javljeno tudi besedilo zakon-
skega predloga za določitev 
volilnih enot za volitve pred-
stavnikov lokalnih interesov 
v državni svet. V državnem 
svetu, ki na j bi štel 40 poslan-
cev, je 22 mest predvidenih za 
pokrivanje lokalnih interesov. 
Teh 22 poslancev na j bi izvolili 
v sedemnajstih volilnih enotah 
— naše območje pa na j bi bilo 
razdeljeno v tr i volilne enote, 
v katerih bi skupaj izvolili 
3 poslance. Po enega poslanca 
naj bi izvolili v 10. volilni enoti 
(Mozirje, Velenje, Žalec), 
11. volilni enoti (Šmarje pri 
Jelšah, Šent jur pri Celju, La-
ško) in 12. volilni enoti (Celje, 
Slovenske Konjice). 

Iz 8 volilnih enot 88 
poslancev 

Predlog zakona o določitvi 
volilnih enot, ki je bil priprav-
ljen v tesni povezavi z Zako-
nom o volitvah v državni zbor 
in ga je vlada Republike Slo-
venije v začetku meseca šele 
predlagala v obravnavo 
skupščinskim zborom, je pred-
videl oblikovanje 8 volilnih 
enot. V vsaki na j bi občani vo-
lili po 11 poslancev, posamez-
na volilna enota pa na j bi bila 
tudi razdeljena na 11 volilnih 
okrajev. Sestavljalci zakon-
skega predloga so poudarjali . 

da je bilo ključnega pomena 
v delitvi Slovenije na 8 volil-
nih enot število občanov. 
V povprečju naj bi namreč 
vsaka volilna enota štela 250 
tisoč prebivalcev (z največ 5-
odstotnim odstopanjem v plus 
ali minus). 

Tudi pri delitvi posamezne 
volilne enote na 11 volilnih 
okrajev se sestavljalec zakona 
drži načela številčno uravno-
teženih okrajev. Odstopanja 
v številu prebivalcev so spet 
lahko največ 5-odstotna. Pose-
bej pa je določeno, da se za 
volitve poslancev itali janske 
in madžarske narodnosti obli-
kujeta samostojni volilni 
enoti. 

Zakonski predlog sloni še na 
načelu, da je pri določanju vo-
lilnih enot na jmanjša zaokro-
žena enota občina, pri določa-
nju volilnih okrajev pa krajev-
na skupnost. V temeljnih na-
čelih je še predvideno, na j za-
kon pri določanju volilnih 
enot in okrajev upošteva tudi 
medsebojno geografsko pove-
zanost posameznih območij 
znotraj volilne enote oziroma 
o k r a j a . . . Topa je — ugotavljajo 
v občinah - ob spoštovanju pr -
vih dveh načel že skoraj neiz-
vedljivo. 

Delitev Slovenije po 
prebivalcih 

Poslanci celjskega družbe-
no-političnega zbora so na za-
sedanje svojega zbora že isti 
dan ob objavi besedila zakon-
skega predloga o določitvi vo-
lilnih enot za volitve poslan-
cev v državni zbor uvrstili tudi 
razpravo o tem. Menili so, da 
je deUtev teritorialno zaokro-
ženega celjskega območja 

z osmimi občinami v tri volilne 
enote, nesprejemljiva. 

V peti volilni enoti na j bi 
bila sedež občina Celje - ob 
njej pa bi v njej volili še prebi-
valci občin Dravograd, Mozir-
je, Radlje, Ravne, Slovenj Gra-
dec, Velenje, Žalec in Šentjur. 
Občina Laško po tem predlogu 
sodi skupaj z Brežicami, 
Hrastnikom, Krškim, Metliko, 
Sevnico, Trbovljami, Treb-
njem, Zagorjem ob Savi, Čr-
nomljem in Novim mestom, 
občini Slovenske Konjice in 
Šmarje pri Jelšah pa skupaj 
z Mariborom, Rušami in Slo-
vensko Bistrico v sedmo volil-
no enoto. 

Najmanj prebivalcev, 240 ti-
soč 205, je po zdajšnjem pred-
logu določitve volilnih enot 
zajetih v 2. volilni enoti (Aj-
dovščina, Ilirska Bistrica, Izo-
la, Koper, Nova Gorica, Piran, 
Postojna, Sežana, Tolmin), 
največ, 259 tisoč 676, v 7. volil-
ni enoti (Maribor, Ruše, Slo-
venska Bistrica, Slovenske 
Konjice, Šmarje). V 5. volilni 
enoti (Celje, Dravograd, Mo-
zirje, Radlje, Ravne, Slovenj 
Gradec, Velenje, Žalec, Šent-
jur), ki sodi po velikosti na 
drugo mesto, pa je 259 tisoč 
423 prebivalcev. 

Pri tem vprašanja, ka j ima 
Celje bolj skupnega s Koroško 
kot, denimo, z Laškim in v čem 
so Šmarčani bolj povezani 
z Mariborom kot s Celjem, ni-
so odveč. Celje - temu pa bolj 
ali manj odločno pri t r jujejo 
tudi v sosednjih občinah — je 
vendarle, že zaradi nekaterih 
ustanov, ki jih ima, regijsko 
središče. Ali bo to tudi ostalo 
in se kot središče pokrajine 
razvijalo naprej , je vprašanje, 
na katerega bi delčke odgovo-
ra lahko iskali tudi v pr ipra-
vah na volitve. 

Celjski župan Anton Roječ, 
ki je kot poslanec v zboru ob-
čin republiške skupščine znan 
tudi kot izrazit zagovornik re-
gionalnega razvoja Slovenije, 
samemu oblikovanju volilnih 
enot ne daje prevelikega po-

mena. »V državni zbor bomo 
v celotni Sloveniji volili 88 
predstavnikov, torej bodo mo-
rala biti to profil irana in zna-
na imena slovenske politike. 
Če volilec kandidata ne bo 
poznal po imenu, se bo odločal 
za oziroma proti stranki, kate-
ri kandidat pripada. To pa po-
meni, da bodo morale s tranke 
delati na svojih volilnih pro-
gramih,« meni župan Roječ, ki 
pa v besedilu zakonskega 
predloga vendarle vidi še en 
poskus omejevanja regional-
nih interesov. »Najti in voliti 
moramo stranke, ki podpirajo 
regionalni razvoj,« trdi Roječ. 

»Določanje volilnih enot je 
v veliki meri odvisno od volil-
nega sistema, od tega ali gre za 
proporcionalni ali večinski si-
stem. Že z volitvami iz leta 90 
glede zagovarjanja regional-
nih interesov v republiški 
skupščini nimamo najboljših 
izkušenj. Čeprav smo volili 
ljudi, ki smo jih vsi poznali, 
marsikdo med njimi ne podpi-
ra policentričnega razvoj,« 
meni Roječ, ki je na vprašanja 
poslancev DPZ, kako bo zago-
varjal interese celjskega ob-
močja v republiki, odgovarjal, 
da tako kot vedno, potegoval 
se bo za usklajen regionalni 
razvoj. »Delitvi Slovenije na 
volilne enote dajemo trenutno 
prevelik poudarek, saj je bese-
dilo zakonskega predloga tes-
no vezano na zakon o volitvah 
v državni zbor, ki v republiški 
skupščini ni bil sprejet,« je mi-
ril celjske poslance, pritegnil 
pa mu je tudi poslanec v repu-
bliškem DPZ in hkrat i tudi 
predsednik Komisije za voli-
tve, imenovanja in admini-
strativne zadeve v RS Janez 
Lampret, ki je pojasnil, da be-
sedila zakonskega predloga ni 
obravnavalo še nobeno pri-
stojno skupščinsko telo. »Po-
slanci s Celjskega bomo zahte-
vo, da se volilna enota prekri-
va s teritorialno organizira-
nostjo, podprli, ko bo material 
prišel v skupščinsko procedu-
ro,« je še dejal Lampret. 

Potencirana 
Uubljana, del Celja 
v Žalec? 

Ob načelnih pomislekih, da 
bi morali v Sloveniji volilne 
enote oblikavati skladno s si-
ceršnjo teritorialno organizi-
ranostjo, je Zdene Podlesnik 
(LDS) opozoril še na^dve po-
drobnosti iz zakonskega bese-
dila. Poslanci so pritrdili mne-
nju, da bi moralo biti Ljubl ja-
na-mesto samostojna in enot-
na volilna enota - ne pa l jub-
ljanskih občin deliti v dve vo-
lilni enoti, saj to omogoča še 
večjo centralizacijo Slovenije. 
Ob tem je v posameznih volil-
nih enotah tudi dokaj nepre-
mišljena delitev na volilne 
okraje. V primeru 5.volilne 
enote je sedež volilnega okra-
ja, v katerega sodi tudi KS Ce-
Ije-Center, v Ža l cu . . . 

Silvester Drevenšek (SKD), 
ki je vprašanje oblikovanja 
volilnih enot v Celju prvi spro-
žil, pa je vztrajal, da Celje 
v pripravah na volitve ne sme 
ostajati »na prepihu« med 
Ljubljano in Mariborom, ob 
tem pa se je tudi spraševal, kaj 

imajo, denimo. Laško in Laš-
čani skupnega z Dolenjsko in 
volilno enoto s sedežem v No-
vem mestu. »Kljub počitnicam 
bi se morali v Celju dobro pri-
praviti in vztrajno zagovarjati 
zahtevo, da naša volilna enota 
ostaja prekrita s teritorialno 
organiziranostjo regije,« je 
menil. 

Pritislcl na Ljubljano 
Celjski poslanci so predla-

gali, da se kl jub dopustniške-
mu obdobju pred obravnavo 
besedila zakonskega predloga 
o določitvi volilnih enot za vo-
litve poslancev v državni zbor, 
v Celju pripravi srečanje z re-
publiškimi poslanci iz našega 
območja. Skupaj na j bi se do-
govorili, kako v Republiki Slo-
veniji vendarle zagovarjati re-
gionalne interese. Celjani, ki 
imajo »svojega« občana Vito-
draga Pukla tudi na mestu 
skupščinskega podpredsedni-
ka, pa na j bi se za pomoč obr-
nili še nanj . 

Ker pa imajo v oblikovanju 
slovenske politike ključno vlo-

go prav stranke, je predsednik 
republiškega ZZD Jože Zu-
pančič celjskim poslancem 
predlagal, na j občinski odbori 
posameznih strank na vodstva 
svojih strank naslovijo apel za 
dogovor o določitvi volilnih 

enbot. »Poslanci v republiški 
skupščini,« je menil Zupančič, 
»bolj kot svojo volilno bazo 
poslušajo vodstva strank, ka-
terim pripadajo.« 

rVANA STAMEJČIČ 

Ob poslancih celjske občinske 
skupščine nad predlagano do-
ločitvijo volilnih enot in okra-
jev za volitve v državni zbor 
protestirajo tudi poslanci Čr-
nomlja in Metlike, ki niso za-
dovoljni niti z določitvijo vo-
lilnih enot za volitve v državni 
svet. Menijo, da so meje med 
volilnimi enotami glede na 
število prebivalcev sicer mate-
matično pravilno potegnjene, 
povsem pa izključujejo živ-
ljenjske interese ljudi iz Bele 
krajine, ki so se že odločili za 
enotno in samostojno regijo. 

KOMENTIRAMO 
Kdor je »proti«, še ni »za«.. . 

Matematična logika določa-
nja volilnih enot glede na šte-
vilo prebivalcev za celjski pri-
mer ne vzdrži. Seveda le, če 
ostajamo znotraj regijskih me-
ja. Približno 73 tisoč 600 pre-
bivalcev Laškega, Šmarja pri 
Jelšah in Slovenskih Konjic bi 
lahko zamenjali s 74 tisoč 500 
Korošci in 5. volilna enota bi 
skladno s ključnim načelom za 
sestavo zakona štela okrog 250 
tisoč prebivalcev. 

Ce pri tem prisluhnemo Ko-
rošcem, ki naj bi se v nobenem 
primeru ne želeli povezovati 
2 Mariborom, Mozirje pa jih 
ločuje od gorenjskega konca, 
logike seveda ni več. Če bi La-
ško svoje interese povezovalo 
z Zasavjem, bi volilci veliko 
bolj zaključeno volilno enoto 
videli v povezavi preko Litije 
ali Domžal do ljubljanske re-

gije kot pa do Novega mesta in 
Bele krajine s Črnomljem in 
Metliko ...As tem bi bil po-
enostavljen matematični ra-
zrez — približno 2 milijona pre-
bivalcev razdeljenih v 8 volil-
nih enot s po 250 tisoč ljudmi 
- povsem porušen. Ljudje bi si-
cer volili kandidate, ki jih bolj 
ali manj poznajo, računica 
preračunavanja njihovih volil-
nih glasov pa bi bila glede na 
postavljen sistem prezaplete-
na in skorajda neizvedljiva... 

Zato - v veliki meri pa naj-
bržda tudi zato, da se vpliv 
regij do državne prestolnice 
kar se da oslabi - je treba najti 
preprost in obvladljiv si-
stem ... 

Če bo zaradi tega del volil-
nih upravičencev namesto 
z odhodom na volišča svoj od-
nos do te preproščine demon-

striral z volilno abstinenco, je 
seveda že drugo vprašanje. 
Prav tako pa je drugo vpraša-
nje tudi to, ali leta 92 (ob pred-
postavki, da volitve bodo) ne 
bomo v precejšnji meri podo-
živeli predlanskih volitev, ko 
je glede na ugotovitve analiti-
kov domačih političnih razme-
rij doberšen del Slovencev vo-
lil »proti.« Proti kandidatom, 
ljudem iz prejšnjega sistema, 
ki so bili na politični sceni 
(pre)dobro poznani in »za« lju-
di, ki se dotlej v politiki niso 
niti dokazali niti kompromiti-
rali. 

Dve leti sta sicer v primerja-
vi s 45-letnim obdobjem kra-
tek čas — a vseeno dovolj dolg, 
da so si »predstavniki ljud-
stva« v tem času že lahko na-
brali glasove »proti.«Bomo to-
rej letošnjega decembra po-
navljali napake, v določeni 
meri storjene že predlani, in si 
s tem grenili življenje do pri-
hodnjih, novih volitev? 

IVANA STAMEJČIČ 

Morje teče 
gor in dol 

Bondžomo e benvenuti tuti. 
Plaža z obrazom obrnjena pro-
ti Brionom je danes zjutraj še 
kar prijazna z mano, čeprav se 
zopet obeta vroč dan. Istra, ki 
že stoletja, kot žrtev teritorial-
nih apetitov nima miru pred 
osvoboditelji, je tudi tokrat 
nesrečna v diktatorski državi 
okrvavljeni od vojne. V nede-
ljo bodo volitve in vsi kraji so 
osvinjani s podobami grdih, 
umazanih in zlih na plakatih, 
da te kar šraufa po vampu, ko 
se potikaš takole po vaseh in 
mestih. Sezona druge Lige za 
boj proti turizmu je mlačna, 
saj so švabe in makaronarje 
tokrat v vsem svojem hohšta-
plarjanskem samozadovolj-
stvu nadomestili Janezi, nekaj 
Jiržijev in tu pa tam kakšen 
Ištvan. V glavnem: »Čudovito 
je!« 

Ko smo zadnjič, po ne vem 
čigavem receptu zamenjali 
Ibermarke v lokalno valuto, 
smo dobili kar nekaj majhnih 
bakovčkov in na vseh je nari-
san en in isti Ruder Boškovič. 
Navalili smo v poceni knjigar-
ne, kjer sem izbrskal zadnji 
skovik skupine Gori ussi Wi-
netou z naslovom Ich bin - Du 
bist Und Amen, ki tokrat pri-
naša devet novih zgodbic iz-
pod peresa različnih avtorjev 
poezije in je glasbeno še kar 
mrko opremljena. Franci ne-
umorno vztraja na diskograf-
ski kontinuiteti in se na ovitku 
Nadana Rojniča tokrat pojav-
lja v šlemu in v rokavicah 
Istarske demokratske zveze 
objema deželo kozlov, pri tem 
pa grgra tisti znameniti zgo-
dovinski stavek: »Hm, One 
Bourbone, please...« Za rado-
vedneže naj dodam, da je vse 
skupaj podobno kaseti, ki jo 
vtakneš v kasetofon, če ga 
imaš, in se potem matraš, da bi 
kaj razumel tole istrijanščino, 
pa čeprav so tokrat priložena 
tudi tipkana besedila. 

Bili smo v Pulju in bilo nam 

je dolgčas, da smo potem šli 
v fascinantno Areno in tam vi-
deli dva kupčka dreka, ki jih je 
izkakala ameriška filmska in-
dustrija, zato moram ljubitelje 
filma in direktorje kinemato-
grafov posvariti, naj se izogi-
bajo Kraljev mambe in Fre-
ejacka. V imenu očeta in sina 
in litra vina. 

Potem pa je prišla sobota, 
ko smo se še kar zmozgani od 
lenarjenja v senčki opdravili iz 
Peroja v 100 kilometrov odda-
ljeni Koper, ki je pa v drugi 
državi. Ni bilo kolobocij na 
meji v razgreto koprsko noč 
smo priglisirali mehko in sko-
raj neopazno. Nasproti Ročk 
žuru na Benifici, kjer je jasno 
štadion in je neprevidni orga-
nizator Čedo stavil vse na 
Šank ročk, je društvo prijate-
ljev zmernega napredka po-
stavilo na Titovem trgu pred-
stavo z naslovom Core Rouge 
(ruž se čita). Štekaš? No, na-
stopili so Regoč, ki so precej 
standardizirali imidž, vendar 
so kljub temu udarno treskali, 
najtankočutnejši pa so že iska-
li razloge njihove ranljivosti. 
Pobrita pamet iz jedrskih kra-
jev so odigrali kra tek program 
in sem jih žal slišal samo od 
daleč, blizu pa meje pritegnila 
nadvse zanimiva in drugačna 
muzika. Na odru so čarali štir-
je prav mladi fantje, ki so do-
ma iz Rijeke in imajo udarno 
ime Pohane dlake. Inovativen 
nastop brez klasičnega rok ba-
leta na odru so prefinjeno iz-
vedli s pomočjo efektov in sin-
tiča, ki jih uporabljajo kot se 
za prave kuharske mojstre 
spodobi. Nenavadna glasba mi 
je še danes ostala v ušesu, če-
prav so za njimi strgali pre-
novljeni Polska malca in des-
klani Link der wasser. Dogo-
dek je še ena lovorika DPZN 
in ker niste upoštevali mojega 
vabila, vas mandi gleda. Vroče 
je in s Sanjsko se greva namo-
čit. Buc buc. 
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Savinjčani ob Krki 
Otroci iz Ceija, Nazarii in Letuša v gozdni šoli 

Pod Dvorom pri Žužemberku so se tik ob 
Krki prejšnji teden utaborili taborniki roda 
Druge grupe odredov iz Celja, roda Sotočje iz 
Nazarij in roda Izpod zelenih Dobrovelj iz 
Letuša. 

Mateja Brinovec-Lučka in Peter Mlinar-Ke-
kec, ki skrbita za tabor, sta ob Krko pripeljala 
70 tabornikov, večinoma otrok med osmim in 
štirinajstim letom. Otroci - večinoma so prvič 
na počitnicah brez staršev — dopoldne v tako 
imenovani gozdni šoli spoznavajo naravo in se 
učijo preživetja v njej, popoldnevi so namenje-
ni kopanju in sprostitvi, ob večerih pa ob ta-
bornem ognju zapojejo, zaigrajo na hitro pri-
pravljeno igrico, najvztrajnejši pa ponosno 
sprejmejo čez dan prisluženo priznanje. V so-

boto, ko smo jih obiskali, so podelili osem 
priznanj Lakotnik. Osem mladih glavic se je 
namreč pred zajtrkom odločilo, da ne bodo ves 
dan nič jedle. Ko smo jih spraševali, če je bilo 
težko, seveda niso priznali, da so ves dan ža-
lostno pogledovali proti kuhinji. »Jutri,« so 
razlagali, »si bomo priborili še priznanje za 
tiste, ki ves dan nič ne pijejo, ko nas pride 
obiskat Sašo Hribar s televizije, pa še prizna-
nje za tiste, ki ves dan ne spregovorijo be-
sede!« 

Pa v gozdnem taboru Savinjčanov ob Krki 
ni tako trda. Kuharica poskrbi, da imajo mlad-
ci ves čas polne želodce in celo Lakotnikom so 
potem v soboto zvečer pripravili posebno poje-
dino. 

BRANE PIANO 

Noč Neptuna 
Plavalni klub Neptun iz Celja bo to soboto na letnem 

kopališču pripravil odprt družabni večer, imenovan Noč 
Neptuna. Te vrste prireditve naj bi v prihodnje postale 
tradicionalne, čeprav so v zadnjih letih organizatorji nale-
teli na celo vrsto težav, bodisi pri iskanju dovoljenj ali pa 
niso imeli sreče z vremenom. Noč Neptuna se bo pričela ob 
20. uri in bo predvidoma trajala do polnoči. Za zabavo bo 
skrbel ansambel Nočna izmena s pevko Ireno Vrčkovnik, 
nudili vam bodo specialitete na žaru in pijače vseh vrst, 
pripravili pa so tudi praktične nagrade za lastnike izžre-
banih vstopnic. Cena vstopnice znaša 150 tolarjev, čisti 
dohodek pa je namenjen razvoju plavalnega športa 
v Celju. Če bo slabo vreme, bo prireditev naslednjo soboto. 

P. ŠKERL 

80 ton kumaric 
Pri Kmetijski zadrugi Savinjska dolina tudi letos kmetje 

pridelujejo kumarice. Po besedah Konrada Tomana, vodje 
odkupa kmetijskih pridelkov, jih bodo od 45 proizvajalcev 
odkupili okrog 80 ton. Za kilogram prve kvalitete dobi proizva-
jalec 31,50 tolarja, za drugo 21 in za tretjo kvaliteto le 5,20 
tolarja. S plačilom kmetje niso zadovoljni, saj 45 odstotkov 
dobijo po 45 dneh, ostalo pa šele konec leta. 

T. TAVČAR 

Praznik na Ponikvi 
v Krajevni skupnosti Po-

nikva v žalski občini so v so-
boto in nedeljo praznovali 
krajevni praznik. Najprej je 
bila slovesna seja skupščine 
krajevne skupnosti, na kate-
ri sta o pridobitvah govorila 
Ivan Jelen in Srečko Lednik, 
predsednik in podpredsed-
nik KS Ponikva. 

Minulo leto je bilo leto de-
lovnih akcij , s ta poudar i la . 
Zgradi l i so novo mrl iško ve-
žo, dva odseka as fa l t i ran ih 

cest v zaselek Brezovo v dol-
žini 1800 m, v s tar i sušilnici 
so obnovili dvorano, zgradil i 
večnamensko igrišče ter po-
ložili temel jn i kamen za 
g radn jo novega Slomškove-
ga doma pr i f a rn i cerkvi. 
K r a j a n i so pr i vseh naš te t ih 
del ih opravil i pr ibl ižno šest 
t isoč prostovol jnih ur, velik 
p a je bil pr ispevek tudi v de-
na r ju . Seveda jim je poma-
gala tud i občina Žalec. Z a -
služnim k r a j a n o m so podelil i 
p r i znan ja . Prejeli so jih Mar -

t in Potočnik, Albin Vasle, 
Alojz in Ivan Vasle, Vinko 
Voh, Cveto Cvikl, Ciril Jelen 
in Mart in Jezemik . 

Na novem igrišču so pr i -
pravi l i tud i prvi rokometni 
tu rn i r ter t ekmo v malem no-
gometu med ekipo SO Žalec 
in svetom K S Ponik\ 'a . T. 

TAVČAR 

Cesto v Brezovo je s prerezom traku predala prometu Marija Vasle. 

Cerkev proti 
odlagališču 

Župnik Izidor Pečovnik 
je v ^ntrupertu nad La-
škim pričel akcijo za posta-
vitev manjše cerkvice 
v Trobnem dolu v nepo-
sredni bližini lokacije, ki je 
načrtovana kot možno od-
lagališče za jedrske odpad-
ke. »Ne bi bilo prav, da do-
bimo to nesrečo v kraj in da 
bi ljudje živeli v strahu,« 
pojasnuje svojo odločitev 
Izidor Pečovnik in položi 
na mizo mapo z načrti za 
novo cerkvico. 

»Mariborski škof Franc 
Kramberger je že pristal, 
da bo prišel 8. avgusta na 
polaganje in blagoslov te-
meljnega kamna. Potem 
bomo pohiteli, kajti cerkvi-
ca mora biti zgrajena do 
4. decembra, ko je god 
sv. Barbare, ki ji bo posve-
čena. Sv. Barbara je zaščit-
nica rudarjev in tu okoli je 
bilo včasih veliko rudni-
kov. Kip sv. Barbare že 
imamo, ročno ga je izdelal 
pater Wolgand, ki že 54 let 
živi v pleterskem samosta-
nu. Zvon nam je podaril 
domačin Vinko Križnik. 
Skozi lep vitraž bo možno 
videti zvon in kip. Ta cer-
kev naj bo za preganjanje 
idej vseh tistih, ki nam že-
lijo vriniti odlagališče za te 
nesrečne odpadke, s kateri-
mi bi med ljudmi povzroči-
li preplah in okrnili na-
ravo.« 

TONE VRABL 

Tečaji plavanja in tenisa 
TVD Partizan Prebold je tudi v poletnih mesecih zelo aktivno. Konec minulega tedna se je na 

bazenu v Preboldu končal tečaj plavanja, ki se ga je udeležilo štirideset otrok iz raznih krajev 
občine, ter tečaj tenisa za starejše. V tem tednu bodo pripravili že drugi tečaj plavanja in tečaj 
tenisa za najmlajše. Na sliki: Vaditelji plavanja z otroki, ki so hodili v prvi tečaj plavanja 
v Preboldu. 

T. TAVČAR 

REKLI SO 
Anica Drev, predsednica 

skupščine KS Vinska Gora, 
o letošnjih pridobitvah in 
prireditvah ob krajevnem 
prazniku: 

»Kljub težkim časom in 
p o m a n j k a n j u dena r j a se 
v naši K S ob kra jevnem 
prazn iku lahko pohvalimo, 
da smo veliko naredil i . Po-
sebno pomembna je obnov-
l jena, razš i r jena in p rep la -
stena cesta Vinska Gora-
Prelska. Za naše na jmla j še 
pa je pomemben pločnik ob 
cesti od Vinske Gore do 
Š t rausa . Dobili smo tudi dve 
novi trgovini, eno v Lip ju in 
d rugo v Vinski /Uori. Na no-
vo smo uredil i , razširi l i in 
preplast i l i igrišča pri osnov-
ni šoli, tur is t ično druš tvo pa 
je ob igrišču postavi lo m a n j -
ši večnamenski objekt . Pri 
obnovi ceste s ta se zaradi 
s tarost i poškodovali dve ka -

peli, ki smo ju na novo po-
stavili, lepo obnovl jen pa je 
tudi križ. Tudi gasilci so pr i -
spevali svoj delež in so pri 
svojem domu uredi l i lepo 
balinišče. Za pr i je tno in slo-
vesno p raznovan je smo pri-
pravil i vrsto prireditev.« 

T. T. 



Zapiski, ki se 
jiii vsi bojijo 
Letno poročilo Amnesty International, najpomembnejše svetovne organizacije za 
človekove pravice 

Ob izidu tradicionalnega letnega poročila je v izjavi za jav-
nost Amnesty International zapisala, »da vedno več vlad izjav-
lja, da se bodo zavzemale za človekove pravice, a vse prepogosto 
zatiskajo oči pred kršitvami, sprožajo le navidezne preiskave ter 
sprejemajo zakone o amnestiji po hitrem in politično motivira-
nem postopku. Vse dokler lahko mučitelji, državni morilci in 

'pristojni organi delujejo prostih rok in brez strahu pred kaznijo, 
kroga kršitev ne bomo mogli prekiniti, to vodi k še večjim 
kršitvam temeljnih pravic,« priobča Amnesty International. 

Na 311 straneh poročilo Am-
nesty International 1992, ki 
zajema obdobje od januar ja do 
decembra 1991 in dodatek od 
januarja do maja 1992, oce-
nju je stanje človekovih pravic 
v 142 državah. Samo v letu 
1991 so zapornike vesti zapi-
rali v približno polovici držav 
sveta, več kot 100 vlad pa je še 
naprej mučilo ali kako druga-

če slabo ravnalo z zaporniki. 
Ljudje so izginili v približno 
26 državah, v še večjem številu 
držav so še vedno pogrešali 
»izginule« iz preteklih let, iz-
vensodne usmrtitve pa so izvr-
ševali v 45 državah; smrtne 
obsodbe so pri tem izrekli 
v več kot 50, izvršili pa v 33 
državah. 

Kot najhujše kršitve v pre-
teklem letu Al navaja izven-
sodne usmrtitve tisoč ali več 
ljudi v Burundiju, zato, da bi 
zmanjšali etnične nemire, »iz-
ginotje« oziroma izvensodne 
usmrtitve na jmanj 360 ljudi 
(številne zločine je zakrivila 
tudi Part ido Comunista del 
Peru - Sendero Luminoso, opo-
zicijska skupina). Na Kitaj-
skem so usmrtili na jmanj tisoč 

ljudi, po vsej verjetnosti pa je 
prava številka nekajkrat višja. 
V oboroženem spopadu v Ju-
goslaviji so vse strani zagrešile 
mučenje, izvensodne usmrti-
tve ter druge samovoljne in 
načrtne poboje civilistov. 
V Iraku in Kuvaj tu je prišlo do 
množičnih »izginotij« in iz-
vensodnih usmrtitev, še pose-
bej po ljudski vstaji v Iraku in 
po umiku vojaških čet iz Ku-
vajta. Konec okupacije so poz-
dravili z valom samovoljnih 
aretacij, mučenj, »izginotij« in 
ubojev. Nasilje nad domnevni-
mi kolaboracionisti je t rajalo 
več mesecev. V manj kot mese-
cu dni pa je milijon in pol Ira-
čanov zapustilo deželo v stra-
hu pred razširjenimi samo-
voljnimi aretacijami, mučenji, 
»izginotji« in množičnimi 
usmrtitvami. 

Delikti 
Amnesty International sta-

nje človekovih pravic ocenjuje 
glede na »deliktna« dejanja in 
popisuje žrtve teh dejanj , pri 
čemer gre za subjekte, ki so 
možni vladni oponenti. Na vr-
hu liste so zaporniki vesti, za-
prti zgolj zaradi nenasilnega 
izražanja svojih temeljnih člo-
vekovih pravic. Zaprt i so bili 
v približno 65 državah, možni 
zaporniki vesti pa so bili zapr-
ti v 27 državah: skupno v teh 

državah 3200. Najmanj 294 ti-
soč političnih zapornikov je 
bilo zaprtih brez obtožbe ali 
sojenja oziroma administra-
tivno priprtih v več kot 60 dr-
žavah. 

V na jmanj 18 državah je bilo 
po nepoštenih sodnih procesih 
zaprtih preko 1300 političnih 
zapornikov, v na jmanj 17 dr-
žavah pa so bili še vedno zapr-
ti politični zaporniki, obsojeni 
na nepoštenih sodnih procesih 
v preteklih letih. 

V na jmanj 104 državah so 
v zaporih, na policijskih po-
stajah ali v skrivnih priporih 
slabo ravnali z jetniki. V 40 
državah je umrlo približno 500 

ljudi, očitno za posledicami 
mučenja, nečloveških razmer 
v zaporih oziroma v »sumlji-
vih« okoliščinah. 

Izvensodne usmrtitve naj bi 
izvedli v 45 državah, v približ-
no 20 državah pa na j bi »izgi-
nilo« na jmanj 1270 ljudi, po-
tem ko so jih zajele varnostne 
sile, v na jmanj 26 državah pa 
še vedno ni sledu za »izginuli-
mi« iz preteklih let. 

Zapornike so usmrtili v 33 
državah, v več kot 50 državah 
pa so zapornike usmrtili ali pa 
so ti čakali na usmrtitev po 
obsodbah iz preteklih let. Do 
konca leta 1991 je bila smrtna 
kazen za vse zločine odprav-
ljena v 43 državah, 16 držav j e 
smrtno kazen omejilo na iz-
jemne zločine, 21 držav pa 
smrtne kazni v praksi ni izva-
jalo. 106 držav še vedno upo-
rablja smrtno kazen za navad-
ne zločine. 

Žrtve: od vladnih 
nasprotnikov do 
umetnikov 

Pravi ali le osumljeni vladni 
nasprotniki, med njimi tudi 
pripadniki legalnih opozicij-
skih skupin, so bili žrtve krši-
tev človekovih pravic v 90 dr-
žavah, voditelji ali člani ver-
skih skupin pa v 22 državah. 
V 18 državah so vladne sile 
poskušale prijeti vladne na-
sprotnike tako, da so zapirale, 
mučile ali pobijale njihove so-
rodnike. 

Ženske so bile žrtve cele vr-
ste kršitev človekovih pravic, 
med njimi posilstva S strani 
varnostnih sil v 29 državah. 
Približno 39 držav je kršilo os-
novne človekove pravice otrok 
in mladoletnikov. 

Odvetniki in sodniki, še po-
sebno tisti, ki so zagovarjali 
človekove pravice, so tudi sa-
mi postali žrtve kršitev člove-
kovih pravic v na jmanj 16 dr-
žavah. Aktivisti za človekove 
pravice so bili zaprti, mučeni, 
ubiti ali pa so izginili v na j -
manj 14 državah, akademiki 
in študentje v 26, novinarji, 
med njimi tudi tisti, ki so pisa-

li o vladnih zlorabah, pa so bili 
žrtve kršitev v 25 državah. 

Vlade so kršile človekove 
pravice umetnikov, ki so izra-
žali svoje nesoglasje, v šestih 
državah, v približno 16 pa 
pravice sindikalistov^ Pr ipad-
niki etničnih skupin ali pr i -
padniki prvotnih prebivalstev 
so bili žrtve človekovih pravic 
v več kot 40 državah. 

Na sramotilnem 
stebru 

Iz dežel nekdanje Jugoslavi-
je je bilo mnogo pričevanj 

o grozodejstvih s strani vseh 
vojskujočih se strani, še pose-
bej o pokolih civilnega prebi-
valstva. Veliko teh domnev ni 
bilo potrjenih, obstajali pa so 
dokazi drugih. Tako je 21. sep-
tembra posebna enota hrvaške 
policije v Karlovcu ubila 13 
vojakov JA, ki so se predali, še 
več pa jih je ranila. Kasneje je 
hrvaški minister za notranje 
zadeve izjavil, da je policijski 
častnik po tem dogodku po-
begnil in da je bil že izdan 
nalog za aretacijo zaradi umo-
ra in poskusa uboja. 

20. novembra so begunci iz 
vasi Š k a b m j a in Nadin blizu 
Zadra pričali, da so prejšja 
dva dni enote JA in srbske pa-
ravojaške enote napadle obe 
vasi in pokončale neoborožene 
civiliste. Po seznamu 45 ljudi, 
ubitih v teh dveh vaseh, ki ga 

je izdal oddelek za patologijo 
zadarskega zdravstvenega 
centra, so vsi, razen 14, umrli 
zaradi strelov iz neposredne 
bližine. Srbske paravojaške 
enote na j bi po poročilih na-
menoma in samovoljno pobile 
civiliste in neoborožene ali ra-
njene borce po raznih hrva-
ških vaseh, vštevši Strugo na 
Baniji in Četekovac v Slavo-
niji. 

V središču pozornosti Am-
nesty International je bilo se-
veda tudi Kosovo. V svojem 
poročilu Al navaja, da je bilo 
več sto Albancev administra-
tivno obsojenih in zaprt ih do 
60 dni zaradi mirnega izraža-
nja nacionalnih pogledov. Ob-
toženi so bili zaradi »kaljenja 
javnega reda« ali pa zaradi 
»žaljenja socialističnih in do-
moljubnih državljanskih ču-
stev«. Med njimi so bili tudi 
štirje novinarji . Septembra je 
bilo več kot 40 Albancev zapr-
tih do 60 dni zaradi organizi-
ranja neuradnega referendu-
ma v pokraj ini Kosovo za sa-
mostojno državo. Več kot 6 ti-
soč albanskih prosvetnih in 
univerzitetnih delavcev na 
Kosovu je bilo v drugi polovici 
leta odpuščenih z dela, ker so 
se uprli poučevanju po učnem 
načrtu, ki so ga predložile srb-
ske oblasti. Veliko šol je bilo 
zaprtih, oktobra pa so aretirali 
okoli 30 ravnateljev, ki so pro-
testirali proti zapr t ju šol. Sko-
ra j vsak dan so prihajale novi-
ce o tem, kako kosovska poli-
cija pretepa in maltretira zaje-
te Albance ali pa to počne kar 

med preiskavo na njihovih do-
movih. Amnesty International 
je preverjala tudi izvrševanje 
zveznega zakona ostanka Ju-
goslavije, po katerem na j bi 
izrekali smrtno kazen zaradi 
dezerterstva in izogibanja slu-
ženju vojaškega roka in drugih 
prestopkov. Decembra so vo-
jaški viri navedli 10 tisoč mož, 
ki na j bi zagrešili take prekr-
ške, toda kolikor je znano, ni 
bila izrečena nobena smrtna 
kazen za vojne ali kakšne dru-
ge prestopke. 

ROBERT GORJANC 

Združene države 
Amerike: 

Amnesty International je 
zelo zaskrbljena spričo naraš-
čujočega izrekanja smrtne 
kazni. Samo do konca maja 
1992 se je zgodilo devetnajst 
usmrtitev, v primerjavi s 14 
smrtnimi kaznimi v vsem letu 
1991, ko je na usnu-titev čaka-
lo več kot 2500 ljudi. Štiri dr-
žave (Arizona, Kalifornija, 
Delaware, Wyoming) so po 
dvajsetih letih ponovno začele 
izvajati smrtne kazni. Sedem 
od osmih smrtnih kazni, ki jih 
je zadržal guverner države 
Ohio leta 1991, je bilo pod no-
vo vlado izvršenih januarja 
1992. Oprostilna sodba polici-
stov, ki so bili obtoženi prete-
panja motorista, je sprožila 
nemire v Los Angelesu. Amne-
sty International že vrsto let 
poroča o policijski brutalnosti 
v ZDA. 

Južna Amerika 
Vladne varnostne sile in 

»eskadroni smrti«, ki z njimi 
sodelujejo, naj bi v Braziliji, 
Kolumbiji, Gvatemali, Haitiju 
in Peruju izvensodno ubili 
najmanj 900 ljudi. Poleg »izgi-
notij« več sto ljudi se je muče-
nje pojavljalo v vseh državah 
in storilci niso bili kazensko 
odgovorni. To velja predvsem 
za Mehiko, kjer so jetnike ru-
tinsko pretepali in jih mučili 
z elektrošoki ali zadušitvami. 
Smrtne obsodbe so izrekali tu-
di v večini karibskih držav, na 
Bahamih, v Gvajani, na Ja-
majki ter Trinidadu in Toba-
gu, usmrtitve pa izvTŠevali na 
Kubi, Antigvi in Borbudi ter 
Sv. Vincentu in Grenadinih. 

Azija-Pacifik 
Na Kitajskem se povečuje 

število obsojenih na smrt. Po 
podatkih Amnesty Internati-
onal so v lanskem letu izvedli 
1050 usmrtitev ter še 1650 lju-
di obsodili na smrt, a je resnič-
na številka še precej višja. 
V Vzhodnem Timorju je bilo 
ubitih sto ljudi, ko so vladne 
sile streljale na ljudi, zbrane 
na mirovnih demonstracijah 
na pokopališču. V Južni Koreji 
so zaprli stotine ljudi zaradi 
čaščenja Severne Koreje, pod-
piranja stavk ali sodelovanja 
v mu-nih demonstracijah. 

Evropa 
Poročila o izvensodnih 

usmrtitvah so prihajala iz 
Turčije, bivše Sovjetske zveze 
in bivše Jugoslavije. V Turčiji 
je prihajalo do pobojev na ju-
govzhodu, kjer živi kurdsko 
prebivalstvo, v bivši Jugosla-
viji pa so poročila o pobojih 
civilistov in neoboroženih vo-
jakov prišla s strani vseh sil. 
Nekaj ljudi so varnostne sile 
na Severnem Irskem pobile 
v sumljivih okoliščinah, prei-
skave o tem pa niso zadovolje-
vale minimalnih svetovnih 
standardov. Izrekanje in upo-
raba smrtne kazni so se nada-
ljevali v Albaniji, Latviji in 
Estoniji, kjer so usmrtili 12 
ljudi, 30 pa so jih obsodili na 
smrt. V bivši Sovjetski zvezi so 
bila objavljena poročila za leto 
1990, in sicer so usmrtili okoli 
200 ljudi, 400 pa obsodili na 
smrt. 

Afrika 
Več tisoč ljudi je bilo žrtev 

ali vsaj možnih žrtev izven-
sodnih usmrtitev, ki so jih za-
grešile varnostne sile v 26 dr-
žavah, med njimi v Burundiju, 
na Madagaskarju, v Maliju, 
Južnoafriški republiki in Za-
iru. Več kot 340 ljudi je umrlo, 
očitno zaradi pretepanja in 
drugih oblik mučenja, v pri-
bližno 14 državah, med njimi 
v Džibutiju in Malaviju. Skup-
no več kot 200 zapornikov ve-
sti je bilo zaprtih v 24 državah, 
največ v Gani, Keniji in Su-
danu. 

Kurdi: žrtve Sadamove norosti. 

Nelson Mandela: zanj je Al pred leti popisala nekaj kilogramov 
papirja. 

Jugoslovanska agonija. 



10 

Videl sem Magica 
S Štefanom Čukom: od zadnjlli priprav za oaiiod v olimpijsko 
Barcelono, do tribun In nastopa drugega Judoista Filipa 
Leščaka 

v soboto so se v Barceloni 
začele 25. letne olimpijske 
igre, med skoraj 12 tisoč na-
stopajočimi športniki iz 172 
držav pa je tudi judoist Štefan 
Cuk iz Celja. Svoje prve vtise 
je posebej za Novi tednik str-
nil v dnevniški zapis, ki ga bo-
mo objavili v treh nadaljeva-
njih, tokrat pa je pred vami 
prvi del. 

Petek, 24.7. 
Zgodaj zjutraj so se začele 

priprave za odhod v Barcelo-
no, okoli poldneva pa sem se 
z ženo Petro in prijatelji iz 
kluba odpravil proti Brniku. 
Carinske formalnosti smo hi-
tro opravili in v družbi z naj-
starejšim še živečim olimpij-
skim zmagovalcem Leonom 
Štukljem smo nekaj minut 
pred 16. uro poleteli proti leta-
lišču Gerona, ki je od Barcelo-
ne oddaljeno 130 km. V olim-
pijsko vas smo prišli okoli pol-
noči s triurno zamudo, z akre-
ditacijo ni bilo težav in kmalu 
smo bili v Villi olimpica, v pa-
viljonu 13 S, kjer je nastanjeno 
slovensko zastopstvo. 

Sobota, 25.7. 
Olimpijska vas je ogromna. 

V njej stanuje okoli 10 tisoč 
udeležncev iger. Od mojega 
zadnjega obiska Barcelone je 

minilo več kot desetletje. Ka-
talonsko velemesto je že na pr-
vi pogled močno spremenilo 
podobo, čeprav sem tudi od 
daleč zlahka spoznal nekaj za 
Barcelono značilnih zgradb. 
Priložnosti za ogled mesta bo 
več v naslednjih dneh, ob po-
misli na otvoritev pa se me že 
loteva prijetno vznemirjenje. 
Uvodnega dela nisem videl, 
ker smo športniki čakali pred 
mimohodom v dvorani. Nepo-
pisni so bili občutki, ki so me 
prevevali, ko je slovenska re-
prezentanca stopila na atlet-
sko stezo štadiona Montjuic in 
nas je več kot 60 tisoč gledal-
cev navdušeno pozdravilo. 
Stopal sem v zadnji vrsti, ko 
pa smo obhodili štadion, smo 
se vsi pomešali med seboj. Od 
blizu sem videl zvezdnike, ki 
sem jih doslej lahko gledal le 
prek televizije. Magica, Lewi-
sa, Edberga, Ivaniševiča . . . 
Potem nas je prekrila ogromna 
olimpijska zastava. Bilo je 
super. 

Nedelja, 26.7. 
Vsi smo urejevali vtise 

z otvoritve. Na vseh TV kana-
lih so se vrstili prizori z Mont-
juica, sredi dneva pa nas je 
v olimpijski vasi obiskal pred-
sednik vlade dr. Janez Drnov-
šek in se zadržal v polurnem 
pogovoru. Trener Očko me je 

seznanil z žrebom. Imel sem 
več sreče kot Leščak. V prvem 
kolu sem prost, potem olimpij-
ski krst z zmagovalcem dvobo-
ja med manj znanima Ircem in 
Islandcem. Z nobenim tekmo-
valcem v moji skupini se še 
nisem boril, nekatere sem le 
videl. Ni slabo, največ težav pa 
bo verjetno s Kubancem. 

Ponedeljek, 27.7. 
Dopoldanski trening, poči-

tek, kosilo, popoldanski tre-
ning in nato telefonski pogo-
vor s Celjem. Hrana je dobra 
in okusna, toda jem bolj malo. 
Tehtnici je pokazala, da imam 
dober kilogram preveč. Nič 
strašnega, tako je vedno pred 
nastopi. Obiskali so nas tudi 
slovenski novinarji, v vasi pa 
kar naprej srečujem znane in 
nezname obraze. Z mnogimi se 
zapletem v krajše pomenke. 
Največ jih je seveda namenje-
no predstavitvi Slovenije. 
Z judoisti so teme drugačne, 
njihovi radovednosti sem za-
dostil že na svetovnem pokalu 
v Pragi in na evropskem pr-
venstvu v Parizu. Reprezen-
tanca Jugoslavije je precej ma-
lodušna. Še p r ^ nekaj meseci 
smo bili tarča njihovih po-
smehljivih zbadljivk, zdaj so 
nevoščljivi. Potrl jih je naš na-
stop na otvoritvi in sprejem 
Kataloncev. 

Torek, 28. 7. 
življenje se v olimpijski vasi 

počasi umirja, toda živahno je 
takorekoč non-stop od polnoči 
do polnoči. Sploh ne vem kdaj 
je dan in kdaj noč. V našem 
bloku bivajo tudi Kubanci, pr-
vi sosedi so Avstralci in Ka-

nadčani. Družba je zares pisa-
na. Odšel sem v tabor japonske 
firme Mizuno in nenadoma 
ugledal silhueto znanega 
športnika. Postajala je vse 
večja in naposled je pred mano 
stal znani atlet Patrick Sjo-
berg. 

Na kosilu novo presene-
čenje. K meni je sedel teniški 
zvezdnik Boris Becker. Bežen 
vljudnostni pozdrav, kot ga 
pač namenjamo vsem za isto 
mizo. Popoldne sem odšel 
v Judo stadion Palau Blaugra-
na. Dvorano je 6000 gledalcev 
napolnilo do zadnjega kotička. 
Judoistične velesile imajo svo-
je tabore, toda vsem je dan za-
grenil Madžar. Mladinec je ne-
pričakovani olimpijski prvak 
v kategoriji do 95 kilogramov. 
Presenečenja so torej možna. 
Ali je to dobro znamenje 
zame? 

Sreda, 29. 7. 
Dopoldne klic iz Celja. Kra-

tek pogovor za poslušalce Ra-
dia Celje, popoldne pa znova 
na judo. Na tatamiju je Filip 
Leščak. Ko napovedovalec po-
ve, da prihaja iz Slovenije, me 
stisne pri srcu. Prijeten obču-
tek. Kaj bo šele v soboto pred 
napovedjo mojega nastopa? 
Dvorana je lepa, v njej so tudi 
tekmovanja v hokeju na kotal-
kah in taekvvondu. Misli seve-
da bežijo tudi k drugim špor-
tom, toda ni prave priložnosti 
za oglede tekem. Po televiziji 
sem gledal le košarkarsko sre-
čanje ZDA-Hrvaško in danes 
nastop blejskih veslačev. Več 
časa bo naslednji teden, ko bo 
moj cilj odhod na eno atletskih 
tekmovanj. 

Vsem prijateljem in znan-
cem v Celju lep pozdrav. 

Nasvidenje Slovenija, Buenos dias Barcelona: Petra Cuk, Franc Očko, Štefan Cuk, Svetlana in 
Filip Leščak (z leve) tik pred odhodom drugega dela slovenskega olimpijskega zastopstva. 

Comet na 
Madžarsko? 

Košarkarji Cometa so dobili 
povabilo, da bi se med 4. in 
7. avgustom v Kormendu kot 
sparing partner pripravljali 
z mladinsko reprezentanco 
Madžarske. Slovenska zveza je 
že odobrila odhod Konjičanov, 
ki zdaj čakajo le še na dokon-
čen pristanek Madžarov. Pri 
Cometu so že tudi sredi pri-
prav za Ikotov memorial, ki bo 
sredi avgusta, med nastopajo-
čimi pa naj bi bili tudi Smelt 
Olimpija, Slobodna Dalmacija 
in izraelski prvoligaš Hapoel. 

Kislinerjeva 
v Celju 

Sinoči je k celjskim odboj-
karicam pristopila nekdanja 
jugoslovanska reprezentantka 
Barbara Kislinger, ki sicer ne-
kaj let ni igrala, a bo dobrodo-
šla okrepitev, kajti sestri Ga-
šper sta končali kariero. V Ce-
lje želi tudi Mojca Voh-Možič, 
vendar pa zanjo Paloma Bra-
nik zahteva visoko odškodni-
no, tako da se bo uprava celj-
skega kluba o njenem presto-
pu še pogajala z Mariborčan-
kami. B. S. 

Rekord zdržal skoraj tri desetletja 
Maja Novak je na mladinskem evropskem prvenstvu v preskako-

vanju ovir v Bruslju z 12 kazenskimi točkami zasedla 50. mesto in je 
s svojim prvim nastopom na celinskem prvenstvu povsem zado-
voljna. Do konca sezone bo nastopila še na nekaterih timiirjih 
v tujini in si tako s sedemletnim konjem Ferretom nabirala izkušnje 
za naslednje mladinsko EP. Mlada tekmovalka iz Gotovelj je od 
nedelje tudi rekorderka v skoku v višino s konjem, potem ko je 
v okviru Furmanskega praznika v Mozirju najprej preskočila 193 in 
zatem še 197 cm (na sliki) ter tako za pet centimetrov izboljšala 
staro rekordno znamko, ki je bila postavljena leta 1963. 

Foto: EDI MASNEC 

v 

Štefanu Čuku, prvemu celjskemu športniku, 
ki na olimpijskih igrah tekmuje v samostojni reprezentanci Slovenije, 

želijo uspešne nastope pokrovitelji: 
GLAVNI POKROVITEU: Tekom Leveč in VELIKI POKROVITEU: Cetis 

Pokrovitelji: 
Abanka, Eda, Gala trade, Klasje, Kovinotehna, Ljubljanska banka SB Celje, 
Nitka Celje, Novi tednik&Radio Celje, STC, Štajerska banka. Zavarovalnica 

Triglav OE Celje, Zlatarna, 
ter Komercialna banka Triglav, Merx, PTT Celje, Cinkarna, IKI Ljubečna, 
Žična, Plastika Flis, Fotolik, Les, RCC IRC, Remont, Alpeks, Butik Andraž, 

Pohištvo Celje, Potrošnik, Etol in Ključavničarstvo Pešak. 
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Dravinja dobila 
trenerja 

Nogometaše Dravinje bo 
v novi sezoni vodil Stane 
Zule, ki je bil nazadnje tre-
ner Konjičanov v drugem 
delu lanske jesenske polse-
zone, ko je zamenjal Fran-
ca Sivko. Konjiške nogo-
metaše je vodil že v sezoni 
1962/63 in jih v naslednji 
sezoni popeljal v II. sloven-
sko ligo. 

Mulej na SP 
Zadnji avgustovski te-

den bo v italijanskem me-
stu Valle di Susa svetov-
nem prvenstvo v gorskem 
teku, na katerem bo za re-
prezentanco Slovenije na-
stopil tudi član celjske Ko-
vinotehne Božo Mulej. Ste-
za bo speljana na nadmor-
ski višini okoli 1500 me-
trov, Mulej pa na boljšo 
uvrstitev računa v primeru 
ekstremne in daljše proge. 

Atletika 

Prvenstvo Slovenije 
Ljubljana: ml. mladinci 

- 100 m: 2. Štor 11,48, 2. Šala-
mon 11,83; 300 m: 2. Štor 
35,86, 5.Štancer (vsi Vel) 
36,86; 1000 m: 2.Steiner 
2:37,04; 3000 m: l .Srebot 
8:56,58; 110 m ovire: I .Cankar 
(vsi KI) 14,70 - ml. rek; 300 
m ovire: 2. Šalamun (Vel) 
39,31; 1500 m zapreke: l .S t e -
iner 4:34,22; višina: I .Cankar 
206; daljava: I .Cankar 744; 
troskok: 1. Cankar 14,85, 
2.Topolovčan 13,41, 3. Svet 
12,71, 5.Stergar 12,26; krogla: 
2.Stepišnik 15,05; disk: 
4. A. Stepišnik 38,18; kopje: 

3. Hajnšek (vsi KI) 53,30; 4 x 100 
m: 2. Velenje 44,54; 4x300 m: 
I.Velenje 2:27,25. 

Ml. mladinke - 1 0 0 m : l . M a -
tul 12,60, 2. Knez 12,66, 
3.Lenko 13,06; 300 m: I .Len-
ko (vse KI) 40,40, 3. Steblovnik 
(Vel) 41,59; 600 m: 1. Steblov-
nik (Vel) 1:39,87, 4.Jurčak 
1:41,96; 1000 m: 3. Šolar 
3:05,96, 4.Pungeršek 3:08,69; 
2000 m: 2. Šolar 6:43,12; 300 
m ovire: 5.Ristič 48,02; višina: 
1.Bezjak 169, 3.Valant 166; 
daljava: 2. Bezjak (vse KI) 564; 
krogla: l .Koca (Vel) 12,52, 
S.Žnidaršič (KI) 11,10; disk: 
2. Koča 36,30, 4.Tabakovič 
(obe Vel) 32,74, 5.Žnidaršič 
26,30; kopje: 1. Randjelovič 
44 ,30(obeKl) ;4x l00m: l .Kla -
divar Cetis 49,08; 4x300 m: 

l .Kladivar Cetis 2:44,30, 
5. Velenje 2:56,63. 

Prvenstvo Hrvaške 
Zagreb: ženske - 400 m ovi-

re: Kranjc 63,74 - zmagala 
v polfinalu; kopje: l .Strašek 
58,02, 2.Jazbinšek (vse KI) 
52,76. 

Plavanje 

Prvenstvo Slovenije 
Trbovlje: mladinci - 100 

m prsno: 2. Gorenak 1:14,86, 
200 m prsno: 2. Gorenak 
2;47,15, 3.Stojanovič 2:49,15; 
4x100 kravi: 3. Neptun (Gore-
nak, Ocvirk, Stojanovič, Ko-
šar) 4:05,77; 4x100 m mešano: 
3. Neptun 4:39,38; mladinke 
- 100 m prsno: 3.Kranjc 
1:19.91. 

Kadeti — 50 m kravi: 1. Jurak 
25,79 - kad. rek, 100 kravi: 
1. Jurak 55,58 - kad.rek, 200 
m kravi: 1. Jurak 2:01,31; 100 
m prsno: 1. Jurak 1:10,18, 200 
m prsno: 2. Jurak 2:35,95; 200 
m hrbtno: 2.Kolčan 2:19,63, 
200 m mešano: 1. Jurak 
2:20,79, 2.Kolčan 2:24,28; 400 
m mešano: 3.Jurak 5:02,95; 
kadetinje: 50 m kravi: l .Ukič 
29,64, 100 m kravi: l .Ukič 
1:05,35; 200 m kravi: l .Ukič 
2:19,80, 400 m kravi: l .Ukič 
4:49,72, 100 m hrbtno: 2.Ukič 
1:16 ,68 . 

Krško, Kranj: mlajši pionir-
ji - 50 m prsno: 2.Milavec, 50 
m delfin: 3.Kampuš, 100 
m delfin: 2.Čretnik. 50 
m hrbtno: l .Hudohmet, 
2.Čretnik, 4.Kampuš; 100 
m hrbtno: 2.Čretnik, 3 .Hu-
dohmet; mlajše pionirke - 100 
m hrbtno: 3.Bagari (vsi 
Neptun). 

Vaterpolo 

Slovenska liga 
6. kolo: Neptun-Koper 7:20 

(4:1, 0:3, 1:7, 2:9), strelci: Ju-
rak, Zupane 2, Ošljak, Planin-
šek, Šumečnik 1; 7. kolo: Nep-
tun-Kranj 13:14 (5:1, 3:4, 3:4, 
2:5), strelci: Zupane 4, Jurak 
3. Planinšek, Škerl 2, Glavan, 
Šumečnik 1. Vrstni red po 

7. kolu: Triglav 14, Koper 12, 
Kranj 6, Triglav II W6rthersee 
5, Neptun 0. 

Streljanje 

Slovenska liga 
MK puška - 4. kolo (Celje) 

I .Kamnik 748, 2.Sial Cel 
735, 3. Dušan Poženel 717 . 
7. Kovinar, 8. Slavko Šlande 
posamezno: l .Podgornik 
(Kam) 272, 2.Jeram (Ce) 26( 
. . . 6. Gorišek, 7. Bnmšek (oba 
DP) itd. 

Kajak - kanu 

Prvenstvo Slovenije 
Brod na Muri - spust: mla-

dinci - K-1: 1. Javomik, 2.Po-
gorevc, 9. Fajgelj; 3 x K-1:3. Ni-
vo (Javornik, Pogorevc, Fa j -
felj); st. pionirji (do 14 let): 
II .Gedlička, 16.Kuralt; 
ml.pioniiii (do 12 let): 11. Ti-
linger (vsi Nivo). 

Nogomet 

Prijateljske tekme 
Publikum-Studio D 2:3, 

Slovenj Gradec-Publikum 0:6, 
Rudar (V)-Ljubljana 1:0, Zre-
če-Dravinja 0:1, Hmezad-Era 
Šmartno 1:0. 

West show 
Parkirišče podjetja Ingrad pred 
diskoteko Jungie, 1500 oliiskovaicev 

V Sloveniji, zlasti pa v Ce-
lju, kronično primanjkuje za-
bavnih in glasbenih prireditev 
na prostem, ki bi predvsem 
v letnem času popestrile živ-
ljenjski utrip zaspanega me-
sta. Pohvaliti velja zamisel in 
organizacijo prireditve, ki je 
sama po sebi sicer dobro zami-
šljena propagandna akcija 
koncema West, a tudi prav 
primerna zadeva za spravlja-
nje ljudi v dobro voljo. 

Za slednje je seveda poskr-
bela nastopajoča ekipa: skupi-
ni U'redu (na sliki) in Rdeči 
baron, plesna skupina West 
stil West ter povezovalec pro-
grama Sašo Hribar. Kot obi-
čajno se je koncert pričel 
s skoraj enoumo zamudo, kar 
so skušali fant je iz skupine 
U'redu na vsak način popravi-
ti. Hkrati so dokazali, da jih 
lahko upravičeno štejemo med 
najboljše slovenske glasbene 
skupine, zlasti kar zadeva žive 
nastope, saj niti za hip niso 
dajali vtisa malodušja, kar se 
našim glasbenikom rado doga-
ja. Preigrali so večino uspešnic 
iz svojega repertoarja, največ 
odobravanja pa so poželi 
z znano priredbo Hrušovarje-
ve Na nebotičniku ter z dodat-
koma Waterloo (Abba) in Pap-
pa Joe (Sweet). -

Skupina Rdeči baron ni bila 
kos avditoriju, saj ji je dogaja-
nje na prizorišču prepogosto 
uhajalo iz rok, svoj koncert pa 
so omejili predvsem na preiz-
kušeno formulo preigravanja 
rockovskih klasik od nastanka 
rock'n'rolla do danes in nazaj, 
kar jim ni preveč dobro uspe-
valo, svojih skladb pa so zai-
grali zgolj za vzorec. 

Vrhunec dogajanja je pome-
nil show Saša Hribarja, ki je 
postregel z znatno mero ga-
ga-jevskih štosov, v katerih se 
je milo rečeno ponorčeval iz 
svojih poklicnih kolegov (na-
povedovalcev), s superiozno 
imitacijo pa se je lotil tudi ne-
katerih znanih slovenskih 
pevcev zabavne glasbe in poli-
tikov, manjkala ni niti igra 
z gledalci. 

Celoten show je z vmesnimi 
nastopi popestrila plesna sku-
pina WsW, ves čas pa je tekla 
tudi projekcija na posebej za 
to postavljenem platnu (ekra-
nu). Tudi na ekranu smo lahko 
opazovali, kaj se dogaja na 
odru, še več pa je bilo reklam 
za tobačne izdelke West, kar 
niti ne bi bilo potrebno, saj so 
nas vseskozi prepričevali 
o njihovi kvaliteti. Sobotni 
show se je končal nekaj po 
polnoči z ognjemetom in ma-
lokdo je odšel domov nezado-

voljen. Konec koncev smo po 
dolgem času v Celju znova vi-
deli pravi spektakel, za kate-
rega ni bilo potrebno odšteti 
niti tolarja - vstopnine namreč 
niso pobirali. 

PRIMOŽ ŠKERL 
Foto:EDO EINSPIELER 

Za uho so poraženci 
Organizatorji 15. festivala 

Melodij morja in sonca v Por-
torožu so napovedovali pravi 
glasbeni boom, veliko novih, 
svežih in predvsem veselih 
melodij, ter z zadnjim, medna-
rodnim dnem prodor v Evro-
po. Ob vseh napovedih in ob-
ljubah smo kar težko pričako-
vali 23. do 25. julij, ko so bili 
v portoroškem Avditoriju trije 
glasbeni večeri. 

Večini je ostal v najbolj pri-
jetnem spominu prvi večer, ko 
smo slišali vse uspešnice 
s prejšnjih štirinajstih festiva-
lov. Vendar so tudi v tem veče-
ru bile razlike. S pravim pro-
fesionalnim nastopom so iz-
stopali Oto Pestner, New 
Svv îng Quartet, Helena Blagne 
in Nace Junkar. Lepih starih 
časov smo se spomnili ob na-
stopu veteranke slovenske za-
bavne glasbe Majde Sepe, 
z zanimanjem pa smo prisluh-
nili tudi povratnici iz Kalifor-
nije, Moni Kovačič. Vrniva se 
na najino obalo je bila po an-
keti Radia Koper in napovedo-
valca Miša Zaletela izbrana za 
naj, na j vižo vseh štirinajstih 
festivalov. 

Drugi večer smo poslušali 

16 novih slovenskih melodij, 
ki so bile stilno tako raznolike, 
kot je raznoliko meso na žaru. 
Zato se ne gre čuditi osmim 
slovenskim radijskim posta-
jam, ki so delile glasove kot 
poslanci svoje v skupščini, 
točke je namreč dobilo 12 od 
16 melodij. Irena Vrčkovnik je 
za pesem O. Pestnerja in D. 
Heringa Zaljubljena v Porto-
rož zbrala 40 točk dale so ji jih 
tri radijske postaje) in »zma-
gala«, žal pa ni dobila niti gla-
su pri občinstvu in je tako pri-
stala na 3. mestu. Zmagali so 
Faraoni iz Izole, ki sta jim od-
ločilne glasove dala po nezna-
nem ključu izbrana 40 članska 
žirija občinstva in Radio Ko-
per. Tako so Faraoni s pesmico 
zapeto v italijanščini, osvojili 
nagrado občinstva pred Agro-
popom. Strokovna žirija je na-
gradila rokovska veterana 
Benča in Toma za pesem Nosi-
la je rdečo rožo. 

Tretji večer je bil medna-
rodni, saj so nastopili pred-
stavniki Italije, Avstrije, Če-
ške, Nemčije, Madžarske in 
Slovenije. Najbolje so bili za-
stopani Italijani, ki so imeli 
v ognju tri skladbe (ob svojih 
še naše Faraone), najslabše pa 

Slovenci z eno skladbo. Ven-
dar se je poprečen večer, kjer 
je le malokdo izstopal (morda 
odlični Avstrijec Chris White), 
srečno končal. Žirija se je ob-
našala vzorno diplomatsko, 
saj je prvi Grand Prix Porto-
rož 92 podelila Nemki Alexis, 
ki je pred dvemi leti zmagala 
v oddaji Rudija Carella za zla-
ti mikrofon. Drugo mesto je 

dobila Splitčanka, ki živi 
v Zagrebu, temperamentna 
Severina, tretje pa je ostalo 
doma kot obliž za prejšnji ve-
čer in opozorilo svetu, da ima-
mo tudi dobro glasbo, osvojila 
pa sta ga Benč in Tomo. Po 
poslušanju obeh tekmovalnih 
večerov smo imeli občutek, da 
so tudi tokrat dobro delovali 
kuharski stroji. 

TONE VRABL 
Foto: S. RAJH 

Vse tri večere smo po uradnih 
delih videli dobre tuje skupi-
ne, kot Los Reyes (bratje Gip-
sy Kings), Ricchi e poveri in 
Peter Kent ter Luisa Fernan-
dez, večere pa so vodili Mišo 
Zaletel, Bruna Alessio, Miša 
Molk, Andrej Šifrer, Saška 
Gerdej in Alex Bini. 



»Oprostite, kje 
je Slovenija?« 
Prostor med Jadranom m Baltikom je doživel ogromne spremembe 

Do nedavnega puščobni svet Madžar-
ske, Češko-Slovaške in Poljske je postal 
morda najzanimivejši del e\Topskega 
prostora. Tako imenovana politična 
Vzhodna Evropa postaja — ali je že posta-
la — to, kar dejansko je. Srednja EvTopa. 
Svet, ki sem ga po nekaj mesecih komaj 
prepoznal. Posebno zanimivo je priti 
z izkušnjami iz Slovenije. In biti tudi 
neprijetno presenečen. 

Tri srednjeevropske države so postale, 
za razliko od balkanskih Romunije in 
Bolgarije, priljubljen cilj ljudi z vsega 
sveta. Pogovarjam se s popotniki iz Ja-
ponske, Amerike in Afrike, pa tudi z do-
mačini. Seveda me sprašujejo, od kod 
sem. Ko povem, da iz republike Sloveni-
je, me približno polovica vpraša, kje to 
sploh je, ostali pa ugotovijo: To je v Ju-
goslaviji, tam se vendar strelja. Dejansko 
stanje poznajo večinoma le Avstrijci in 
Nemci, pa tudi Čehi, Slovaki in Švicarji. 
Slovakom, ki se v svojem jeziku imenuje-
jo "Slovenci", Slovaški pa rečejo "Slo-
vensko", pojasnim (po njihovo), da sem 
iz republike Slo vinsko, Poljaki pa nas 
imenujejo "Svovenija". Vsakdo seveda 
ve za Hrvaško ter Bosno in Hercegovino, 
vendar le zaradi vojne. Poznajo pa, na 
primer, mimo Litvo in t ja mnogi tudi 
potujejo, pa četudi so na tleh bivše Sov-
jetske zveze vojna žarišča. 

In potem na polnih policah madžar-
skih, slovaških in poljskih trgovin opaziš 
slovenske izdelke, ti pa tam niso več to, 
kar so bili, saj jih obkrožajo najrazličnej-
ši zahodni, izjema so le še nekatere slo-
vaške police. Zanimive so seveda tudi 
cene. Za manj denarja manj glasbe. Naj-
dražja, a še vedno bistveno cenejša od 
Slovenije, je Madžarska, potem Poljska 
in najcenejša Češko-Slovaška. Forint, ki 
ga dobiš za tolarje le ob meji, je vreden 
približno en tolar, krona približno 3 to-
larje. Pri vse uglednejših zlotih pa se, po 
pričakovani reformi, Poljaki in zlasti 
tujci ne bodo več mučili s številnimi ni-
člami. Zlati časi črne menjave so seveda 
mimo in le redko te še kdo nadleguje, 
a ponuja komaj kakšen odstotek več. 
Povsod lahko kupijo konvertibilno valu-
to uradno, v bankah. 

V madžarskih in poljskih trgovinah je 
izobilje. Preseneti me zlasti Poljska, kjer 
še ne dolgo tega niso imeli niti osnovne 
hrane. Danes je na policah dovolj hrane 
tudi za pse, mačke in kanarčke, le denar-
ja je treba. Obe, Madžarska in Poljska, 
dajeta videz zahodnoevropskih držav, na 
Slovaškem pa je še bolj po starem. Tudi 
z modo. Pri tem pa so, recimo, povprečni 
Poljaki, podobno kot Slovenci, sveto pre-
pričani, da živijo najslabše na svetu. Slo-
venija ima ta trenutek še vedno prednost 
pred vsemi tremi državami, vprašanje je 
le, kako dolgo še. Madžarska jo je mar-
sikje že prehitela. Ob tem se spomnim, 
kako sem se še pred leti čudil gospodar-
ski zaostalosti, pred tremi leti je bila 
nekakšno izložbeno okno le Budimpešta, 
zdaj pa je cvetoče tudi podeželje. 

Madžarska razglednica... 
Na Madžarskem se počutiš svobodno 

in varno, pa čeprav sta policijski trojki 
napoti deklici, ki na promenadi Vaci utce 
igrata na svoji violini. Vaci utca, kjer so 
najimenitnejše budimpeštanske trgovi-
ne, je živahna promenada, po kateri se 
sprehajajo številni turisti. Policistka pri-
stopi k deklicama, nekaj zašepeta, ti zar-
dita ter brž pospravita note. V bližini se 
vsak večer sprehaja prostitutka v minici, 
ženska po okusu bogatih Arabcev, ki je je 
skoraj več v širino kot v višino, okrog nje 
pa se motajo čudni tipi. Če bi znal mad-
žarsko, bi morda policistko kaj vprašal. 
Madžarščina je seveda trd oreh, toda sre-
čal sem Japonce, ki se uspešno učijo tega 
jezika. Za nas so vsaj imena dni v tednu, 
od srede pa do vključno sobote, zelo po-
dobna slovenskim. Ulici rečejo »utca«, 
trgu »ter«. 

Budimpešta, privlačen biser na Dona-
vi, je velemesto s toplicami in žičnico na 
več kot petsto metrov visok mestni vrh. 
Tudi tokrat se prepričam da je to mesto 
zares eno najlepših v Evropi. 

Slovaška razglednica... 
Madžarsko ločuje od Slovaške Dona-

va, povezuje pa ju madžarska manjšina 
na Slovaškem. Na Slovaško pridem čez 
Donavo, na eni strani meje je mesto Ko-
marom, na drugi Komarno. Ko pridem 
v slovaško Komamo, imam občutek, kot 
da sem prišel iz zahodnega v nek drug 
svet, pa četudi so se znameniti cariniki 
otresli znane neprijaznosti. V madžar-
skem Komaromu, kjer stoji spomenik pi-
satelju Moru Jokaiu, so madžarsko-nem-
ški ulični napisi, v slovaškem Komarnem 
slovaško-madžarski, na ulicah pa povsod 
prevladuje madžarščina. Na slovaški 
strani se seveda z lahkoto sporazumevam 
v slovenščini. 

Bratislava, ki s svojimi predmestji že 
meji na Madžarsko in Avstrijo, se je 
v zadnjem letu tudi precej polepšala. Pri-
jeten je sprehod po pisanih, ozkih ulicah 
starega mestnega jedra, po nabrežju ob 
Donavi, kjer od nekod slišiš Straussa ter 
si ogleduješ bele rečne ladje. Z mogoč-
nim gradom nad mestom spominja Brati-
slava na Ljubljano in Salzburg. Na eni 
od hiš stara spominska plošča opozarja, 
da je tam kot deček koncertiral Mozart, 
na obnovljeni kapitalizem pa spomni bi-
stro »Amadeus«. Koliko podobnih mest 
je tudi po Sloveniji, kjer so ustvarjali 
tudi Gustav Mahler, Schubert, Brahms, 
Franz Liszt, Kari May in drugi tujci! 
Slovenija tega, zaradi pretirane obsede-
nosti z nemško nevarnostjo, ne zmore 
niti vnovčiti. 

Zlasti v Bratislavi je mogoče čutiti na-
veličanost zaradi dosedanje oblike skup-
nega življenja s Čehi, vseeno pa nič ne 
kaže na to, da bi svoja nesoglasja reševali 
po balkanskem vzorcu, s pogovori čez 
puškine cevi. Od volilne kampanje je 
v Komamu ostal še ogromen plakat za 
znamenitega Slovaka Dubčka in vpraša-
nje: Ves svet ga ceni, pa ti? Očitno ga bolj 
cenijo po svetu, to pa je še en dokaz, da 
ljudje, ki se izkažejo v prehodnih obdob-
jih, potem niso več tako spoštovani. 

Visoke Tatre so prelepe, da bi se obre-
menjeval z dnevno politiko, četudi zgo-
dovinsko. V Popradu, izhodišču za ta-
transka letovišča, kamor vozi gorska že-
leznica, vzbuja veliko pozornost monde-
ni, svetleči se rdeči porsche s krajevno 
registracijo. Češki in slovaški kapitali-
zem je obrodil tudi kitajsko restavracijo, 
pizzerije, mesnice, trgovino za male živa-
li in še marsikaj. Politična nesoglasja 
med Čehi in Slovaki niso odgnala števil-
nih gostov z Zahoda, ki jih je dovolj tudi 
v Zakopanih, na poljski strani Tater. 

Poljska razglednica... 
Zakopane^^s svojimi lesenimi stavbami 

ter obiljem zelenja morajo navdušiti obi-
skovalce. Ulice so pisane kot kak vzhod-
njaški bazar. V objem gora sem odšel kar 
z gondolo, v planinskem svetu pa sem 
srečeval tudi nune z nahrbtniki in v teni-
skah. 

Poljska je zaradi svojih posebnosti de-
žela, ki te težko pusti ravnodušnega: ali 
ti je všeč ali pa ne. Lepoto te dežele je 
vrsto let zakrivala tista zoprna realsoci-
alistična sivina, zdaj pa je drugače. To 
dokazujejo tudi čudoviti Krakov, stara 
Varšava in presenetljivo lepo mesto 
Gdansk. 

V bližini Krakova sem obiskal tisočlet-
ni rudnik soli Wieliczka, spomenik pod 
zaščito Unesca. V preteklosti so v njem 
izklesali najrazličnejše kipe, vrhunec pa 
je ogromna kapela, kjer so iz soli celo 
lestenci. Za vso to lepoto so na Poljskem 
tudi presenetljive, astronomske vstopni-
ne, enake za domače in tuje obiskovalce. 

V Krakovu vse poti vodijo na Glavni 
trg, kjer so znamenite trgovske Sukien-
nice. Mladi tujci predvsem kupujejo po-
ceni glasbene kasete, za dolar lahko do-
biš, kar ti srce srce poželi. Zanimive so 
tudi CD plošče. Na Glavnem trgu pa 
ulični glasbeniki zvečer navdušujejo 
z jazzom. 

Obiščem imenitno staro varšavsko 
mestno jedro, ki je zraslo iz ruševin dru-
ge svetovne vojne; to je res pravi spome-
nik poljskim restavratorjem, ki so med 

najboljšimi na svetu. Spomin na varšav-
sko vstajo in židovski geto je še živ. Malo 
mest in dežel je obremenjenih s tako kr-
vavo zgodovino. Danes po ulicah starega 
varšavskega mesta spet prepevajo. Med 
drugimi si tako služijo kruh tudi odlični 
ruski ulični glasbeniki, njihovemu kaza-
čoku pa ploskajo bolj turisti. Pri modemi 
glavni železniški postaji, ki se je ne bi 
sramovali niti kje v Skandinaviji, so na-
stali veliki kramarski bazarji, kjer naku-
pujejo (za naše in poljske možnosti malo 
vredne potrošniške dobrine) nakupovalci 
iz držav bivše Sovjetske zveze. Tako kot 
smo nekoč tudi mi na tržaškem Ponte 
rossu, s potovalko in s skromno malico 
od doma. Na promenadi starega mesta 
precej naberejo tudi dekletom, ki nosijo 
napis: Imam aids ter nimam denarja za 
preživljanje. K poljski ulični sliki spada-
jo še mnogi sprehajalci bolj negotove ho-
je, ker so pregloboko pogledali v kozarec 
ali v steklenico z vodko, redke pa niso 
niti nove velemestne pridobitve, kot so 
sex shopi in peep show. 

V varšavski cerkvi Sv. Križa si ogle-
dam znameniti Chopinov nagrobnik, 
kjer je na skladateljevo željo pokopano 
njegovo (poljsko) srce. V starem mestnem 
jedrn stoji tudi rojstna hiša Nobelove 
nagrajenke Marie Chlodovske-Curie, pri 
tem pa se spominjam številnih znameni-
tih Poljakov, od Sienkiewicza, Reymonta 
in Mickiewicza do Kopernika in poljske-
ga papeža Janeza Pavla II. 

V varšavskem predmestju obiščem še 
cerkev Sv. Stanislava Kostke, kjer je po-
kopan poljski narodni junak iz najnovej-
še burne zgodovine, leta 1984 umorjeni 
duhovnik Jerzy Popieluszko. Nekakšen 
kaplan Martin Čedermac po poljsko. Du-
hovnika, ki se ni hotel ukloniti vojaški 
diktaturi generala Jamzelskega, so v pr-
vih letih delavskega gibanja Solidarnost 
na zverinski način umorili visoki funkci-
onarji posebnega, verskega oddelka te-
danje politične policije. Njegovega izgi-
notja niso uspeli prikriti, ko pa so našli 
njegovo zmaličeno tmplo, je to v ljudeh 
povzročilo le še večji gnev. Popieluszkov 
grob ob predmestni cerkvi je postal ro-
marska pot in so ga obiskali tudi George 
Bush, Margaret Thatcher, Giulio Andre-
otti, papež Janez Pavel 11., Vaclav Havel, 
bolgarski predsednik Željev, mati Tereza 
iz Kalku te . . . 

Poljska je bila pred leti država s časo-
pisnih naslovnic, danes govorijo o njej le 
še zaradi nekaterih političnih zanimivo-
sti. Morda je zanimivo, da je v tej tradici-
onalni deželi za vladnim krmilom žen-
ska, šef države pa je njen bivši prvi opo-
rečnik. V Walensovem Gdansku si ogle-
dam monumentalen spomenik, ki ga je 
leta 1980 gibanje Solidamost postavilo 
v spomin na delavce, ubite v nemirih 
deset let prej. Stoji pred vhodom v zna-
menito ladjedelnico, nekdaj imenovano 
po Leninu, kjer se je z delavsko vstajo 
začel zaton realsocializma. V ladjedelni-
ci si ogledam prostor, kjer se je začela 
odvijati najnovejša zgodovina. V poseb-
nem kiosku se že lahko oskrbite s spo-
minki - jaz sem se že davnega leta 1981. 

Gdansk mi ostaja v spominu predvsem 
kot izjemno lepo srednjeveško mesto; 
gradili so ga nizozemski mojstri in zelo 
spominja na Amsterdam. V času med 
svetovnima vojnama je bil Gdansk celo 
samostojna država, tu so nato tudi počili 
prvi streli druge svetovne vojne. Kljub 
temeljitemu obnavljanju in pleskanju 
pročelij so ponekod posledice dmge sve-
tovne vojne še vidne. Zelo se razlikuje od 
mest na južnem Poljskem, bolj je podob-
no sevemoevropskim. V bližnjem naji-
menitnejšem poljskem obmorskem leto-
višču Sopot se ustavim le za nekaj ur. 
Baltiško morje bi si res bolj zaslužilo ime 
Mrtvo morje. Kljub smrdljivi nesnagi si 
nekateri vseeno privoščijo vprašljiv 
osvežilni skok v morsko vodo. 

In potem se vmem domov, v Slovenijo, 
kjer me pričakajo novice o novih begun-
cih, prepirih s Hrvaško, ki po načelu deli 
in vladaj lahko koristijo le srbskemu 
diktatorju, o medslovenskih prepirih za 
oslovo senco, s t avkah . . . Na koncu lahko 
vprašaš še sam, tako kot so dmgi vpraše-
vali tebe: Oprostite, kje je Slovenija? 

BRANE JERANKO 

Slovenec 
brani Sai 
Portret Aleksandra Mlača, novinarja, ki d 
krvava poročila o nečloveški vojni 

Ko sva januarja 1989 sedela v njegovem s sne-
gom zasutem vikendu na Palah, pokušala konjak 
in nad žerjavico v kaminu pekla čevapčiče, se 
nama seveda ni niti sanjalo, da bodo hišico aprila 
1992 naselili in oropali srbski soldati. Sašo je dve 
uri prej v kaminu podkuril s starimi slovenskimi 
časniki, ko so trske bosanskih bukev prijetno 
pokljale in ko sva se počasi ogrevala, je razlagal 
svoje strahove. 

»V Bosni bo počilo,« je govoril, »Sarajevo je res 
zgled sožit ja Muslimanov, Srbov in Hrvatov, toda 
na podežel ju so vasi še vedno etnično enoznačne. 
Pale, na pr imer , so raz tegnjena srbska vas. Ko sva 
z Ružo sklenila, da med t ednom ne po t rebu jeva 
drugega kot na j ino garsonjero v Novem Sara jevu , 
sva se pričela ogledovati za parcelo, k je r bi pos ta -
vila vikend. Kupi la sva jo n a Palah. Potem, ko 
smo s s rbskim kmetom posel že sklenili in ko sva 
pričela zidati , pa se je ves zaskrb l jen oglasil pr i 
meni. Rekel je, da pre j ni opazil, da nisem Alek-
sandar , temveč Aleksander , torej ver je tno nisem 
Srb in zato bi parcelo r ad kupi l nazaj . Seveda sem 
ga nagnal .« 

Kdo je novinar , ki se n a m ob večerih iz krvave-
ga Sara jeva oglaša v drugem ali t r e t j em dnevniku 
Televizije Slovenija ali v poročil ih Radia Sloveni-
ja v nenavadn i slovenščini, s ka te ro na p r imer 
s impat ično pojasni , da so poskušal i četniki »v 
civilnih odejah« names to »v oblekah« pr i t i v me-
sto, mi pa razumemo, da je p remalo pozorno p re -
vedel s rbohrvaško besedo »odela«? Sašo zna p rav 
vzorno pisat i in govoriti slovensko, dolga leta je 
naroča l gore slovenskih časnikov in revij, mar s i -
k a j prevedel za Oslobodjenje, Svijet in še ka te r i 
list. Bil je tud i eden redkih Sarajevčanov, ki so 
zadn ja leta zelo dobro poznal i razmere in doga j a -
nje v Sloveniji . Še pred lansko vojno v Slovenij i 
mi je razlagal , da se r azpada Jugoslavije n e z n a n -
sko boji. Ne zato, ker t ako morda končno ne bi 
bilo bolje, temveč zato, ker bo jugoslovanska po-
šast v zadn j ih zdihl ja j ih t ako opletala s svojim 
s rbsko-a rmadn im repom, da bo pobila preveč 
svojih otrok. »Predvsem v Bosni in Herecegovini, 
Slovenija se bo že nekako izmazala,« je pribil . 

Trije meseci dela v peklenskih vojnih r azmerah 
se m u zda j že poznajo. Predvsem po tem, da med 
poročanjem, ki ga mora improvizirat i ka r sproti , 
iz glave, zašepa njegov jezik. Naglica, bosenske 
f raze in neskončna u t ru jenos t pač nared i jo svoje. 
Včasih je več dni odrezan od svoje Ruže, p reva ja l -
ke, zaposlene v založbi, katere zgradbo sredi me-
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Ko sosed postane rabeli 
že skoraj leto dni traja na 

ozemlju Bosne in Hercegovine 
vojna, ki presega vse meje ra-
zuma. Ljudje, ki so desetletja 
živeli kot dobri sosedje, so se 
čez noč začeli sovražiti. Med 
begunci, ki so v zadnjem času 
prišli v Slovenijo, jih je nekaj 
okusilo tudi življenje v srbskih 
taboriščih. Pričevanje starejše 
Bosanke in njene snahe iz oko-
lice Prijedora, ki nista želeli 
biti imenovani, je grozljiva iz-
poved o trpljenju nedolžnih 
ljudi. 

Taborišča? Kje pa, 
samo zbirni centri! 

Imeli so srečo, saj so vsi živi 
prišli na varno k sorodnikom 
v Slovenijo. Štiri ženske, sta-
rejši moški in pet otrok je po-
begnilo pred morijo v želji, da 
si rešijo golo življenje. Z njiho-
vih obrazov je bilo moč raz-
brati razočaranje zaradi vojne 
in strah za sinove oziroma mo-
že, ki so ostali kot talci v srb-
skem taborišču, le upanja ni 
bilo nikjer. 

»V naši vasi smo skupaj ži-
veli Muslimani in Srbi. Nikoli 
nismo imeli težav, saj smo se 
dobro razumeli, si pomagali, 
skupaj pili kavo . . . Ko pa se je 

začela vojna, se je to prijatelj-
stvo čez noč spremenilo v so-
vraštvo. Najprej so nas napa-
dali s topništvom, tako da 
smo, ne vem več koliko dni, 
preživeli v zaklonišču, ki smo 
si ga sami skopali v zemljo. 
Pobite ljudi smo morali poko-
pavati ponoči, kajti če bi nas 
zalotili četniki, bi nas verjetno 
vse pobili. Huda nevarnost so 
bili tudi ostrostrelci, ki so 
streljali na vse, kar se je pre-
mikalo. Ko se je streljanje ne-
koliko pomirilo, so nas nagnali 
v osnovno šolo. Nabralo se nas 
je okoli šest tisoč, nadzirali so 
nas naši sosedje Srbi, ukaze pa 

so jim pošiljali iz banjaluškega 
korpusa. Ženske, otroke in 
starce so po enajstih dneh spu-
stili domov, moški pa so mora-
li ostati v zbirnem centru, kot 
taborišča imenujejo četniki,« 
je pripovedovala starejša in ob 
tem so se ji vlile solze. Rana je 
še preveč sveža in strah še ved-
no močno prisoten. 

Umiralo zaradi 
lakote in poškodb 

Kadar kdo omeni taborišča, 
se mi pred očmi pojavijo slike 

nemških koncentracijskih ta-
borišč, obdanih z žico, in po-
dobe nadutih vojakov, ki so 
mislili, da so bogovi, saj so 
lahko odločali o življenju in 
smrti tisočih. Toda to je zgo-
dovina, ki je za prihodnost, na 
žalost, pustila vsaj za nekatere 
nepravo sporočilo. Ni še mini-
lo pol stoletja in že so tu novi 
mali bogovi. 

»Dokler smo bili zaprti v šo-
li, nismo dobivali hrane, le 
malo vode. Od časa do časa so 
četniki izbrali enega izmed 
mož in ga pretepli do smrti ali 
toliko, da je v mukah lunrl za 
poškodbami. Po enajstih dneh 
so nas ženske, otroke in starce 
nagnali domov. Vsak dan sem 
nato možu nosila hrano, da ni 
stradal. Tisti, ki niso imeli ni-
kogar, da bi jim prinesel hra-
no, so umrli od lakote. Pred 
vhodom so nas pregledali, saj 
so trdili, da nosimo svojim mo-
žem tudi orožje. Le kje naj bi 

ga dobile? Ko pa se je spustila 
noč, so pijani četniki vdirali 
v hiše ter posiljevali ženske in 
deklice od 12. leta starosti na-
prej. Če bi se bila katera upi-
rala, kričala ali jokala, bi jo 
takoj zaklali ali ustrelili. Po-
magale ne bi niti prošnje star-
šev ali starejših. Morali smo se 
podrediti njihovi volji, samo 
da smo ostali živi,« je pripove-
dovala mlajša in stiskala v na-
ročju triletnega sina, ki še ved-
no joče in povprašuje po očetu. 

Povsod je bolje, 
samo da ni 
streljanja 

»Pred približno tremi tedni 
so nam dali priložnost, da lah-
ko odidemo. Odločili smo se, 
da moramo rešiti otroke. 
S svojim odhodom pa smo pre-
trgali vezi s tremi sinovi, ki so 
ostali v taborišču in ne vem 
niti, če so še živi. Kakor hitro 

smo zapustili domove, smo 
lahko videli, kako četniki ro-
pajo naše imetje, ko pa so po-
brali vse, kar je imelo vred-
nost, so poslopja požgali. Nas 
so peš nagnali na pot, dolgo 30 
kilometrov. Na tej poti so ne-
kateri omagali in umrli, žen-
ske pa so celo rojevale. Vse-
skozi pa so streljali na nas in 
pravi čudež je, da smo srečno 
prišli na Hrvaško. V Kostanji-
ci so nas lepo sprejeli, dali so 
nam hrano in lahko smo se 
spočili. Nato pa smo nadalje-
vali pot v Slovenijo. Dobro 
nam je tukaj, samo da nihče ne 
strelja na nas,« je pripoved 
končala starejša. Čeprav živijo 
stisnjeni v dveh sobah, se nih-
če ne pritožuje, nekoliko se 
bojijo le bližajoče se zime in 
mraza. Verjamejo, da se bodo 
nekoč vrnili domov, toda tako, 
kot je bilo, ne bo nikoli več. 

BERNARDA STOJAN 
Foto: EDO EINSPIELER 

ievo 
m v SlovenUo pošUJa 

i porušile granate . Za to je ob 
im pogovoru rekla: »Imam po-
ne.« In k a d a r Sašo ne more 
sijem, kamor se Ruža zateče, 
V Sarajevo, v službi. In fo rma-
, tam, kamor se pač t r enu tno 
ah, pri never je tno dobro delu-
bosensko-hercegovskih obla-
1 mirovnih enot. 
i novinar, ki se je v Bosni vse 
a Slovenca, Bosno p a l jubi kot 
3dil se je očetu Slovencu iz 
Madžar ki, o t roš tvo ' je preživel 
, š tudiral v L jub l j an i in S a r a -
e tudi š tuden tom v Jugoslavij i 
Inik sara jevskega š tudentske-
nel opravka s poli t ično polici-
letih se je pojavi l kot eden 

v sarajevskega TV dnevnika, 
»močnik d i rek tor ja Radia Sa -
1 za sara jevski Yutel honora r -
tudi in format ivne b loke o zu-
r niso Srb i Yutelu razbil i od-
1. 
lal, ko sva se nazadn je videla 
Sarajevu jeseni 1990, »bi bila 
nal vsaj za silo slovensko, iz 
čil tudi smučat i . Morda mi bo 
dajanje č lankov za bosanske 
1 še kako drugače prav.« Ko so 
za en teden oživele neka te re 
v Sarajevu, sva se ponovno 
oč, ki sta jo po desetih dnevih 
'a v svoji garsonjer i v sedmem 
®ijskega bloka. »Se spomniš 

pogovora,« me je na jp r e j 
^ mi pr ide zda j žal p rav pre -

sicer Da lmat inko iz okolice 
''ilom, ko se je sara jevska t r a -
•ijunim sprehodom na Trebe-

šarplaninec. Ko je bila 
^ašo po te lefonu razlagal , da 
''tio n jo in da ona to ve, zato se 
'̂ ila in vse bo spet po starem, 
'upadli Sarajeva,« je dodal na 
^ino mesto, ki ga imam.« 

za Saša, Ružo in vse preo-
"^sti držim za nj ihovo S a r a -

BRANE PIANO 

Življenje si bodo Icaiiii na icmetiji 
Težka je pot osemčlanske 

družine Ivana in Vanje Bratec 
ter njunih šestih otrok - Zlat-
ka, Janka, Mojce, Tatjane, 
Vesne in Antonije. Pred dese-
timi leti se je v Zasavskih re-
virjih začela njihova trnova 
pot, ki jih je pripeljala v zato-
čišče, ki jim ga je na razpis 
v časopisu ponudil starejši ob-
čan iz laške občine. Žal pa ta 
tako številne družine ni priča-
koval pa tudi marsikatera 
stvar se je tako čudno obrnila, 
da starejši občan ni več obdr-
žal pod svojim okriljem Brat-
čeve družine. 

Še hujše je postalo, ko sta 
oba starša ostala brez službe. 
Oče Ivan je bil zaposlen pri 
Cestnem podjetju, kjer jim je 
potrpežljivosti tudi enkrat 
zmanjkalo in Ivan je ostal na 
cesti z delovno knjižico v ro-
kah. Mati Vanja je delala v Bo-
ru, vendar je, ker je bilo doma 
vedno več otrok, službo pusti-
la in se posvetila njim. 

Bratčevi so se preselili na 
opuščeno kmetije njihove zelo 
daljne sorodnice dober kilo-
meter ven iz Jurkloštra proti 
Lisci, kjer so si ustvarili začas-
ni dom. Žal tudi tu ni bilo vse 
tako, kot bi moralo biti. So-
rodnica se je odločila, da jim 
odpove gostoljubje. 

Mati Vanja je vsa obupana 
pritekla na Center za socialno 
delo v Laškem ter prosila za 
pomoč. In Bratčevi so jo dobi-
li. Upamo, da jo bodo znali 
tokrat dobro izkoristiti. 

O tem nam je socialna de-
lavka Marina Smauc s Centra 
za socialno delo v Laškem po-
vedala: 

»V takšnem primeru je naša 
dolžnost, da poskrbimo za 
otroke. Lahko bi jih dali v rej-
ništvo, vendar bi jih bilo treba 
ločiti od staršev, tega pa nismo 
hoteli. Ko smo naredili izra-
čun, koliko nas bi stalo rejni-
štvo, smo ugotovili, da je cene-
je in smortneje, če poskušamo 
odkupiti kmetijo in na njej ob-
držati celotno družino.« 

Daljna sorodnica Bratčevih 
ni delala problemov, ko so ji 
omenili možnost, da proda 
kmetijo Centru za socialno de-
lo v Laškem. Pogodba"je pri-
pravljena, urediti je treba še 
neke malenkosti in Bratčevi 
bodo na »svojem«. 

»Idejo smo sporočili pred-
sedniku IS Laško Romanu 
Matku in občina bo zagotovila 
denar, 20 tisoč mark. Pri repu-
bliki bomo poskušali dobiti 
nekaj nadomestnih sredstev iz 

naslova rejništva. Tako bomo 
denar za rejništvo vložili v na-
kup kmetije, družina bo ostala 
skupaj in se bo preživljala 
s kmetijo. Mi bomo poskrbeli 
samo za večje izdatke, kot so 
šolske potrebščine in podobno. 
Če pa stvari ne bodo stekle ta-
ko, kot predvidevamo, bomo 
ukrepali drugače Družina je 
zdaj na preizkušnji.« 

Zapeljali smo se v Jurklo-
šter in po cesti naprej proti 
Lisci. Ustavili smo pri slabo 
vzdrževani hiši, ob kateri je 

prav tako slabo gospodarsko 
poslopje. Očeta in matere ni 
bilo doma. Zlatko je lani hodil 
v šolo v Štore, pa je vse skupaj 
pustil, dobro prespal in se od-
ločil: »Letos bom nadaljeval, 
saj bi se rad izučil.« 

Zanimajo ga avtomobili in 
marsikaj že zna popraviti. Ko 
smo mu povedali odločitev 
Centra za socialno delo, je ne-
kako boječe pogledal in za-
momljal: »Lepo.« 

In da bo treba doma kaj po-
storiti, da se bodo preživeli, 
tudi s tem se je strinjal. Ko 
smo mu zaupali, da so oči upr-
te zlasti v njega, ki je najs ta-
rejši, mu je bilo to všeč. 

Samo s kozami v hlevu in 
ročnim obdelovanjem zemlje 
ne bo kaj prida za številna 
usta Bratčeve družine. Ven-
dar, poskusiti je treba. Center 
s svojimi delavkami jim bo še 
vedno stal ob strani. Na Cen-
tru pa so prepričani, da so 
v tem trenutku naredili prav. 
Družina je skupaj in ni se ji 
treba seliti. To niso ptički brez 
gnezda. Mati je pokončna in 
bo verjetno zmogla zaupano 
zaupanje, oče se bo moral spri-
jazniti, da je treba kaj narediti 
sam, da lahko pogledaš v skle-
do. Zakaj bi dvomili, dokler še 
ni rezultatov? Z nestrpnostjo 
pričakujemo prve rezulate za-
nimive oblike, za katero so se 
pogumno odločile delavke za-
poslene v Centru za socialno 
delo skupaj z občino Laško. 

TONE VRABL Štirje izmed šestih Bratčevih otrok na dvorišču pod hlevom, ki je tudi gospodarsko poslopje. 
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Javna vprašanja 
IKI Ljubečna 

G.Milanu Breclu »IKI Lju-
bečna«, Celje v vednost: javna 
vprašanja niso niti »greh«, niti 
trditev, posebno ne, če jih po-
stavlja »DVOC«, ki javno de-
luje, in to tistemu, ki hasnuje 
in koristi družbeno premože-
nje (nacionalizirano) in narod-
no bogastvo po svojem samou-
pravljalskem instinktu (pri-
mer kmetov iz Pristave). 

Vaša nametana gostobesed-
nost, daje slutiti, da na bistvo 
vprašanja ne nameravate od-
govoriti. Zato se bomo morali 
za odgovor na naše domneve 
obrniti na Republiški rudarski 
inšpektorat. 

Občudujemo pa g. Milana 
Breda, ki si je kot bivši urad-
nik bivše SZDL, pridobil veli-
ko več vsestranskega znanja in 
jezične sposobnosti, kot ga po-
trebuje za sedanje delovno 
mesto. To ocenjujemo po vse-
bini odgovora, kjer skuša naše 
člane agronome in pravnike 
(čeprav govori samo o pred-
sedniku) z mezincem spraviti 
v glinokopno luknjo. 

Vaš direktor je dobil odliko-
vanje za dobro gospodarjenje 
od Gospodarske zbornice Slo-
venije, ki je preko Ljubljanske 
banke prigospodarila tri mili-
jarde sedemsto milijonov DM 
takozvanega »javnega dolga« 
(izgleda da so imeli Slovenijo 
za zastonjkarsko javno hišo) 
— za lepšo prihodnost generacij 
do leta 2020. Tudi vi bi morali 
po tej logiki dobiti kakšno jav-
no priznanje (npr. od Pavlihe) 
za priučeno razmetano besedi-
čenje, ki ga bodo bodoče gene-
racije učiteljev komaj uskladi-
le do leta 2030. 

JANEZ ČRNEJ 
za DVOC 

Piknik na Gričku 
(pri Petričku) 

v vsebini razosebljenega 
podpisa »Sekretariat Občin-
skega odbora ZZB NOV Celje« 
domujejo tudi bivše organiza-
cije - OZN, KNOJ, KOS, itd. 
To pomeni po besedah g. Al-
berta Svetine, (bivši podpol-
kovnik OZNe), z dne 
15.7.1992 pred komisijo 
Skupščine Republike Sloveni-
je v Ljubljani, katere sem sli-
šal, organizacije, ki so v času 
svojega delovanja bile popolni 
brezobzirni, oborožen, politič-
ni in premoženjski oblastniki 
nad življenjem, smrtjo in pre-
moženjem ljudi (civilnih in vo-
jaških) na področju svojega 
delovanja. Zato se pod vašim 
pojmom »nesmisli«, katerega 
mi očitate, skriva najbolj ba-
nalno sprenevedanje, ki so ga 
bili sposobni izustiti (tudi 
v vašem imenu) g. Matija Ma-
ček, g. Mitja Ribičič, g. Vasja 
Zgonc, g. Polak, g. Rok Tavčar 
in podobni, slovenskemu par-
lamentu in slovenskemu naro-
du, češ, da niso nikoli nič ve-
deli, nič slišali in nič videli ti-
sto kar so sami počeli in orga-
nizirali v času tako zvane NOB 
in še dolgo, dolgo po njej. 

Po parlamentarnem padcu 

tekozvanega »udbovskega 
amadmana«, v sklopu volilne 
zakonodaje pa je lahko naše-
mu narodu jasno v kakem raz-
merju so moči »janičarjev« in 
neobremenjenih poslancev. 
Situacija v vladi pa je še veliko 
slabša. Iz tega se da sklepati, 
kako se je rodila naša pluralna 
demokracija in kdo ji je bil 
boter. 

Na koncu bi vam rad sporo-
čil, da brezosebnim fantomom 
ne mislim posredovati doku-
mentov o njihovem delovanju. 

JANEZ ČRNEJ 

Ne obračamo 
hrbta beguncem 

z zgroženostjo sem bral ko-
mentar »Ne obračamo hrbta« 
glede Spemove raziskave o be-
gunski problematiki, ki ga je 
zapisala g. Irena Baša v prejš-
nji številki NT. 

Zato želim na tem mestu po-
lemizirati z omenjeno novi-
narko predvsem o njeni tezi, 
da postajamo Slovenci že ne-
strpni do begimcev iz BIH. 
Njej se očitno zdi, da to od nas 
ni pošteno. Za uvod v polemi-
ko pa nekaj kvantitativnih po-
datkov: 
1. V Sloveniji je trenutno vsaj 
120.000 beguncev iz Juga 
(BIH, Kosovo, ZRJ, Sandžak 
itd.); 
2. 67.000 (uradna - lažna šte-
vilka) jih dobiva po 3 obroke 
na dan; 
3. Mesečna oskrba enega be-
gunca nas stane 22.000 SIT; 
4. V zadnjih dveh mesecih se je 
tukaj rodilo 150 otrok (poten-
cialnih teroristov); 
5. Vsaj 30% beguncev je starih 
med 18 in 55 let in so moškega 
spola (namesto, da bi se borili 
v BIH, bodo začeli pri nas kra-
sti, posiljevati, organizirati 
nezadovoljstvo). 
Upam, da teh nekaj številk 
g. Baša zgovorno pove, da smo 
že upravičeno nestrpni, za za-
četek še premalo. 
Zakaj manipulirate s frazo 
»skrb za človeka«; ko pa si da-
nes že okoli 40% Slovencev ne 
more več privoščiti vsaj dveh 
obrokov dnevno; nedavno pa 
smo bili ravno v Celju priča 
delavski stavki slovenskih de-
lavcev, ki so se borili za 5.000 
SIT, medtem pa jim nekateri 
komunistični poslanci po hi-
trem postopku izglasujejo še 
dodatnih 2,5% od že tako bor-
ne plače za te begunce. O tem 
bi lahko kaj več povedal g. J. 
Zupančič (nedavno odstoplje-
ni in ponovno pristopi j eni 
predsednik ZZD). 

Vsi smo priča odnosu sve-
tovnih sil do problema na Bal-
kanu, Evropa pa le s težavo 
odpira vrata za te begunce, ker 
ve, kaj to pomeni. BIH ni več, 
Srbi so dosegli vsaj 80% me-
morandumskih ciljev in bodo 
s Hrvaško sklepali tajne po-
godbe glede nadaljnje delitve 
ozemlja nekdanje BIH. Dej-
stvo je, da bodo postali Musli-
mani le še verska skupina brez 
lastne države, razseljeni po 
Evropi in tudi pri nas, če jih ne 
bomo pravočasno vrnili nazaj 
oz. drugam. Kaj to pomeni za 
Slovenijo? 

Socialne nemire, ki jih bodo 
povzročali predvsem vsi Ne-
slovenci, ki so tu že nekaj časa, 
sedaj pa bodo še podkrepljeni 
z dodatnimi silami teh begun-
cev. Zato lahko imamo kaj 

kmalu tudi pri nas t. i. Kninski 
sindrom v Velenju, na Jeseni-
cah in drugod. Ali ni ravno 
manifestacija begunk iz Hru-
šice (zapora ceste) dovolj zgo-
voren dokaz za to hipotezo? 
Ali res nekateri naši »humani-
stični« poslanci (Juri, Mencin, 
Lokar) ne razumejo ali pa si 
želijo nabirati volilne točke 
pri NeslovencUi, ki so že od 
prej tukaj? Namreč, da so te 
ženske iz BIH sposobne samo 
rojevati in nič drugega, v BIH 
pa so živele celo na slabšem 
kot tukaj pri nas. Slovenci 
imamo končno svojo državo, 
pričakovali smo, da smo se 
z osvoboditvijo iz bivše Jugo-
slavije rešili vsega kar je bilo 
v njej, tudi Bosancev in Bo-
sank. Ker se to še ni zgodilo, se 
bo pač moralo zgoditi - zlepa 
ali zgrda. 

SNS bo to dosegla z vsemi 
pravno-legalnimi sredstvi, brž 
ko pride v novi Slovenski par-
lament. Kajti, če se te zadeve 
ne bodo dale rešiti po parla-
mentarni poti (predvsem zara-
di komunistov in bivših 
ZSMS-evcev), potem bodo 
Slovenci stvari vzeli v svoje 
roke. To smo že dokazali in še 
bomo. 

Zato, g. Baša je potrebno 
obračati hrbte beguncem iz 
Juga, to je naša nacionalna 
dolžnost in zaščita obenem. 
Begunci morajo namreč spoz-
nati, da so tukaj nezaželeni, 
RK in Karitas pa naj začneta 
skrbeti za naše, slovenske re-
veže, ki jih bo čedalje več. Tu-
di ti so nekoč garali za to, da 
lahko drugi delijo njihov pri-
spevek za to begunsko hordo 
iz Juga, ki je uživala v kolek-
tivnem ne-delu celih 47 let. 

GREGOR URANIČ 
SNS za Sp. Štajersko 

P.S. 
Tudi glede naključnega 

vzorca (N=275) se pojavlja ne-
kaj nepravilnosti, predvsem 
z metodološkega stališča. Si-
cer pa je splošno znano, da so 
telefonske ankete neprimerne 
za ocenjevanje političnih pro-
blemov, strankarske pril jub-
ljenosti itd. To so lažirane ra-
ziskave, ki že vnaprej potrdijo 
dano hipotezo. 

Sam pa dodajam še sledeči 
razlog. Gotovo jih je bilo od 
teh 275 anketirancev vsaj 70% 
Neslovencev, ker je znano, da 
so ti Neslovenci pri nas vse 
dobili prej: stanovanja, kredi-
te, brezplačne storitve in seve-
da tudi telefone. 

Raziskavo o beguncih in 
spremljajoči komentar je pri-
pra\'il mariborski SPEM, no-
vinarka Irena Baša sem gradi-
vo samo pripravila za objavo. 
Če želite nadaljevati s polemi-
ko, se torej obrnite na SPEM 
Maribor. 

IRENA BAŠA 

Petkrat hitreje 
do zdravja 

Nekaj tednov je minilo od 
dobrodelnega koncerta, ki bi 
naj pomenil vrhunec akcije 
zbiranja sredstev za inštru-
mentarij, ki ga kirurgi potre-

bujejo za endoskopske opera-
cije v trebušni votlini. 

Akcija, ki so jo na pobudo 
JZ ZCC in NT&RC tako orga-
nizacijsko kot finančno pod-
prli Zavod Golovec, Glasbena 
agencija Petan, VTV Studio 
Velenje, številni donatorji, 
predvsem pa nastopajoči, je 
dejansko bila vrhunec po 
umetniški in organizacijski 
plati. Posebnega finančnega 
učinka si nismo obetali, saj 
s takšno organizacijo kljub 
vsemu nastopajo določeni 
stroški. Mislimo pa, da smo 
Celjanom bili dolžni pripraviti 
gala predstavo spričo naporov, 
ki jih vlagajo za izgradnjo bol-
nišnice. Tukaj naj omenimo le 
družbeni dogovor, samopri-
spevek, sponzorstvo, donator-
stvo in ostale prispevke. Tisti, 
ki so prišli v Golovec, so imeli 
kaj slišati in videti! 

Akcija seveda teče dalje, saj 
je še dosti obljub neizpolnje-
nih. Od potrebnih 75.000 DEM 
je doslej zbranih 2.222.626,00 
SIT. Bojimo se, da bomo 
z rastjo vrednosti marke vsak 
dan »krajši«, če obljube ne bo-
do dejstva postale. V JZ ZCC 
delamo vse, da bi vrednost že 
zbranih sredstev ohranili, ape-
liramo pa, da bi z akcijo čim-
prej zaUjučili, saj že nekateri 
pacienti nestrpno pričakujejo 
ta inštrumentarij. 
INFORMATIVNA SLUŽBA 

JZ ZCC 

Ustavimo 
manipulacije in 
intrige 

Poročilo g. Vinka Vasleta 
,s seje Konference RS SSK 
z dne 18. 6. v Delu je deloma 
nekorektno in netočno. Pobu-
do za razpravo o nezaupnici 
predsednici g. Spomenki Hri-
bar so dali aktivni člani odbo-
rov podružnic iz Šentjurja in 
Celja. Nikjer ni bilo zapisano, 
da je dal to kateri od obeh od-
borov, čeprav je dejansko to 
zadevo podprl celjski območni 
odbor SSK. 

Vse odbore tvorijo posamez-
niki, v demokraciji pa odloča 
večina članov odbora. Pobude 
pa lahko dajejo tudi posamez-
niki ali skupine. 

Pobudo za razpravo o neza-
upnici je dala skupina članov 
iz omenjenih odborov. V dopi-
sih, ki so bili na razpolago ver-
jetno tudi novinarju, je bilo za 
pobudo za razpravo 9 podpi-
sov, od tega iz Šentjurja 4 pod-
pisi. Vsi so to naredili prosto-
voljno po lastnem prepričanju. 
Sporočilo o samovolji in sek-
taški odločitvi sta napisala 
dva tovariša, ki sta bila ves čas 
privilegirana v komunistično 
boljševističnem sistemu. To 
metodo zavajanja dobro ob-
vladata, zato sta zahrbtno in 
na grob način dezinformirala 
g. Spomenko Hribar. Tovariš 
Mirko Vrečko je namreč za po-
budo bil informiran na enak 
način kot vsi ostali, toda če se 
on z njo ne strinja, ni nikjer 
rečeno, da ostali ne smejo legi-
timno in legalno izražati svoje 
pobude. Tu gre za ostanek 
partijskega avantgardizma. 

Spoštovani g. Vinko Vasle, 
vsako poročanje naj bo pošte-
no in pravilno. Če to ni, gre za 
dezinformacijo (dr. Jože Ra-
movš), ki je zlonamerna mani-
pulacija in vodi v razdvajanje. 

Kongres, če naj bo povezova-
lec vseh različnih Slovencev, 
zasluži objektivno poročanje. 
Poleg tega je slovenščina zelo 
precizen in lep jezik, ki ima 
tudi dvojino. V demokraciji bo 
še zlasti prišla prav, kjer vse 
temelji na posamezniku in 
spoznanju, da v dvoje gre laž-
je. Pobude vedno izhajajo od 
posameznikov, odločajo pa naj 
večine. To pa se lahko dogaja 
le v poštenosti in popolni in-
formiranosti. Čisti računi, do-
bri prijatelji je lep slovenski 
pregovor. Neresnica pa je zlo-
namerno dejanje in tako je bi-
lo tudi sporočilo tovariša Mir-
ka Vrečka in tovariša Ivana 
Jagra iz Šentjurja, da gre za 
samovoljo, ki so jo nekateri 
uporabili verjetno iz tendenci-
oznih namer. 

FRANC ZABUKOŠEK 
predsednik KO SSK Šentjur 

Poskrbite za 
živali 

Lastnike psov in mačk, ptic, 
želv, morskih prašičkov in 
d r u ^ drobnih domačih živali 
opozarjam, na j jih pred odho-
dom na dopust ne zavržejo. Če 
le morete, vzemite psa, mačka 
s seboj na počitnice; ptico, žel-
vo itd. zaupajte svojim naj-
bližjim. Na lastnike psov ču-
vajev apeliram: imejte usmi-
ljenje do teh živih in nemih 
stvorov, ki vam čuvajo hišo in 
premoženje. Privoščite jim do-
volj sveže, čiste pitne vode, 
premestite jih v senčnat pro-
stor! Če so na verigi, naj bo ta 
dolga najmanj 4 metre po dol-
žini (ne po višini). Psu pripada 
vsaj enkrat na dan topel obrok 
hrane in obvezno zavetje (uta), 
kamor se lahko zateče pred 
zlikovci. Nadvse hvaležen vam 
bo, če se bo lahko v tej vročini 
kje okopal ali če ga boste vsaj 
enkrat na teden temeljito skr-
tačili. Žival je pač odvisna od 
človeka! 

LEA EVA MUELLER, 
Ljubljana 

Poslanska 
pobuda 

Republiški odlok o mejnih 
količinah oz. koncentracijah 
škodljivih snovi, ki se smejo 

spuščati v zrak iz 1988. leta, in 
sklep skupščine občine Vele-
nje iz 1990. leta določata, da 
mora Termoelektrarna Šo-
štanj do 1. 1. 1993 izpeljati 
90% zmanjšanje emisij SO2 
glede na stanje iz leta 1980. 
Kljub delnemu zmanjšanju 
emisij, ki so bile dosežene s pi-
lotsko napravo za odžvepleva-
nje dimnih plinov in izboljša-
njem kakovosti uporabljenega 
premoga v elektrarni, predpi-
sano zmanjšanje do določene-
ga roka ne bo doseženo. Za-
ključek del, vključno s poskus-
nim obratovanjem, se tako 
predvideva šele za februar 
1995. 

Vodstvo Termoelektrarne 
Šoštanj zatrjuje, da predpisa-
nega roka ni« možno doseči za-
radi dosedanjih težav v zago-
tavljanju financiranja izgrad-
nje čistilne naprave. Tuji po-
nudniki opreme namreč niso 
bili pripravljeni nuditi potreb-
nih kreditov brez njihovega 
pozavarovanja. Kot nam je 
znano, je Termoelektrarna Šo-
štanj sprožila obravnavo tega 
problema v vladnih organih in 
pridobila načelna soglasja za 
poza varovan je tujih blagovnih 
kreditov, za kar je pogoj jam-
stvo Republike Slovenije. Vla-
da Republike Slovenije je na 
svoji 145. seji sprejela sklep, 
da ministrstvo za finance izda 
poroštvo Ljubljanski banki za 
izpolnjevanje obveznosti TE 
Šoštanj do tujih kreditorjev 
v višini 70 mio DEM. Temu 
sklepu ministrstvo za finance 
in Ljubljanska banka opore-
kata veljavnost tako, da inve-
stitor še nima jamstva za na-
jetje tujih kreditov, dela na iz-
gradnji odžeplevalne naprave 
pa stojijo. 

Zato predlagamo Skupščini 
Republike Slovenije, da naloži 
vladi čimprejšnjo, po možnosti 
še v tem mesecu, predložitev 
zakona o garanciji republike 
Slovenije za najem kreditov za 
odžveplanje dimnih plinov 
bloka IV termoelektrarne Šo-
štanj v obravnavo in sprejem. 
Hkrati sprašujemo Ministr-
stvo za varstvo okolja in ureja-
nje prostora kaj meni storiti 
v zvezi z neizvajanjem odloka 
o mejnih količinah oz. koncen-
tracijah škodljivih snovi, ki se 
smejo spuščati v zrak. 

POSLANSKI KLUB SDP 
Slovenije 

PRIREDITVE 
v Kristalni dvorani v Rogaški Slatini bo v okviru poletnih 
prireditev danes, v četrtek, 30. julija, ob 20.30 večer orien-
talnega plesa, v ponedeljek, 3. avgusta pa bo ob isti uri 
koncert klarinetista Dejana Laziča in Musice Camerata 
Rogaška, ki bodo izvajali dela Mozarta. 

V Razstavnem salonu v Rogaški Slatini pa bo jutri, 
v petek, 31. julija ob 20.30 koncert violinista Tomaža 
Lorenza in harfistke Mojce Zlobko, ki se bosta predstavila 
z deli Krumholza, Rusta, Ramovša, Toumiera, Iberta in 
Faureja. 

V Likovnem salonu v Celju je na ogled razstava Društva 
slovenskih likovnih umetnikov celjske sekcije, na kateri 
likovna dela predstavlja 18 likovnih ustvarjalcev. 

Na Tomšičevem trgu v Celju bo v torek, 4. avgusta ob 
20. uri koncert The Flutes Unlimited - Flavte brez meja. 

Na velenjskem gradu bo jutri, v petek, 31. julija ob 20.30 
večer, na katerem se bodo predstavili umetniki Rade Šer-
bedžija. Jure Ivanušič in Vlado Kreslin. 

V Osrednji knjižnici v Celju sta še vedno odprti dve 
razstavi in sicer: razstava starih razglednic slovenskih 
zdravilišč Dobrna, Rogaška Slatina, Laško, Rimske 
Toplice in Topolšica nekoč ter izposojna razstava Šport in 
rekreacija. 

V Atomskih Toplicah v Podčetrtku je do 8. avgusta 
odprta manjša slikarska razstava Društva celjskih likov-
nih amaterjev. 

V Osrednji knjižnici v Celjuso ob svetovnem hmeljar-
skem kongresu v Žalcu pripravili razstavo z naslovom 
Žalec in savinjska hmeljarska tradicija, ki bo odprta od 
danes do 14. avgusta. 



• Dva jimačka, ki verjetno 
nimata kaj dosti v hlačah, sta 
se prejšnji torek ponoči 
spomnila, da bi bilo kaj upo-
rabnega zanju v begunskem 
centru na Teharjih. Poskuša-
la sta priti do žensk, toda še 
preden so prišli policisti, sta 
nepotešena izginila v temno 
iioč, kajti ženske so zagnale 
strašen vik in krik. 
• V lokalu Anita v Celju so 
bili potem, ko so prešteli iz-
kupiček, tako veseli, da so se 
veselili še pozno v noč, že 
zdavnaj po izteku odpiralne-
ga časa. Na ves glas je igral 
radio, lastnik in natakarice 
pa so se veselili in to tako na 
glas, da so kršili zakon o hru-
pu. Kakšna je kazen za to, pa 
bo lastnik izvedel pri sodni-
ku za prekrške. 
• Prejšnji četrtek sta se 
v gostUni Ob Savinji sprla in 
v nadaljevanju še pomerila 
v pretepaških disciplinah 
Žarko H. in Miludin B. Sled-
nji je bU močnejši in se bo za 
to svojo vrlino moral zago-
varjati pred sodnikom za 
prekrške. 
• Prav tako v četrtek zvečer 
je Leopold O. na Iršičevi ulici 
razbijal v svojem stanovanju 
in ženi grozil, da jo bo spra-
vil na oni svet. Žena in hčer-
ka sta zbežali, ker je hotel 
Leopold spustiti plin iz plin-
ske bombe ter prižgati vžiga-
lico, da bi vse skupaj odneslo 
v nebeške višave. Potem se je 
zaklenil v stanovanje in 
vhodna vrata zadelal z zamr-
zovalno skrinjo. Po dolgem 
prepričanju je popustil poli-
cistom, jim odprl vrata, ti pa 
so odprli vrata modrega av-. 
tomobila in ga odpeljali ni-
kamor drugam kot v bolniš-
nico na posebni oddelek za 
takšne primerke. Proti Le-
opoldu bodo napisali tudi 
kazensko ovadbo zaradi 
ogrožanja varnosti. 
• V petek ob pol enih ponoči 
sta si v lase skočila Jože Z. in 
Marjan V. Ta grozota se je 
dogajala v gostilni Hramček 
na Frankolovem. Na splošno 
žalost oštirja sta se obdelo-
vala tudi s kozarci in stekle-
nicami. Ne le njiju, tudi go-
stilničarja čaka kazenska 
ovadba, saj se je pretep do-
gajal po izteku odpiralnega 
časa. 
• Srečko S. je v soboto zve-
čer v Ulici bratov Vošnjakov 
udaril s kolom pp glavi Seba-
stijana Z. Seba§tijan je na-
mreč Srečku kradel slastne 
hruške, zato pa je dobil bu-
ške. Morda bo Srečko imel 
srečo in bo lahko dokazal, da 
mu je Sebastijan zmaknil 
vsaj za 500 SIT hrušk, ker ga 
lahko le potem kazensko 
ovadijo. Kazenska ovadba bo 
napisana tudi za sadjarja, 
ker je tatiča lažje telesno po-
škodoval. 
• Na gasilski veselici na 
Ljubečni sta se v soboto po-
noči, potem ko bi morala biti 
veselica že zdavnaj zaključe-
na, stepla Zmago C. in Boris 
P., oba doma z Ljubečne. 
K sodniku za prekrške pa 
bodo šli tudi organizatorji, 
ker niso upoštevali, do kdaj 
imajo gasilci in drugi farani 
sploh lahko svoje ljudsko ra-

- ianje. JANEZ VEDENIK 

Oblegani policaji 
PoUcUskl oMelek ¥ Rogaški Slatini komaj odgnal razjarleno množico 

Tudi to, kar se je v soboto ponoči doga-
jalo v Rogaški Slatini, močno spominja 
na napete ameriške filme. V diskoteki 
Sonce je bilo kakšnih 150 Slovencev, sta-
rih od 15 do 35 let. Večina je bila okaje-
nih. V diskoteko je prišlo tudi osem dr-
žavljanov BIH, ki v Rogaški Slatini 
opravljajo kooperantska dela za ljub-
ljanski Tegrad. 

Bojan K. iz Rogaške Slatine jih je začel 
izzivati, naj zapustijo Slovenijo in naj se 
naučijo slovensko, potem pa je brez vsa-
kega vzroka udaril Mensuda R. V prepir 
so se vključili Mensudovi prijatelji, ker 
pa je postajalo vedno bolj napeto, so od-
šli iz diskoteke do svojega kombija, iz 
katerega so vzeU krampe, lopate, vile in 
kole, da bi se branili. Domačini so se 
organizirali pred diskoteko in kaj kmalu 
je med obema skupinama prišlo do spo-
padov. Delavci so zbežah proti železniški 
progi ter se tam ustavili, v Slovence pa so 

začeli metati kamenje. Rober K. je med 
tem s stolom razbil vsa stekla in luči na 
bosanskem kombiju. Zaradi metanja ka-
menja se je slovenska skupina vrnila 
k vhodu v diskoteko, ter počakala na 
prihod policijske patrulje. Pet policistov 
iz Rogaške Slatine je kmalu prišlo, s sabo 
pa so odpeljali tri Slovence in enega dr-
žavljana BIH. Čez deset minut se je pred 
policijskim oddelkom zbrala množica 
kakšrdh petdeset fantov in zahtevala iz-
pustitev domačinov. Skupina je imela 
s sabo slovensko zastavo. Na silo so sku-
šali vdreti v policijske prostore, vendar 
so jih policisti zadržali. Ko so ugotovili, 
da za privedene ni razlogov za zadržanje, 
so jih izpustili, vendar se množica kljub 
temu ni razšla. Med tem časom so nezna-
ni storilci kombi bosanskih delavcev še 
dodatno poškodovali in ga porinili 
v bližnji potok. Na pomoč rogaškim poli-
cistom so prišli policisti iz Celja, Žalca, 

Laškega, Šentjurja in celo republiška 
prometna patrulja. Šele takrat se je raz-
besnela množica razšla, pred tem pa je 
poškodovala še policijski avtomobil. 

Policisti so doslej opravili razgovor že 
s 40 udeleženci incidenta, proti glavnima 
akterjema Bojanu K. in Robertu K. bo 
podana kazenska ovadba zaradi poško-
dovanja tujih stvari, nespoštovanja za-
konito ukazanega povelja za razid mno-
žice, ogrožanja z nevarnimi predmeti 
med pretepom in tudi zato, ker sta pred 
tem že nekajkrat storila podobna deja-
nja. Policisti so razgrajaško množico tudi 
fotografirali, kar jim bo v teku preiskave 
prav gotovo zelo pomagalo. 

Obleganja kakšne policijske postaje 
v celjski regiji v zadnjih sedemnajstih 
letih ne pomnijo, v diskoteki Sonce pa 
v zadnjem letu tudi še ni bilo storjenega 
kakšnega prekrška zoper javni red in 
mir- JANEZ VEDENIK 

Kje bodo radarske kontrole 
Med vzroki prometnih nez-

god so tudi na območju celjske 
UNZ na prvem mestu nepri-
merne in prekoračene hitrosti 
vožnje. Policija si na vso moč 
prizadeva, da bi bilo število 
takšnih nezgod manjše. Prav 
zaradi tega so izdelali projekt 
z naslovom Obrazložena pro-
metna varnost, ki ga tudi red-
no izvajajo. 

Tako so opravili skrite meri-
tve in skrita štetja kršitev na 
štirih precej pomembnih po-
dročjih. Ugotavljali so preko-
račitev hitrosti, vožnje v rdečo 
luč, alkoholiziranost voznikov 
in uporabo varnostnih pasov. 

Pri skritih meritvah hitrosti 
so ugotovili, da prekorači 
omejitve do 50 odstotkov vseh 
voznikov. Povsem drugačni so 
bili rezultati, ko so meritve 
opravljali neprikrito in seveda 
zoper kršitelje tudi ukrepali. 

Inšpektor za promet pri celjski 
UNZ Martin Krašek pravi, da 
je bilo kršitev za polovico 
manj in to predvsem na račun 
lažne solidarnosti med vozni-
ki, ki s svetlobnimi znaki opo-
zarjajo na prisotnost radarja 
in policistov. V okviru omenje-
nega projekta so meritve z re-
presivnim ukrepanjem oprav-
ljali 14 dni na istem kraju in 
ob isti uri. Kljub temu, da so 
nekateri vozniki po več dni za-
poredoma prekoračevali dovo-
ljeno hitrost in seveda plače-
vali kazni, niso dosegli umiri-
tve prometa. 

Lahko bi zapisali, da se se-
daj v akcijo umiritve prometa 
oziroma za to, da ne bi avto-
mobilisti in drugi voziU z ne-
primerno hitrostjo, vključuje 
tudi Novi tednik. Jasno je, da 
ni cilj policistov v tem, da bi 
s pomočjo radarjev ulovili čim 

več takšnih, ki vozijo prehitro. 
Zato kot prvi časopis pri nas 
objavljamo kdaj in kje bodo 
prihodnji teden radarske kon-
trole. 

Ponedeljek, 3.8. 
-od 6. do 8. ure v naselju Leveč 
-od 8. do 10. ure na magistral-
ni cesti M/10 v Drešinji vasi 
-od 10. do 13. ure v naselju 
Štore 

Torek, 4.8. 
-od 6. do 8. ure na viaduktu 
Slatina na Sloveniki 
-od 8. do 10. ure na Lopati na 
Sloveniki 
-od 10. do 13.ure v naselju 
Šempeter 

Sreda 5.8. 
-od 6. do 8. ure na Partizanski 
cesti v Velenju 
-od 8. do 10. ure na Kidričevi 
cesti v Velenju 

-od 10. do 13. ure v kraju Paka 
v Velenju 

Četrtek, 6.8. 
-od 6. do 8. ure v naselju Te-
panje 
-od 8. do 10. ure v naselju Slo-
venske Konjice 
-od 10. do 13. ure v naselju 
Šentjur 

Petek,7.8. 
-od 6. do 8. ure na M 10/8 v na-
selju Šentvid 
-od 8. do 10. ure na M 10/8 
v naselju Rogaška Slatina 
-od 10. do 13. ure na M 10/8 
v naselju Mestinje 

Poleg tega pa bodo policisti 
v nadzor vključili še en radar. 
Kje bo stal, na j ostane skriv-
nost. V akciji bodo sodelovali 
tudi policisti republiške po-
staje prometne policije s svoji-
mi radarji . Zaradi lastne var-
nosti bodite previdni! 

JANEZ VEDENIK 

PROMETNE NfIGODE 

S padalom 
v električne žice 

Minuli četrtek je dvajsetlet-
ni Boštjan Košak, doma iz Pa-
riželj skočil z jadralnim pada-
lom s hriba Dobrovlje. 

Po približno dvajset minu-
tah jadranja mu je zmanjkalo 
višine, zaradi česar se je odlo-
čil za pristanek. Pri pristaja-
nju na izteku skakalnice 
v Braslovčah je prepozno opa-
zil žice električne napeljave. 
S kupolo padala se je zaletel 
v žice, ter pri tem padel z viši-
ne dveh metrov na tla. Pri tem 
se je hudo telesno poškodoval 
in odpeljali so ga v celjsko bol-
nišnico. 

Nesreča s traktorjem 
V ponedeljek, 20. julna je 

triinpetdesetletni Franc Stan-
cer iz Babnega vrha pri Šmar-
ju vozil traktor v prostem teku 
po klancu navzdol proti Vin-
skemu \Thu. Ko je pripeljal do 
nepreglednega ovinka, je za-
peljal naravnost čez cesto in 
trčil v breg. Traktor se je pre-
vrnil, voznik je padel z njega 
in se hudo telesno poškodoval. 
Z reševalnim avtomobilom so 
ga odpeljali v celjsko bolniš-
nico. 

Padel z motornim 
kolesom 

Iz Višnje vasi proti Dobrni 
je vozil v torek, 21.7. motorno 
kolo Maksimilijan Prešiček, 
star 57 let, doma iz Zreč. Ko je 
pripeljal v levi blagi ovinek, je 
padel z motornim kolesom in 
se hudo telesno poškodoval. 
Prav tako se je poškodovala 
tudi sopotnica, Ana Prešiček, 
stara 49 let. 

Kolesar v traktor 
Po lokalni cesti v Podkraju 

je v torek, 21.7. vozil traktor iz 
smeri Šentilja Ciril Jelen, star 
50 let, iz Ponikve pri Žalcu. 

Ko je pripeljal do križišča za 
Ponikvo in Studence, mu je iz 
smeri Ponikve pripeljala sku-
pina kolesarjev. V trenutku, 
ko so ga kolesarji opazili, so 
zapeljali mimo, voznik kolesa 
Janez Podrgajs, star 32 let, iz 
Celja, pa je trčil v varnostno 
kabino traktorja, padel in se 
hudo telesno poškodoval. Z re-
ševalnim avtomobilom je bil 
odpeljan v celjsko bolnišnico. 

od tam pa na urgentni oddelek 
Kliničnega centra v Ljubljano. 

Trčil v telefonsko 
omarico 

v sredo zjutraj je vozil iz 
smeri Braslovč proti Gomil-
skemu osebni avtomobil s pri-
klopnikom Jože Gomjak, star 
24 let iz Čepel j. V bližini Ka-
menč je začelo prikolico zana-
šati, tako da je zapeljal v des-
no z vozišča, kjer je trčil v tele-
fonsko omarico in za tem še 
v telefonski drog. Hudo teles-
no se je poškodoval in odpelja-
li so ga v celjsko bolnišnico. 

Trčila sta 
Iz smeri Zbelovega proti Lo-

čam je v sredo vozil osebni av-
tomobil Stanislav Krček, star 
38 let, doma iz Makol. Izven 
naselja Zbelovo mu je s stran-
ske ceste pripeljal nasproti 
voznik motornega kolesa Bo-
gdan Ribič, star 18 let, doma iz 
Sojeka. Vozili sta trčili, voznik 
motornega kolesa pa se je hu-
do telesno poškodoval. V ne-
sreči je bilo materialne škode 
za okrog 100 tisoč SIT. 

Umrla na kraju 
nesreče 

V soboto zjutraj je na Go-
milskem na kraju nesreče 
umrla Barbara Derganc, stara 
28 let , doma iz Ljubljane. 

Osebni avtomobil je vozila 
iz Celja proti Ljubljani. Na 
ravnem delu ceste jo je iz nez-
nanega vzroka začelo zanašati 
po vozišču, nakar je zapeljala 
s ceste in trčila v vrtno ograjo 
in nato še v zid stanovanjske 
hiše. Na vozilu je bilo za 400 
tisoč SIT škode. 

Padel je s kolesom 
s kolesom se je v soboto zve-

čer vozil iz Pariželj proti Pol-
zeli Sašo Šmajs, star 22 let, 
s Polzele. Nenadoma je padel 
po vozišču, kjer je obležal hu-
do telesno poškodovan. 

S tovornjakom 
v jarek 

Anton Zidar, star 21 let, iz 
Celja, je v nedeljo zjutraj vozil 
tovorni avtomobil iz Vojnika 
proti Šmartnemu v Rožni doli-
ni. Ko je pripeljal v levi ostri 
ovinek, je zapeljal s ceste v ja-
rek. V nesreči sta se hudo te-
lesno poškodovala sopotnika, 
ki sta sedela v prostoru za to-

vor, Simon Perkovič iz Celja, 
star 19 let in Simon Šoster, 
star 18 let, prav tako iz Celja. 
Materialne škode na tovornja-
ku je za 450 tisoč SIT. 

V ovinku na levo 
v vozilo 

Iz smeri Šentjurja proti Bo-
tričnici je vozil osebni avto-
mobil Ivan Kukovič, star 60 
let, iz Šentjurja. V blagem des-
nem ovinku je zapeljal na levo 
stran vozišča v trenutku, ko je 
iz nasprotne smeri pripeljal 
voznik osebnega avtomobila 
Jože Mraz, star 45 let, iz Bo-
tričnice. Vozili sta trčili. Voz-
nik Kukovič se je hudo telesno 
poškodoval, sopotnica v Mra-
zovem avtomobilu, sedem-

najstletna J. M. pa lažje. Škode 
na vozilih je za okrog 250 tisoč 
SIT. 

Pobegnil je 
Trinajstletni J. D. iz Teharij 

je v nedeljo popoldne vbozil 
kolo z motorjem iz Žepine pro-
ti Glinskemu. V dolgem nepre-
glednem ovinku mu je naspro-
ti pripeljal neznani voznik 
motornega kolesa, ki je sekal 
ovinek, zaradi česar sta vozni-
ka trčila. Voznik motornega 
kolesa se je takoj pobral in se 
odpeljal nazaj, od koder se je 
pripeljal. Pri padcu se je otrok 
J. D. hudo telesno poškodoval 
in so ga odpeljali v celjsko bol-
nišnico. 

JANEZ VEDENIK 

Smrt je spet kosila na Sloveniki 
v četrtek je Slovenika znova zahtevala dvoje smrtnih žrtev. Iz Tepanja proti Celju je vozil 

osebni avtomobil Štefan Pevec, star 65 let, ki stanuje v Nemčiji. Ko je pripeljal v kraj Slatina, 
kjer je po sredini vozišča bela neprekinjena črta, je po levi strani začel prehitrevati tovorni 
avtomobil. V tistem trenutku je iz nasprotne smeri pravilno pripeljala voznica osebnega avtomo-
bila Miroslava Knez, stara 59 let, iz Slovenske Bistrice. Kljub temu, da sta oba voznika močno 
zavirala, sta vozili trčili. Oba voznika sta na kraju nesreče umrla. Foto: BORIS VUGRINEC 

Za večjo 
varnost na 
Sloveniki 

Zaradi vse pogostejših 
nesreč na Sloveniki so na 
vseh vstopnih postajah hi-
tre ceste znova postavili 
prometne znake o omejitvi 
hitrosti na 100 km/h. Od 
predora Pletovarje, kjer se 
konča pas za počasni pro-
met preko viadukta Slati-
na, je dvojna neprekinjena 
črta. Ponovno je postavljen 
znak za prepovedano pre-
hitevanje. Med predoroma 
je dovoljena hitrost 80 km/ 
h. Voznike opozarjamo, da 
je na kritičnem odseku 
skoraj osem kilometrov 
dolgo prepovedano prehi-
tevanje in naj bodo strpni. 

Dva požara 
v nedeljo je izbruhnil požar 

na seniku Marjana K. v Starih 
Slemenih pri Slovenskih Ko-
njicah. Zgorel je senik ter 
okrog pet nakladalk sena. Ga-
silci iz Slovenskih Konjic so 
požar lokalizirali, saj je obsto-
jala nevarnost, da bi se razširil 
na stanovanjsko hišo tik ob se-
niku. 

Okrog devetih zvečer pa je 
bil požar na gospodarskem po-
slopju Ivana R. na Gomilskem. 
Zgorelo je kar okrog 80 nakla-
dalk sena. Pri gasitvi požara je 
sodelovalo kar šestnajst gasil-
skih društev s 164 gasilci, ki so 
uspeli rešiti precejšnje število 
glav živine. 

Pomor rib 
v četrtek zjutraj je v reki 

Bolski od mostu v Dolenji vasi, 
pa do izUva reke v Savinjo iz 
še nepojasnjenih vzrokov po-
ginilo 200 različnih vrst rib. 
Ribiška družina iz Šempetra je 
utrpela škodo v višini 200 tisoč 
SIT. Zaradi nizkega vodostaja 
lahko pride do pogina prej kot 
bi sicer in nekatere strupene 
snovi so še bolj nevarne kot bi 
bile sicer. 
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Izbrali ste jih in jutri, v pe-
tek, na zadnji julijski dan v le-
tošnjem letu bo dokončno od-
ločeno: med osmimi finalisti 
boste poslušalci Radia Celje 
izbrali en slovenski in en tuji 
Hit poletja 92. 

Naj vas spomnimo, kateri so 
izbranci, ki se bodo potegovali 
za vašo naklonjenost. Najprej 
tuji del: 

LET'S TALK ABOUT SEX 
- Salt 'n 'pepa - zmagovalec 
oddaje 3. julija 

CLOSE ONCOUNTERS 
- Clouseau ( zmagovalec odda-
je 10. julija 

BLACK OR WHITE - Mic-
hael Jackson - zmagovalec od-
daje 17. julija 

PLEASE DON'T GO - Dou-
ble you - zmagovalec oddaje 
24. julija 

Med slovenskimi predlogi so 
v posameznih oddajah dobili 
največ glasov: 

JAZ IN TI - Sank rok - zma-
govalec oddaje 3. julija 

ČIST NOR - Sokoli - zma-
govalec oddaje 10. julija 

NE BOM TI LAGAL - Pop 
Design - zmagovalec oddaje 
17. julija 

RDEČA MAŠNA - Čuki 
- zmagovalec oddaje 24. julija 

Nekateri so zmagovali z lah-
koto, drugekrati je bilo finiši-
ranje presneto vroče. Pričaku-
jemo, da bo tudi v zadnji, fi-
nalni oddaji napeto in vroče. 

Petkove 
štengce 

v Petkovih štengcah nič 
novega. O, pač. Del ekipe 
v podobi Kamila si je že 
odpočil in nabral novih 
moči za skakljanje po stop-
ničkah. Sicer pa vas tudi ta 
petek na različnih stopnič-
kah čakajo dve zlati nagra-
di Zlatarstva Kragolnik, 
dve nagradi Metroja, dvoje 
kratkih hlač in pet glasbe-
nih nagrad. In, seveda, tudi 
Kavica za gosta. Nekaj 
štnegc bo spet praznih, am-
pak doslej ste jih poslušalci 
kar spretno preskakovali. 
Bomo videli, kako bo to-
krat, ko boste v družbi Ka-
mila in Nataše. Veliko sre-
če, v pomoč pa shema 
štengc. 

Okrepitve 
Ta čas, ko novinarji drug za 

drugim nabiramo moči za de-
lovno jesen, so naše vrste okre-
pile mlade moči. Simona Br-
glez, ki jo na posnetku vidite 
v razgovoru z udeležencem so-
botnega srečanja izseljencev 
v Rogatcu, je sicer redna gost-
ja na naših valovih, saj vsako 
soboto pripravlja novice s štu-
dentskega servisa. Tudi Ber-
narda Stojan že dolgo časa so-
deluje z nami, to poletje pa se 
suče predvsem v športni re-
dakciji (mimogrede: tudi sama 
je bila obetavna športnica). 
Letos ima še posebej veliko 
dela, saj športno uredništvo 
vsak dan pripravlja posebne 
olimpijske oddaje. Tu pa je tu-
di Nina Maruška-Sedlar, ki pa 
je tako ali tako že kar naša 
nepogrešljiva sodelavka. 

Olimpijski studio 
tudi na RC 

Barcelona torej tudi na va-
lovih Radia Celje, po zaslugi 
športnega redaktorja Željka 
Zuleta, ki s sodelavci skrbi za 
olimpijski utrip vsak dan ob 
11. uri, razen torka, ko je olim-
pijska oddaja ob 10.30. Tako je 
od sobote, 25. julija in bo do 
konca olimpiade. 

Naš judoist Štefan Cuk se je 
v živo že oglasil minulo nede-
ljo, sicer pa v olimpijskih od-
dajah sodelujejo naši bivši 
olimpijci s svojimi spomini in 
vtisi na sedanje olimpijske 
igre. Sveže novice iz Barcelone 
pa športno uredništvo ponudi 
tudi v rednih informativnih 
oddajah, zlasti v obširnejših 
poročilih ob 8.05 in v kroniki 
ob 17.00. 

UM 
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Cimosova avgustovska akcija 
za boljšo prodajo 

Koprski Cimos si je za av-
gust omislil posebno akcijo, 
s katero bo skušal poživiti 
prodajo, ki v teh časih seveda 
ne more biti ka j izjemnega. 
Tako bo vsem tistim, ki bodo 
v avgustu kupil i ali naročili 
Citroenov avtomobil, vse leto 
v okviru garancijskih pogojev 
priznaval zastonj vzdrževanje 

avtomobila (po katalogu, kot 
temu pravijo). Preprosto to 
pomeni, da ob rednem servisu 
ne bo treba plačati niti potroš-
nega materiala, ki ga vgradijo 
v avtomobil, ni t i dela, ki bi ga 
sicer ob tem zaračunavali . 
Skra tka , časi se spreminjajo, 
t ržni pri jemi pa prav tako, bi 
lahko rekli. 

Mercedes Benz: ob novem 190 še 
dve karoserijski izvedenki 

Stuttgartski Mercedes Benz 
je kljub svojemu avtomobil-
skemu ugledu in relativno do-
bri prodaji moral ugotoviti, da 
pri hitrosti zamenjevanja av-
tomobilov oziroma njihovi ob-
novi vendarle zaostaja za kon-
kurenco. 

Ce se je pred dobrim letom 
in pol napoved prvega človeka 
tovarne, prof. Wemer ja Ni-
efer ja o tem, da bodo vsaj vsa-
ko leto predstavil i novo vozilo, 
zdela malce prenagljena, pa 
vse kaže, da se obl juba uresni-
čuje. Po zadnj i veliki novosti, 
kabrioletu 300 CE-24, in na-
povedani predstavitvi 600 SL 
(z dvanajs tval jn im motorjem, 
sicer na voljo v novi seriji S) 
na j bi v začetku prihodnjega 
leta predstavil i povsem ob-
novljeni model 190. Toda novi 
baby mercedes bo le na začet-
ku na voljo kot klasična štiri-
vra tna limiizina, ka j t i v dolo-
čenem časovnem zaporedju 
bodo začele na trg pr iha ja t i 
druge karoseri jske izvedenke. 
Tradicija gradnje roadsterjev 
oziroma kabrioletov na j bi se 
nadal jevala z roadster jem 190, 
ki bo meril v dolžino približno 
štiri metre, poganjal i pa n a j bi 
ga štiri-in šestvaljni motorj i 
z največjo močjo od 150 do 220 
KM. Povsem razumljivo je, da 
bo roadster 190 skupek števil-
nih tehničnih značilnosti, se-

daj na voljo v prestižnejšem 
roadster ju (300 oziroma 500 
SL), in da bo zadostil vsem 
zahtevam t. i. crash testov. 
Marsikaj na j bi bilo jasno tudi 

že pri ceni, pr i čemer na j bi 
roadster 190 stal pribl ižno 80 
tisoč mark. Ob tem imajo 
v s tut tgar tski tovarni v načr tu 
še dve izvedenki na osnovi no-
vega mercedesa 190. To bo 
klasičen karavan s petimi vra-
ti (pri Mercedes Benzu je za te 
različice v veljavi oznaka T) in 
vsekakor konkurenca pred-
vsem BMW touringu serije 3, 
ki na j bi na cesto pripeljal pr i -
hodnje leto. Bolj od klasičnega 
karavana je morda zanimiv 
športni kombi s tremi vrati, 
nekakšna mešanica med kupe-
jem in karavanom. Pri MB na j 
bi se za takšen avtomobil od-
ločili predvsem zaradi tega, da 
bodo popestril i ponudbo 
v svojem doslej na jmanjšem 
avtomobilskem razredu. 
V marsičem n a j bi se športni 
t r ivratni kombi spogledoval 
z roadster jem 190 (vsaj pr i t i-
stem, kar na zuna j ne bo vide-
ti), motorj i pa na j bi po seda-
nj ih napovedih zmogli od 140 
do največ 200 KM. Predvidena 
cena: nekako 50 tisoč mark in 
konkurenca nekater im avto-
mobilom Volkswagna, pa se-
veda BMW. Na sliki: novi mer-
cedes 190 kot klasična l imu-
zina. 

Tovota camry station wagon 
Ob številnih novostih, ki jih 

na tekočem traku producirajo 
japonske avtomobilske tovar-
ne, je bil v letošnji avtomobil-
ski Ženevi prvič na evTopskih 
tleh na ogled tudi Toyotin 
srednjerazredni camr>' v kara-
vanski izvedbi oziroma station 
wagon. (na sliki). Avtomobil, 
bo nastajal v Toyotini ameri-
ški tovarni, od tam pa ga bodo 
izvažali tako v Evropo kot tudi 
na Japonsko. 

Toyotin camry stat ion wa-
gon se vsaj navzven zgleduje 
po sedanji oblikovalski modi, 
ki tako časti karoseri jsko za-
obljenost. Če vsaj na prednjem 
delu kakšnih izjemnih poseb-
nosti ni, je zadnj i del obliko-
van dokaj pogumno in razme-
roma izvirno, po svoje pa sta 
za camry stat ion wagon zna-
čilna t u ^ dva brisalnika zad-
njega stekla na petih vratih. 
Bistvo karavana je seveda 
v karavanskem zadku in raz-
položljivem prostoru, ki ga ta 
ponuja. Pri normalni razpore-
ditvi sedežev je v pr t l jažniku 
prostora za 533 litrov, ko so 
zadnj i sedeži položeni in zlo-
ženi, nas tane 1610 litrov velik 
prostor. To med drugim pome-
ni, da se bo lahko camry po tej 
s t rani ustrezno kosal z drugi-
mi pr imernimi avtomobili 
(BMW touring serije 5, pa 
mercedes benz T, ford scorpio 
t u m i e r ipd.). Japonska avto-
mobilska tovarna karavanske-
mu camryju namenja dva mo-
torja , in sicer: 2164-kubični 
bencinski št ir ivaljnik z na j -
večjo močjo 100 kW/136 KM 
pri 5400 vr t l ja j ih v minut i in 
šestvaljnik z delovno prostor-
nino tri litre in 188 KM. Če 

Toyota in srednjerazredni ka-
ravan ponuja ta ustrezno kva-
liteto in relativno dobro 
opremljenost v pr imerjavi 
s konkurenco, je cena kot po-
memben adut v boju za kupce 
še toliko bolj pomembna. 
V Nemčiji, kjer bo v kra tkem 
stekla prodaja karavana, bo 
motorno šibkejša različica s ta-
la nekaj več kot 42 tisoč mark, 
močnejša pa 51.400 mark. 
Kda j bo - če sploh - toyota ca-
mry stat ion wagon naproda j 
pr i nas, pa je seveda neka j či-
sto drugega. 

BORZA CEN 
RABLJENIH AVTOMOBILOV 

Na tokratnem sejmu rabljenih avtomobilov pred dvorano Golovec 
v Celju je bilo na prodaj 569 vozil, od katerih se jih je 21 tudi prodalo, 
torej v povprečju vsak sedemindvajseti avtomobil. Organizatorji so 
udeležbo in prodajo na sejmu ocenili kot solidno, saj je potrebno 
upoštevati čas dopustov - kar se sicer ni preveč poznalo - zatem 
soparno vreme in tudi dejstvo, da je večina obiskovalcev sejma 
prihajala z dolenjske in primorske. Cene vozil so bile v primerjavi 
s preteklim tednom malenkostno višje, 

Cene vozil v tabeli so postavljene v nemških markah in so le 
okvirne. 

PRIMOŽ ŠKERL 
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Teniška zveza 
Konjiški župan Jože Baraga 

je na novinarski konferenci, 
na kateri je -obiral- premiera 
Petana, izjavil, da ne pozna ni-
kogar na Celjski UNZ. Nam pa 
je vendarle prišlo na uho. da 
občasno igra tenis z \-isoko ži-
\ino z UNZ. Ali je gospod žu-
pan želel pred no\inarji pri-
kriti kakšno prijateljsko zve-
zo. ali pa tako ignorira svoje 
teniške nasprotnike, da jih zu-
naj ighšča sploh ne pozna i' Bo-
mo preverili... 

Preusmeritev IMk? 
No\i direktor Ema Maks 

Bastl je prepričan, da lahko 
firmo reši le velik izvoz. »Če ne 
bodo šli piskri. bomo pa pre-
šaltali na koloMrate. stare 
omare in druge starine, saj je 
naš novi šef specialist za to.« je 
ondan za šankom modroval 
eden od delavcev »kširfa-
brike"... 

Lojze Peterle (SKD) dr. Du-
šanu Plutu (Zeleni) tik pred 
odhodom iz Ljubljane: »Me pa 
res zanima, kaj hočejo tvoji 
Belokrajnci... Namesto, da bi 
bUi zadovoljni, kako jih Du-
lejnci dobrohotno sprejemamo 
v svoja nedrja, zganjajo vik in 
krik. da z nami v španoviji že 
ne bodo šli na volitve... Čas bi 
že bil. da jim poveš, kako jih 
v republiki ti nič bolje ne za-
stopaš. kot pa jaz!" 
(šušlja se) 

Črni iiumor 
Cinkarni še vedno trdijo, 

da s svojo umazano industrijo 
skrbijo za občo blaginjo Celja-
nov. V zadnjem tovarniškem 
glasilu so tako zapisali, da je 
titanov dioksid proizvod dvig-
njene življenjske ra\rn! Ja. 
hvala za takšno blagostanje... 

S čim se iivaiimo... 
Nemški veleposlanik v Slo-

veniji Gunther Seibert je med 
neda\TLim obiskom i' Celju po-
zorno prisluhnil županu Roj-
cu. ki mu je pripovedoval 
o rimskih izkopaninah, celj-
skih grofih in drugih znameni-
tostih knežjega mesta. Da go-
spoda veleposlanika zelo zani-
majo ostanki slavne celjske 
preteklosti, pa je pokazal tudi 
s tem, ko je obiskal Emo in 
železarno... Previilnost ni odveč 

Po vsej Sloveniji so olimpij-
ce na pot v Barcelono pospre-
mili z velikim pompom, le 
v Celju so se obotavljali Na 
Športni zvezi se očitno držijo 
pregovora, da je previdnost 
mati modrosti in niso želeli ni-
česar tvegati: »Kaj pa, če Cuk 
osvoji medaljo? Dveh spreje-
mov pa že ne bomo priprav-
Ijah!« 

JJ brez časopisov! 
Odžagani šef celjskih Zele-

nih Jožef Jarh ni ostal samo 

brez stolčka, ampak mu pre-
\Tatniki grozijo tudi z infor-
macijsko blokado. Te dni so 
namreč odpovedali časopise, 
ki so doslej prihajali na Jože-
fov domač naslov, plačevala 
pa jih je stranka. Ubogi Jožef! 
Zdaj bo moral celo plačevati, 
če bo hotel v časopisih brati 
o svojih podvigih... 

Judež ni izdal boga 
Zeleni Pavel Kavšek, ki do 

jeseni nadomešča na predsed-
niškem stolčku Jožefa Jarha, 

je njega dni sodil med vnete 
Jožefove pristaše. Potem, ko 
mu je obrnil hrbet in ga stresel 
s predsedniškega stolčka. 
Kavšek še vedno prizanesljivo 
govoii o svojem ex šefu. Toda 
red mora biti. si je rekel, in 
s težkim srcem sedel na njego-
vo mesto. 

Zeleni so se udarili 
Obračun pri O.K. sodniku 

napoveduje Zeleni ex predsed-
nik Jožef Jarh štirim članom 
stranke Zelenih Celja, ki so ga 
v času njegove odsotnosti od-
žagali. njegovi ženi pa vzeli 
službo. Pričakovati je živahen 
strankarski spor. ki bo začmil 
čas poletnih kumaric. Zeleni 
verbalni pistolerosi se namreč 
nameravajo udariti, novmarji 
pa si manemo roke in ostrimo 
peresa... 

»Nedavni odstop šmarskega župana Potočnika nekateri 
razlagajo kot šentjurski sindrom. V Šmarje naj bi ga 
zanesel komandir policijske postaje Kokot. ki je prišel tja 
službovat iz Šentjurja. Slišati je. da so bolezenske znake, 
značilne za šentjurski sindrom, opažih tudi v sosednjih 
Konjicah. Ne i-edo pa še. kako so bacili zašli v njihovo 
občino in kdo jim bo podlegel: župan Baraga ali premier 
Petan...«. smo zapisali v eni od TRAČ-nic zadnjih lanskih 
številk Novega tednika. 

Pa naj še kdo reče. da naša rubrika ni preroška! Lani 
decembra smo napovedali tisto, kar se v konjiški fari 
dogaja danes. No. šentjurski sindrom je to pot res imel kar 
dolgo inkubacijsko dobo. je pa vendarle udaril tako. kot 
smo že pred osmimi meseci svarili. Vse bolj pa postaja tudi 
jasno, koga je položil... 

.. .da v celjskem Ingradu 
z rapisom za mesto gene-
ralnega direktorja in tudi 
s strani občinskih oblasti 
močno podprtim snublje-
njem, naj se v podjetje ven-
darle \Tne Dušan Štiherl, 
niso najbolj resno mislili. 
Kako bi si sicer lahko ra-
zložili dobrohotno pripom-
bo Ingradovcev, naj bodoči 
generalni v žalski firmi, 
kjer je zdaj zaposlen, lepo 
»udari tri pla ve« pa ga bo-
do Savinjčani že prepustili 
nazaj gradbenikom... 

Lovijo majhne ribe 
Po napornem vsakodnev-

nem delu si tudi policisti tu in 
tam lahko privoščijo kakšen 
piknik. Celjski so se pred dne-
vi zbrali na ribjem pikniku ob 
Šmartinskem jezeru. Pravijo, 
da je bilo veselo. Na sliki \idi-
mo pomočnika komandirja 
celjske policijske postaje Mar-
ka Gabra. Ulovil je le majhne 
ribe. Tudi na sploh se sicer 
zadnje čase dogaja, da ulovijo 
več majhnih kot pa velikih rib. 
Vehke so mnogo bolj zvite, 
o roparicah pa itak ni, da bi 
posebej razmišljali. 

JANEZ VEDENIK 

NAJ MUZIKANTI POVEDO 

Mi imamo vedno cajii s 
»Ko pridem v Lašk na grad, ljudje v me-

stu točno vedo, da jest >špilam<. Moj sakso-
fon je tako glasen, da se sliši daleč naokol'. 
Jaz pravim - glavno, da je na glas. Da se ve, 
da je ohcet,« pravi Boštjan Mastnak iz De-
bra pri Laškem, ki se rad pohvali, da nima 
še toliko časa, da bi za svojo ohcet poskrbel. 

»Ljudje me sprašujejo, kda j se bom ože-
nil. Pa jim na kra tko odgovorim - v soboto. 
Katero, pa je še vpraša j ! Trenutno sem med 
fanti , s katerimi hodim okoli, največja slika, 
brez katere ne sme biti nobene ohceti. Sicer 
je zadnje čase kar \Tedu. Sa j so ohceti k ra t -
ke in ni tako naporno. Če grem v soboto, 
sem običajno v nedeljo že doma. Včasih pa 
sem šel v petek, pa smo jo žingaU do pone-
deljkovega ju t ranjega šihta. 

Zgodijo pa se nam vse sorte stvari. Včasih 
nam tudi kuharce ka j zagodejo. Oni dan so 
nam v lepo pečeno torto namešale vse sorte 
stvari. Tudi cele orehe, obrane kur je kosti, 
pa še okoli tri metre knapovskega štrika. Ob 
tem pa so pristavile še en skrhan nož. Am-
pak mi imamo >cajk< vedno s seboj, da ni 
zagate. Naši pripomočki so med drugimi 
žaga in sekira, ko pa bomo še več zaslužili, 
si kupimo motorko. S sabo imamo tudi en 
žakl s cotami, za vsemogoče igre. In Bog ne 
daj , da bi se komu dremalo, t akra t jih po-
šljem ven. Tudi po bregu morajo plesati po 
takt ih kakršne narekujemo mi, muzikanti . 
Pa pod mizo in na stolih gre naš vlak. Sa j 
ne, da si delam reklamo, ampak, to je t reba 
doživeti. Nekateri bi se zaradi mene oziro-
ma naše muz'ke na j ra j š i še enkrat ženili. Da 
bi jim še enkrat igrali!« 

EDI MASNEC 

Ena iz Boštjanovega rokava 
Možakar iz oddaljene hribovske vasi, se 

vsako leto enkrat napoti v mesto. Toliko, da 
plača davke. Zadnjič je naletel na železni-
ško progo in godrnjal: 

»Čudni so ti cajti. Zdaj pa stopnice kar po 
ravnem speljujejo. Pa >galender< so tudi tak 
nizko naredili.« 

Ko se je tako plazil po progi, ni razumel, 
da je pisk vlaka namenjen njemu. Težko 
poškodovanega so pripeljali v bolnišnico. 
Obiskati ga je prišla celo žena, ki si je v me-
stu mimogrede kupila lonec za kuhanje 
mleka z opozorilnim piskom. Ko je možakar 
okreval in se napotil nazaj v planinski raj, je 
zjutraj zaslišal piskanje na svojem >šporher-
tu<. Pograbil je lonec in ga vrgel po bregu, 
ženi pa dejal: »Zdaj ga je treba uničit, ko je 
še majhen, ko zraste, te tako povozi.« 

STRAN{KA) ŠALJIVCEV 
Šale za današnjo stran so prispevali: Hil-

da Klampfer iz Petrovč, Meta Golavšek iz 
Velike Pirešice, Vinko Aristoimik iz Celja in 
Simon Šofran iz Kalobja. 

Najboljši mož 
Nekega dne so se tri žene hvalile, katera 

ima boljšega in bolj smešnega moža, črnca. 
Pr\'a je dejala: »Moj mož se je urezal in 

mu je pnkapljala črna kri!« 
Druga pa je rekla: »Kaj pa moj, ko si je 

zlomil nogo mu je ven pogledala črna kost.« 
»To še ni nič!« je zakričala tretja. »Kaj pa 

moj, ko je takega spohal, da je bila v sobi tri 
dni tema." 

Iz taborišča 
Dva taboriščnika sedita v taborišču za 

barako. Ko se je bližal čas kosila, začne 
eden od njiju vihati nos in ovohavati in reče: 
»Mislim, da bo danes pecivo pri kosilu.« 
Drugi odvrne: »Ali ne veš, da danes sežigajo 
sladkorne bolnike?« 
Poročna 

Mladoporočenca prideta domov k moževi 
mami ravno od medenih tednov. Ko vstopi-
ta v hišo, jih moževa mama lepo pozdravi in 
pravi nevesti: »Tako, moja snaha, zdaj ti 
bom pa povedala kakšno navado imam pri 
tej hiši! Vsako jutro vstanem ob devetih in 
spijem dva šilčka. Potem pa, če imam ruto 
nazaj zavezano, sem dobre volje, če pa na-
prej, pa slabe.« 

Nekaj časa jo snaha gleda, potem pa 
pravi: 

»Zdaj ti bom pa še jaz povedala svojo 
navado. Jaz vstanem ob pol enajstih, spijem 
4 šilčke, potem pa me nič ne briga, kako 
imaš ti zavezano ruto.« 

Debata 
»Sosed, na koga se je pa tvoja žena včeraj 

zvečer tako drla?« 
»Na psa!« 
»Ubogi pes! Slišal sem, da mu bo vzela 

tudi ključ od stanovanja!« 


